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Εκτός
επιτήρησης,

αλλά με

22
υποχρεώσεις

• Μετά το 2059
τελειώνει η εποπτεία

σύμφωνα με τους
Γερμανούς   ▶ΣΕΛ. 4, 25

• Ποιοι είναι οι προβληματισμοί του Κυριάκου 
Μητσοτάκη για το εάν πρέπει να οδηγήσει 

τη χώρα στις κάλπες το φθινόπωρο
• Ελληνοτουρκικά, ενεργειακή κρίση και η υπηρε-

σιακή κυβέρνηση τον ανησυχούν, αλλά από την άλλη
θέλει να εκμεταλλευθεί και τα δώρα του ΣΥΡΙΖΑ







«Καταπέλτης» η Εισαγγελέας
Α.Π, Ελ. Μετσοβίτου-Φλου-
ρή για Τουλουπάκη & ΣΙΑ: 
«Το�FBI�στις�02-08-2017�την
ενημέρωσε�ότι�δεν�εμπλέκο-
νται�πολιτικοί�στην�NOVAR-
TIS.�Η�Ελ.�Τουλουπάκη�«κα-
τασκεύασε»�καταθέσεις�από�ψευδομάρτυρες�και�έστειλε�το�φά-
κελο�στη�βουλή�αποκρύπτοντας�το�έγγραφο�του�FBI»��▶ΣΕΛ. 9

Αλλαγή σκηνικού
στην μπάλα…

• Με απόλυτο αιφνιδιασμό
ο Βαγγέλης Μαρινάκης εκλέ-
χτηκε πρόεδρος στη Super
league αφού ο προτεινόμε-
νος από ΑΕΚ και ΠΑΟΚ Παν.
Παπαϊωάννου αποσύρθηκε
• Η κεντρική διαχείριση και
η επαγγελματική διαιτησία 
το νέο πεδίο μάχης στο 
ποδόσφαιρο…    ▶ΣΕΛ. 11
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Ε
ίναι από τις ελάχιστες φορές –αν όχι η μοναδική– που στα 20 χρόνια έκδοσης της η «Α» καταπιάνεται στο
κεντρικό άρθρο της με ένα θέμα που έχει οσμή lifestyle. Η απουσία σχολιασμού τέτοιων θεμάτων από
τούτη εδώ τη στήλη επ’ ουδενί λόγο δεν γινόταν με όρους απαξίωσης για τον συγκεκριμένο χώρο, ο ο-

ποίος υπηρετείται και από πολύ σοβαρές παρουσίες αλλά και από εξαιρετικούς συναδέλφους δημοσιογράφους
που καλύπτουν το καλλιτεχνικό εν γένει ρεπορτάζ. Απλώς ήταν κάτι σαν εθιμικό δίκαιο για μας να προκρίνουμε
όσα τεκταίνονται στην πολιτική σκηνή, υπό το πρίσμα ότι οι πολιτικές αποφάσεις είναι αυτές που άλλες σε μι-
κρότερο κι άλλες σε μεγαλύτερο βαθμό επηρεάζουν την καθημερινότητα και τη διαβίωση των πολιτών. Ω-
στόσο τα όσα απαράδεκτα συνέβησαν το βράδυ της Τετάρτης στο φαληρικό κλειστό γήπεδο του Tae Kwon Do ό-
που διεξαγόταν το μουσικοχορευτικό σόου της απονομής των ετησίων μουσικών βραβείων «Mad Video Music
Awards 22» ξεφεύγουν από τον ορισμό της καλλιτεχνίας και του lifestyle και περνούν στον… αστερισμό του

χουλιγκανισμού και του –ας μας ε-
πιτραπεί ο νεολογισμός– του
bodyguard-ισμού της νύχτας. 

Το ρεπορτάζ λέει εν ολίγοις τα ε-
ξής: δύο γνωστοί τράπερ συνεπι-
κουρούμενοι από μπρατσαράδες
προσωπικούς φρουρούς τους απο-
φάσισαν να λύσουν με κλωτσιές
και μπουνιές τις όποιες διαφορές
τους μετατρέποντας σε ρινγκ τον
χώρο του event. Η ολιγόλεπτη δια-
κοπή που μεσολάβησε μετά από

τον πρώτο καυγά δεν στάθηκε ικανή να καλμάρει τους αψίκορους καλλιτέχνες, το πυξ-λαξ συνεχίστηκε οδη-
γώντας όχι μόνο σε νέα διακοπή της διοργάνωσης αλλά αφήνοντας πίσω τραυματίες επώνυμους προσκεκλη-
μένους όπως η Ρούλα Κορομηλά. Προλαμβάνοντας τους… κακοθελητές που θα πουν ότι κουνάμε το δάχτυλο
και ρίχνουμε με ευκολία στην πυρά στους νεαρούς εκπροσώπους ενός μουσικού ρεύματος που το έχει αγκα-
λιάσει η νεολαία, οφείλουμε να διευκρινίσουμε ότι δεν διεκδικούμε τον ρόλο του ιεροεξεταστή. Άλλωστε πολ-
λές ήταν και στο παρελθόν οι φορές που η καλλιτεχνική έκφραση, μουσική ή άλλη, δαιμονοποιήθηκε άδικα και
έστειλε στο περιθώριο νέους ανθρώπους. Εδώ όμως δεν μιλάμε γι΄ αυτό. Μιλάμε για το κακέκτυπο ενός άλλου
είδους μουσικής με ισχυρό κοινωνικό αποτύπωμα, που δυσφημίζει το πρότυπό του (σ.σ. τη ραπ μουσική) και
διαφημίζει – «φλεξάρει» όπως λένε οι τράπερς στη γλώσσα τους– το πρότυπο του εύκολου πλουτισμού, του μι-
σογυνισμού και της δήθεν μαγκιάς να κουβαλάς «σιδερικά»  και να ντιλάρεις ναρκωτικά!!!

Χίλια δίκια είχε, επομένως, μία καλή συνάδελφος που έγραψε μεταξύ άλλων στα social media ότι «οι τράπερ
που εμπλέκονται στο επεισόδιο ήταν συνεπείς στις ρίμες τους και στα όσα πράττουν», δηλαδή στη βία και στον σεξι-
σμό. Οπότε μην μας κάνει εντύπωση που ο κύριος Light νομίζει ότι δεν φέρει καμία ευθύνη για αυτά που εκ-
στομίζει τραγουδώντας Ούτε να απορούμε που ο κύριος Trannos καμαρώνει που συνελήφθη με την κατηγορία
της οπλοκατοχής και κοκορεύεται ότι οι αρχές δεν του βρήκαν και το δεύτερο όπλο που είχε κρύψει. Θερμή πα-
ράκληση να συνεχίσουν να είναι συνεπείς με αυτό που εξυμνούν στα στιχάκια τους. Αλλά ας μην υποδύονται
κιόλας τους λαϊκούς ήρωες που αφουγκράζονται την καθημερινότητα της νεολαίας και περηφανεύονται ότι δεν
είναι «ούτε θύματα ούτε πόρνες» για να σκύβουν το κεφάλι όταν τους επιτίθενται. Αν όντως θέλουν να δουν
πως είναι αυτή η πραγματικότητα και το «δεν το βάζω κάτω», ας ρωτήσουν κανά συνομήλικό τους που παράτησε
το σχολείο γιατί δεν τα έβγαζε πέρα η οικογένεια ή που το πρωί δουλεύει και το απόγευμα πάει στο νυχτερινό.
Μην στενοχωρηθούν όμως αν δεν τους αναγνωρίσουν ως είδωλα. Το πιθανότερο όλων είναι πως ούτε τραπ θα
ακούν, ούτε από τρα(μ)π-ουκισμούς θα γοητεύονται…

Οργισμένα είδωλα 
ή είδωλα 
της συμφοράς; 

Η δική μας

ΣΑΒΒΑΤΟ-ΚΥΡΙΑΚΗ

ΙΟΥΝΙΟΥ 2022
25/26



ΣΑΒΒΑΤΟ-ΚΥΡΙΑΚΗ 25/26 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022
www.iapopsi.gr Η ΑΠΟΨΗ | 3

Ελληνοτουρκικά, ενερ-
γειακή κρίση και η υπηρε-
σιακή κυβέρνηση τον α-
νησυχούν, αλλά από την
άλλη θέλει να εκμεταλ-
λευθεί και τα δώρα του
ΣΥΡΙΖΑ

Του Μιχάλη Κωτσάκου

A
πό τη στιγμή που
δύο τουλάχιστον
βουλευτές του κυ-
βερνώντος κόμμα-
τος, ο Βασίλης Γιό-

γιακας από την Θεσπρωτία και ο
Γιάννης Λοβέρδος από τον Δυ-
τικό Τομέα της Β’ Αθηνών έδω-
σαν μέχρι και πιθανές ημερομη-
νίες για την Κυριακή των εκλο-
γών, τι πιο εύκολο για τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη να ανακοι-
νώσει την ακριβή ημερομηνία;
Κι όμως ο Κυριάκος Μητσοτάκης
πριν λάβει την οποιαδήποτε από-
φαση θα πρέπει να σκεφθεί όλες
τις παραμέτρους.

Το εύκολο είναι να προκηρύ-
ξει σύντομα εκλογές και με βάση
την δυναμική που έχει αναπτύξει
η κυβέρνηση και αποτυπώνεται
σε όλες τις δημοσκοπήσεις να ο-
δηγήσει τη Νέα Δημοκρατία σε
άλλη μία νίκη σε εκλογική αναμέ-
τρηση. Όμως υπάρχουν πολλά
«αν» τα οποία πρέπει να σκεφθεί
δύο και τρεις φορές ο πρωθυ-
πουργός, να υπολογίσει τα συν
και τα πλην κι εν συνεχεία να λά-
βει την απόφαση, για την οποία
το σύνολο του Τύπου θεωρεί ως
δεδομένη και απλά αναμένει εάν
θα είναι στις 2 Οκτωβρίου, ή μία
εβδομάδα νωρίτερα, ή μία εβδο-
μάδα αργότερα. 

Το πιο βασικό πρόβλημα με
τις επόμενες εκλογές είναι το διά-
στημα ακυβερνησίας που θα υ-
πάρξει. Διότι όλοι αντιλαμβάνο-
νται- πλην του κ. Τσίπρα και των
συν αυτώ- ότι λόγω της απλής α-
ναλογικής η χώρα θα μείνει ακυ-
βέρνητη για τουλάχιστον σαρά-
ντα ημέρες με ότι σημαίνει αυτή η
εξέλιξη. 

Διότι μπορεί ο κ. Τσίπρας
μπορεί να λατρεύει τη ρήση του
Μάο Τσε Τουνγκ «μεγάλη ανατα-
ραχή, θαυμάσια κατάσταση», αλλά
ο Κυριάκος Μητσοτάκης ως υ-
πεύθυνος άνθρωπος πρώτα από
όλα και κυβερνήτης της χώρας ο-
φείλει να σκεφθεί τα πάντα.

Κατ’ αρχάς ένα τεράστιο πρό-
βλημα αποτελεί η ενεργειακή κρί-
ση. Ουδείς γνωρίζει πως θα εξε-
λιχθεί ο πόλεμος στην Ουκρανία
και ουδείς είναι σε θέση να προ-
βλέψει εάν η Ρωσία κόψει οριστι-
κά την παροχή φυσικού αερίου
προς την Ευρώπη. 

Κάτι που θα σημάνει νέο κύμα
ακρίβειας και σοβαρές ενεργεια-
κές ελλείψεις. Και πως θα μπορέ-
σει να το αντιμετωπίσει αυτό μία

υπηρεσιακή κυβέρνηση που η α-
ποστολή της είναι να διεξαχθούν
ομαλά οι εκλογές;

Τα ελληνοτουρκικά
Ένας άλλος πονοκέφαλος είναι τα
ελληνοτουρκικά. Πως μπορείς να
εμπιστευθείς έναν τέτοιο γείτονα,
που εδώ και τόσους μήνες χρη-
σιμοποιεί μία πρωτοφανή ρητο-
ρική και απειλεί ότι θα επιτεθεί
στα νησιά του Αιγαίου, αμφισβη-
τώντας όχι μόνο τα κυριαρχικά
δικαιώματα της Ελλάδας, αλλά
την ίδια την κυριαρχία της; 

Ειδικά όταν η Τουρκία γνωρί-
ζει πως έχει απέναντι της δεν θα
έχει μία ισχυρή κυβέρνηση που
θα διεθνοποιεί τις τρέλες του Ερ-
ντογάν, αλλά που απλά θα προ-
σπαθεί να διεξαγάγει πρόωρες ε-
κλογές; Και δεν μιλάμε για μονές
εκλογές, αλλά για διπλές, τουλά-
χιστον. 

Αν σε αυτά προσθέσουμε και
την ακρίβεια που πλήττει όλη την
Ευρώπη, αλλά και την επισιτιστι-
κή κρίση που έρχεται, η οποία θα
φέρει νέες ορδές μεταναστών
(που θα πεινούν), τότε ακόμη και
ο πιο αδαής μπορεί να κατανοή-
σει τους προβληματισμούς του
πρωθυπουργού. Και βέβαια οι η-
μερομηνίες που δημοσιοποιούν
οι βουλευτές αναδεικνύουν τη
διαφορά του κυβερνήτη από ένα
απλό βουλευτή. Διότι οι βουλευ-
τές το μόνο που σκέφτονται από
την επομένη των εκλογών είναι

το πώς θα επανεκλεγούν και όχι
τα βασικά προβλήματα που αντι-
μετωπίζει η χώρα. 

Διότι οι κ.κ. Γιόγιακας και
Λοβέρδος, που έσπευσαν να α-
νακοινώσουν και ημερομηνίες,
προφανώς είναι βέβαιοι ότι δεν
θα υπάρξουν φέτος νέες φωτιές,
όπως έγινε πέρυσι με τις κατα-
στροφικές πυρκαγιές σε βόρεια
Εύβοια και βόρεια Αττική. 

Διότι μπορεί να μην χάθηκαν
ανθρώπινες ζωές, όπως στο Μά-
τι, αλλά σίγουρα οι καταστροφές
ήταν τεραστίων διαστάσεων και
σε καμία περίπτωση δεν μπορείς
να χαρακτηρίσεις ικανοποιητική
την αντίδραση του κρατικού μη-
χανισμού. 

Διότι εάν και φέτος αντιμετω-
πίσουμε ανάλογες πυρκαγιές σε
συνδυασμό με την ακρίβεια, τότε
η δυσαρέσκεια των πολιτών θα

διογκωθεί. 
Επίσης σύμφωνα με όλες τις

ενδείξεις και βάση των επιστημο-
νικών ερευνών τον Σεπτέμβριο
αναμένουμε ότι θα χτυπήσει όλη
την Ευρώπη ένα νέο κύμα του κο-
ρωνοϊού, το οποίο δεν μπορεί να
προβλεφθεί το πώς θα εξελιχθεί.
Όπως τι πίεση θα δεχθεί το δη-
μόσιο σύστημα υγείας της χώρας,
αλλά και το πόσοι συμπολίτες μας
δεν αντέξουν και φύγουν από τη
ζωή. Και πως αποφασίζεις να πας
σε εκλογές, όταν την ίδια ώρα
βρίσκεται στο μάτι του τυφώνα; 

Η άλλη οπτική γωνία
Όμως υπάρχει και η άλλη οπτική
γωνία των πραγμάτων. Εάν συμ-
βούν όλα αυτά, δηλαδή οι Ρώσοι
κόψουν την παροχή αερίου, τότε
η κατάσταση διαρκώς θα χειρο-
τερεύει και η χώρα μας θα κληθεί

Τα υπέρ και τα κατά 
των πρόωρων εκλογών

• Ποιοι είναι οι
προβληματισμοί

του Κυριάκου 
Μητσοτάκη για το

εάν πρέπει να 
οδηγήσει τη χώρα

στις κάλπες 
το φθινόπωρο

να αντιμετωπίσει ένα νέο κύμα α-
κρίβειας και κανένας δεν μπορεί
να είναι σίγουρος ότι θα τα κατα-
φέρει, ειδικά εάν δεν υπάρξει έ-
νας ευρωπαϊκός μηχανισμός που
θα αξιοποιεί τα αδιάθετα κονδύ-
λια από το Ταμείο Ανάκαμψης. 

Επίσης ήδη ο κ. Μητσοτάκης
δέχθηκε ένα σπουδαίο δώρο α-
πό τον Ευκλείδη Τσακαλώτο. Ο
πρώην υπουργός Οικονομικών
έκανε λόγο ότι μπορεί να υπάρ-
ξει μία προοδευτική διακυβέρνη-
ση με τη συμμετοχή σε κυβέρνη-
ση Τσίπρα εκτός του ΠΑΣΟΚ μέ-
χρι και του Βαρουφάκη. Να ξα-
νασμίξουν στην κυβέρνηση Τσί-
πρας-Βαρουφάκης. Κάτι που
θυμίζει το γνωστό θρίλερ «Ο Ε-
φιάλτης στο δρόμο με τις Λεύκες» με
τον οποίο έγινε γνωστός ο χαρα-
κτήρας του Φρέντι Κρούγκερ (ο
δολοφόνος πρωταγωνιστής). Η
ταινία που έσπασε τα ταμεία το
1984 είχε και συνέχειες, καθώς
μέχρι και το 2010 γυρίζονταν οι
συνέχειες. Συνολικά άλλες επτά
ταινίες. Τώρα με βάση τα όσα ι-
σχυρίστηκε ο κ. Τσακαλώτος ε-
τοιμάζεται και νέα. Απλά δεν
γνωρίζουμε εάν το ρόλο του Φρέ-
ντι Κρούγκερ αναλάβει ο Γιά-
νης Βαρουφάκης, ή ο Ευκλεί-
δης Τσακαλώτος, ή ο ίδιος ο κ.
Τσίπρας.

Απλά αποτελεί ευκαιρία για
τον κ. Μητσοτάκη να υπενθυμί-
σει στην ελληνική κοινωνία τι έ-
χει υποστεί από το τρίδυμο, όταν
το Ιούλιο του 2015 έκλεισαν μέ-
χρι και τις τράπεζες με το αστείο
δημοψήφισμα. Ακόμη και όταν η
χώρα χρεοκοπούσε πριν από το
πρώτο μνημόνιο (το 2010) αδυ-
νατώντας να καλύψει τα ομόλογα
που έσκαγαν κι έχοντας ανεβεί
στον Θεό τα επιτόκια δανεισμού
δεν έβαλαν λουκέτο οι τράπεζες,
ούτε επιβλήθηκαν capital
controls. 

Όλα τα παραπάνω θα τα σταθ-
μίσει ο πρωθυπουργός και τις η-
μέρες της εορτής της Κοίμησης
της Θεοτόκου στις 15 Αυγούστου
θα λάβει τις οριστικές του απο-
φάσεις. Απλά λόγω και της δή-
λωσης του ότι «πρόθεση μου είναι
να εξαντλήσω την τετραετία, όμως
μία παρατεταμένη τοξική προεκλο-
γική περίοδος κάνει κακό στη χώ-
ρα», μας οδηγεί στο συμπέρασμα
ότι μαζί με τα πρωτοβρόχια θα έ-
χουμε διπλές κάλπες σίγουρα…



Ξεκάθαρο μήνυμα από
τον κυριάκο Μητσοτάκη
σε υπουργούς και στελέ-
χη ότι η Ν.Δ. προεκλογι-
κά δεν θα κινηθεί με το
σκεπτικό «δώσε και σε μέ-
να μπάρμπα»

Του Μιχάλη κωτσάκου

O
υκ ολίγες φορές έ-
χουμε ακούσει και
τον πρωθυπουργό,
αλλά και τα κυβερ-
νητικά στελέχη να

δηλώνουν με έμφαση ότι «δεν υ-
πάρχουν λεφτόδεντρα» για να ξεκα-
θαρίσουν ότι οι ενισχύσεις προς
τους πολίτες γίνονται με βάση τις
δημοσιονομικές αντοχές και με
το σκεπτικό να υπάρχει απόθεμα
στο ταμείο για το επόμενο διά-
στημα, που δεν αναμένεται εύκο-
λο. Από τον Αύγουστο η ελληνική
οικονομία βγαίνει από την διαδι-
κασία της επιτήρησης και μπορεί
να πλεύσει απελευθερωμένη από
τα δεσμά. Βέβαια αυτό δεν σημαί-
νει ότι μπορούμε αναφωνήσου-
με κι εμείς «λεφτά υπάρχουν». Διό-
τι ναι μεν δεν θα έχουμε τους θε-
σμούς στο σβέρκο μας και ανά
τρίμηνο να μας επισκέπτονται κά-
νοντας φύλλο-φτερό τα στοιχεία,
αλλά ανά εξάμηνο για αρκετά
χρόνια ακόμη η Κομισιόν θα α-
σκεί τον δικό της έλεγχο από την
έδρα της στις Βρυξέλλες. Το καλό
με την λήξη της επιτήρησης είναι
ότι η Ελλάδα επέστρεψε στην κα-
νονικότητα. Κάτι που φέρνει α-
κόμη πιο κοντά την ανάκτηση της
επενδυτικής βαθμίδας εντός του
2023.

Επισήμως η «έξοδος» θα
πραγματοποιηθεί στις 21 Αυγού-
στου. Κι αυτό γιατί τότε ολοκλη-
ρώνονται τα τέσσερα χρόνια σε ε-
νισχυμένη εποπτεία. Η Ελλάδα
θα τελεί υπό το νέο καθεστώς έως
ότου εξοφλήσει το 75% των δα-
νείων που έλαβε. Παράλληλα, θα
υπάρχει και εσωτερική αξιολό-
γηση που θα διεξαχθεί από τον
Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθε-
ρότητας (ESM) μέσω της διαδι-
κασίας Early Warning. Αυτή η α-
ξιολόγηση καταγράφει κάθε τρί-
μηνο την πορεία υλοποίησης των
δεσμεύσεων και την ευστάθεια
των οικονομιών των χωρών-με-
λών και δεν δημοσιοποιείται.

Είναι βέβαιο ότι πολλοί υ-

πουργοί, αλλά και στελέχη του
κυβερνώντος κόμματος, που πλέ-
ον κάθονται στα κάρβουνα ανα-
μένοντας το πότε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης θα πάει στην Κα-
τερίνα Σακελλαροπούλου ζη-
τώντας πρόωρη προσφυγή στις
κάλπες, έχουν αρχίσει τις… υπο-
σχέσεις ενόψει εκλογών. Όμως
το Μαξίμου προσπαθώντας να
σταματήσει εν τη γεννέση αυτές
τις υποσχέσεις ξεκαθάρισε ότι «η
οικονομία δεν μας επιτρέπει να πο-
λιτευθούμε ως Μαυρογιαλούροι και
να ακολουθήσουμε το μότο δώσε και
σε μένα μπάρμπα». Κάτι που πολ-
λάκις έχουμε δει στο παρελθόν
από όλα τα κόμματα του δημο-
κρατικού τόξου που έδιναν μάχη
για να κερδίσουν την εξουσία.

Εξάλλου ακόμη η Ελλάδα έχει
να 22 προαπαιτούμενα που πρέ-
πει να ολοκληρώσει έως τον Ο-
κτώβριο. Και με βάση την έκθε-
ση προόδου που δημοσιοποιη-
θεί το Νοέμβριο θα γνωρίζουμε
εάν εγκριθεί από το Eurogroup
του Δεκεμβρίου η εκταμίευση ή
όχι των 748 εκατ. ευρώ, της δό-
σης που εκκρεμεί από το καλο-
καίρι του 2019 σε συνδυασμό με
τις περαιτέρω παρεμβάσεις για
την ελάφρυνση του χρέους.

Οι 22 εκκρεμότητες
Αυτές οι 22 εκκρεμότητες εί-
ναι οι εξής:

• Παρουσίαση του προ-
σχεδίου του προϋπολογισμού
της για το 2023 σύμφωνα με το
Σύμφωνο Σταθερότητας και Ανά-
πτυξης.

• Εκκαθάριση συνταξιο-
δοτικών και οφειλών του Δημο-
σίου προς ιδιώτες τον Αύγουστο. 

• Πλήρης λειτουργία του
πληροφοριακού συστήματος της
ΑΑΔΕ (έως τον Σεπτέμβριο).

• Έναρξη της διαδικασίας
για την είσπραξη του υπολοίπου
30% του clawback του 2021 μέ-
σω δόσεων, έως τα τέλη Ιουλίου.
Επίσης πρέπει να γίνει η συλλο-
γή τουλάχιστον του 35% του
clawback για το 2022 έως τον Ο-
κτώβριο.

• Ουσιαστική πρόοδος
προς την εφαρμογή του συ-
στήματος πρωτοβάθμιας περί-
θαλψης. Έως τις αρχές Ιουνίου
πρέπει να εγκριθεί το παράγωγο
δίκαιο και έως τα τέλη Ιουνίου να
ολοκληρωθεί το σύστημα για η-
λεκτρονικές εγγραφές και ραντε-
βού, αλλά και η εγγραφή ασθε-
νών. Στόχος είναι να φτάσει στο
25% του συνολικού πληθυσμού
που είναι εγγεγραμμένος στο σύ-
στημα έως τα τέλη Οκτωβρίου και
στο 50% έως το τέλος του 2022.

• Κεντρικές προμήθειες:
Τακτικές ενημερώσεις για την
πρόοδο έως τον Οκτώβριο.

• Έναρξη Ανταγωνιστικού
Διαλόγου για τον φορέα ακινή-
των με τους ενδιαφερόμενους ε-
πενδυτές (τέλη Σεπτεμβρίου).

• Κρατικές εγγυήσεις: Μέ-
χρι τον Σεπτέμβριο του 2022 θα
πρέπει να εξεταστούν οι εγγυή-

σεις ύψους 470 εκατ. ευρώ που
έχουν καταπέσει, με πληρωμές
156,5 εκατ. ευρώ την ίδια περίο-
δο.

• Εξάλειψη των εκκρεμών
υποθέσεων αφερεγγυότητας
(Ν. Κατσέλη): Το 95% των υπο-
θέσεων με επανακαθορισμένες
ημερομηνίες ακρόασης θα πρέ-
πει να έχει ημερομηνία ακρόα-
σης έως τα τέλη Οκτωβρίου. Το
υπόλοιπο 5% θα έχει ημερομη-
νία ακρόασης το αργότερο μέχρι
το τέλος του 2022. Τελεσίδικη δι-
καστική απόφαση για το 25%
των υποθέσεων  ορίζεται μέχρι
το τέλος Οκτωβρίου.

• Δικαιοσύνη: Η βελτιωμέ-
νη λειτουργικότητα της ηλεκτρο-
νικής πλατφόρμας θα πρέπει να
αναπτυχθεί πλήρως και να τεθεί
σε πιλοτική λειτουργία έως τα τέ-
λη Ιουνίου.

• Κτηματολόγιο: Το 65%
των συνολικών δικαιωμάτων ι-
διοκτησίας θα πρέπει να αναρτη-
θούν και η επικύρωση του 95%
των δασικών χαρτών θα πρέπει
να έχει ολοκληρωθεί έως τα τέλη
Σεπτεμβρίου.

• Εφαρμογή του Στρατηγι-
κού Σχεδίου: Τα 10.119 ακίνη-
τα που ανήκουν στο Υπουργείο
Οικονομικών θα εντοπιστούν και
θα μεταφερθούν στο Υπερταμείο

έως τα τέλη Ιουνίου. Για τα ακί-
νητα που ανήκουν σε άλλα υ-
πουργεία, η ολοκλήρωση της δια-
δικασίας επαλήθευσης προγραμ-
ματίζεται για τα τέλη Ιουνίου και η
ενδεχόμενη μεταβίβαση έως τα
τέλη Οκτωβρίου.

• Μεταβίβαση του ΟΑΚΑ
στο Υπερταμείο: Περαιτέρω
πρόοδος στην προετοιμασία της
λεπτομερούς μελέτης σκοπιμότη-
τας, συμπεριλαμβανομένου σχε-
τικού επιχειρηματικού σχεδίου.

• ΔΕΠΑ Υποδομές: Το οι-
κονομικό κλείσιμο αναμένεται
μέχρι τα μέσα Ιουνίου.

• Εγνατία Οδός: Ολοκλή-
ρωση και λειτουργία ενός μετω-
πικού και τριών πλευρικών σταθ-
μών διοδίων και υποβολή του
φακέλου στο Ελεγκτικό Συνέδριο
έως τα τέλη Ιουλίου.

• Γούρνες Ηρακλείου: Οι-
κονομικό κλείσιμο το τέταρτο τρί-
μηνο του 2022.

• Αττική Οδός: Έναρξη της
φάσης των δεσμευτικών προ-
σφορών τον Ιούλιο.

• Περιφερειακός λιμένας
Αλεξανδρούπολης: Επιλογή
του προτιμώμενου επενδυτή έως
τα τέλη Ιουλίου.

• Περιφερειακός λιμένας
Ηγουμενίτσας: Υποβολή δε-
σμευτικών προσφορών και επι-
λογή του μειοδότη το τρίτο τρίμη-
νο του 2022.

• Παραχώρηση Υπόγειας
Αποθήκευσης Αερίου Νότιας
Καβάλας: Δεσμευτικές προσφο-
ρές τον Ιούλιο και επιλογή του
προτιμώμενου επενδυτή έως τον
Οκτώβριο με την έγκαιρη έκδο-
ση. του πλαισίου καθορισμού
των τιμολογίων από τη ΡΑΕ.

• Περιφερειακός λιμένας
Ηρακλείου: Υποβολή δεσμευτι-
κών προσφορών έως τα τέλη Ο-
κτωβρίου.

• Κωδικοποίηση Νομοθε-
σίας: Το σχέδιο θα παρουσιαστεί
και η κωδικοποίηση της εργατι-
κής νομοθεσίας θα ψηφιστεί έως
τον Οκτώβριο.

Όπως γίνεται αντιληπτό κάθε
άλλο παρά εύκολο μπορεί να θε-
ωρηθεί το κυβερνητικό έργο με
βάση τα προαπαιτούμενα. Και το
δέλεαρ της δόσης των 748 εκατ.
ευρώ που θα μοιάζουν ως χρι-
στουγεννιάτικο μποναμάς για κά-
θε είδους ενισχύσεις είναι τερά-
στιο. 
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το καλό με την λήξη της επιτήρησης
είναι ότι η Ελλάδα επέστρεψε στην

κανονικότητα. κάτι που φέρνει ακόμη πιο
κοντά την ανάκτηση της επενδυτικής
βαθμίδας εντός του 2023.

ΕκτΟς ΕπιτΗρΗςΗς, 
αλλά με 22 υποχρεώσεις

• Χωρίς 
τα ασφυκτικά δε-
σμά των Θεσμών
θα πλεύσει από τις

21 Αυγούστου 
η ελληνική 
οικονομία
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Έ
να τέρας ζει και με-
γαλώνει σε όλο τον
κόσμο: το τέρας των
σκουπιδιών, που α-
πειλεί όχι μόνο την

Αττική, αλλά ολόκληρο τον
πλανήτη. Όσο δεν διαχειριζό-
μαστε με φιλικό προς το περι-
βάλλον τρόπο τα απορρίμματα
που παράγουμε, τόσο μεγαλύ-
τερο γίνεται και τόσο πιο δύ-
σκολη θα γίνει η καταπολέμη-
σή του.
Αυτό το τέρας και την εξέλιξη
του αναδεικνύει με ένα συμβο-
λικό τρόπο,  η νέα καμπάνια
ευαισθητοποίησης των πολι-
τών για τη σωστή διαχείριση
των στερεών αποβλήτων, που
σχεδιάστηκε για λογαριασμό
του Ειδικού Διαβαθμιδικού
Συνδέσμου Νομού Αττικής
(ΕΔΣΝΑ) και την Περιφέρεια
Αττικής.
Δείχνοντας πόσο μικρό θεω-
ρήθηκε ότι ήταν το πρόβλημα
στην αρχή,  αλλά και πόσο
γρήγορα γιγαντώθηκε και πώς
τρομοκρατεί πλέον ανθρώ-
πους και φύση όσο αδιαφο-
ρούμε. Είναι αργά για να κά-
νουμε κάτι; Όχι. Είναι περί-
πλοκη η λύση; Φυσικά και όχι. 

Αλλά για να υπάρξει λύση,
πρέπει όλοι μας να βοηθήσου-
με, αλλάζοντας συνήθειες και
διαχωρίζοντας τα απορρίμματά
από το σπίτι κιόλας με το σω-
στό τρόπο.

Υιοθετώντας νέες πρακτικές
λύσεις , όπως ο καφές κάδος
για την διαχείριση των βιοα-
ποβλήτων και τελικά, ανακυ-
κλώνοντας και τοποθετώντας
τα σκουπίδια μας στους σω-
στούς κάδους.

Με τον τρόπο αυτό, τα α-
πορρίμματα δεν θα γίνουν
ποτέ σκουπίδια. Αντίθετα
θα αποκτήσουν αξία.

Την Κυριακή 5 Ιουνίου, με α-
φορμή την Παγκόσμια Ημέρα
Περιβάλλοντος, ο Ειδικός Δια-
βαθμιδικός Σύνδεσμος Αττι-
κής (ΕΔΣΝΑ) σε συνεργασία
με τη περιφέρεια Αττικής, λάν-
σαρε, μία ολοκληρωμένη εκ-
στρατεία ενημέρωσης κι ευαι-
σθητοποίησης για την προώ-
θηση της ανακύκλωσης και
μας ‘’σύστησε’’ όλα τα διαθέσι-
μα όπλα που έχουμε, καλώντας
μας παράλληλα να βοηθήσου-
με και να γίνουμε μέρος της
λύσης του προβλήματος.

Παράλληλα, ΕΔΣΝΑ και Περι-
φέρεια Αττικής παρουσίασαν
τη νέα ηλεκτρονική πλατφόρμα

ΠΑΡΑΤΗΡΗΤΗΡΙΟ ΑΝΑΚΥ-
ΚΛΩΣΗΣ ΑΤΤΙΚΗΣ
(RECYCLEATTICA), μέσα από
την οποία δίνουν τη δυνατότη-

τα σε κάθε πολίτη της Αττικής,
αλλά και της υπόλοιπης Ελλά-
δας, να παρακολουθεί 24 ώρες
το 24ωρο, 365 μέρες το χρόνο,

την πορεία και τις επιδόσεις
της ανακύκλωσης σε κάθε Δή-
μο του Λεκανοπεδίου, αλλά και
στο σύνολο της Περιφέρειας.

Για να τα βάλεις με το τέρας
των σκουπιδιών, βάλε τα
σκουπίδια σου στους σωστούς
κάδους και δώσε τους αξία.

• H νέα καμπάνια ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης για την πράσινη μετάβαση
της Αττικής από τον ΕΔΣΝΑ σε συνεργασία με την Περιφέρεια Αττικής

Tο τέρας των
σκουπιδιών 
(και πώς να το
«σκοτώσουμε»)



Στόχος να εκμεταλλευτεί την χα-
λαρή ψήφο λόγω απλής αναλο-
γικής για να εδραιώσει τα υψη-
λά ποσοστά για το ΠΑΣΟΚ

Του Μιχάλη Κωτσάκου

O
ι τελευταίες δηλώσεις του
Κυριάκου Μητσοτάκη στο
Υπουργικό Συμβούλιο, που
δεν ήταν πλέον κατηγορημα-
τικός για το ότι οι επόμενες

εθνικές εκλογές θα διεξαχθούν στο τέλος
της θητείας της παρούσης κυβέρνησης, σή-
μανε συναγερμό στο ΠΑΣΟΚ, στο οποίο έ-
τσι κι αλλιώς προέβλεπαν εκλογές τον Ο-
κτώβριο. Ήδη στην Χαριλάου Τρικούπη έ-
χουν κάνει την απαραίτητη προεργασία για
τους υποψηφίους σε όλη την Ελλάδα και
σιγά-σιγά διαρρέουν τα ονόματα όσων έ-
χουν προταθεί. Όπως λένε μάλιστα στην
Χαριλάου Τρικούπη στις περισσότερες πε-
ριφέρειες οι υποψήφιοι είναι περισσότε-
ροι και πλέον η επιτροπή ψηφοδελτίων υ-
πό τον Βαγγέλη Αργύρη πρέπει να κατα-
λήξει στις τελικές προτάσεις, οι οποίες και
θα κυρωθούν από το Πολιτικό Συμβούλιο
και την Κεντρική Επιτροπή. Με βάση τα
ποσοστά που λαμβάνει το κόμμα σε όλες
τις δημοσκοπήσεις, οι ιθύνοντες του ΠΑ-
ΣΟΚ εκτιμούν πως στους άλλοτε πράσι-
νους νομούς θα εκλεγούν περισσότεροι
βουλευτές, ενώ διεκδικεί να υπάρχει βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ σε όλες τις τριεδρικές
εκλογικές περιφέρειες.

Φυσικά στο ΠΑΣΟΚ είναι έτοιμοι και
για το πολωτικό παιχνίδι που θα επιδιώ-
ξουν οι δύο βασικοί πυλώνες του πολιτι-
κού μας συστήματος, όμως η ενεργοποίη-
ση της νεολαίας δίνει βάσιμες ελπίδες ότι
το βράδυ της πρώτης εκλογικής μάχης το
ΠΑΣΟΚ θα είναι στην πλευρά των νικη-
τών, όπως δηλώνει εδώ και μήνες ο Νί-
κος Ανδρουλάκης. Και όπως αναφέρουν
οι εκπρόσωποι του Κινήματος «το κάθε κόμ-
μα θα αποδείξει την καλή πρόθεσή του για συ-
νεργασίες από την πρώτη Κυριακή. Εμείς κα-
ταθέτουμε το σοσιαλδημοκρατικό μας πρό-
γραμμα και πάνω σε αυτό θα καλέσουμε τα άλ-
λα κόμματα προς συζήτηση. Και το βασικότερο
δεν αποδεχόμαστε ούτε τον κ. Μητσοτάκη, ού-
τε τον κ. Τσίπρα, ως πρόσωπα, για τη θέση του
επόμενου Πρωθυπουργού. Οι πολίτες είδαν τη
διακυβέρνηση της Νέας Δημοκρατίας, θυμού-
νται πώς ήταν η διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
πριν λίγα χρόνια και γνωρίζουν και το ΠΑΣΟΚ.
Για αυτό τους ζητάμε να αξιολογήσουν και ψη-
φίσουν ΠΑΣΟΚ».

Μάλιστα ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,
Δημήτρης Μάντζος, ερωτηθείς είπε χα-
ρακτηριστικά: «Ούτε ο κ. Μητσοτάκης ούτε ο
κ. Τσίπρας επιθυμούν οποιαδήποτε συνεργα-
σία ή πολιτική σύγκλιση με το ΠΑΣΟΚ. Δεν
θέλουν το ΠΑΣΟΚ και τις πολιτικές του. Θέλουν
τις ψήφους του ΠΑΣΟΚ. Η συζήτηση πρέπει
να γίνει αξιακά και προγραμματικά, όχι προ-
σχηματικά. Δεν ενδιαφέρθηκε ποτέ ο κ. Μη-
τσοτάκης ή ο κ. Τσίπρας για το ποιες πολιτικές
προτάσεις έχει το ΠΑΣΟΚ». Και όπως τονί-
ζουν όλοι στην Χαριλάου Τρικούπη Ν.Δ.
και ΣΥΡΙΖΑ έχουν τους ίδιους ακριβώς
στόχους. Και στα δύο κόμματα υπάρχει η ί-
δια σχολή σκέψης. Δηλαδή να απαξιώνουν
το ΠΑΣΟΚ για να ανακόψουν την πολιτική
του ενίσχυση. Το δε αστείο της υπόθεσης

είναι ότι και οι δύο αναζητούν στελέχη α-
πό το ΠΑΣΟΚ για να επανδρώσουν θέσεις
ευθύνης και φτάσαμε στο σημείο να αλλη-
λοκατηγορούνται και γι’ αυτό.  

Κριτήριο η πρώτη Κυριακή
Οι δημοσκόποι θεωρούν δεδομένο ότι θα
υπάρξουν και επαναληπτικές εκλογές. Σε
αυτό συμφώνησαν προ ολίγων 24ωρων
σε κοινή τους συνέντευξη σε ενημερωτικό
ιστότοπο ο Κώστας Παναγόπουλος της
Alco και ο Γιώργος Αράπογλου της Pulse
RC. Μάλιστα και οι δύο εκτίμησαν ότι στις
πρώτες κάλπες θα υπάρξει χαλαρότητα
στην ψήφο και οι πολίτες μπορεί να συ-
μπεριφερθούν όπως κάνουν στις ευρωε-
κλογές. Πάνω σε αυτό το αφήγημα ποντά-
ρει και ο Νίκος Ανδρουλάκης για να ει-
σπράξει το ΠΑΣΟΚ και την δυσαρέσκεια
αλλά και την πιθανολογούμενη χαλαρότη-
τα της ψήφου των πρώτων εκλογών. Γι’ αυ-
τό κι επενδύει σε στρατηγική του πρώτου
γύρου και αυτό το δρόμο θα ακολουθήσει
σε όλη την προεκλογική διαδρομή που έ-
χει ήδη ξεκινήσει. Και στο εκλογικό σώμα
θα παρουσιάζεται ως ο μόνος που θέλει να
υπάρξει κυβέρνηση από τις πρώτες εκλο-
γές, με βάση όμως τις προγραμματικές συ-
γκλίσεις. 

Κι όπως μπορεί να αντιληφθεί και ο

πλέον αδαής πρόκειται, σε γενικές γραμ-
μές, για εύλογη στρατηγική επιλογή, αν λη-
φθούν υπόψη οι ευρύτεροι συσχετισμοί
στο πολιτικό σκηνικό, αλλά και οι συνθή-
κες που διαμορφώνει η απλή αναλογική,
σχηματίζοντας μια τακτική που ακουμπάει
σε δύο βασικούς πυλώνες.

Ο πρώτος είναι, υπό μία έννοια, ο «υ-
παρξιακός». Ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ έχει
πολλές φορές χαρακτηρίσει την πρώτη ε-
κλογική Κυριακή ως «την πρώτη πραγματική
δημοσκόπηση» για την παράταξη. Αν για τη
Ν.Δ. οι κάλπες της απλής αναλογικής απο-
τελούν πρόβα αυτοδυναμίας και για τον
ΣΥΡΙΖΑ βαρόμετρο ως προς τη διεκδίκηση
της πρωτιάς, για το ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ το α-
ντίστοιχο στοίχημα είναι διπλό. Αφενός
μεν θα φανεί αν το αφήγημα της «ανατρο-
πής των συσχετισμών» μπορεί να λάβει σάρ-
κα και οστά, αφετέρου δε εφόσον το αποτέ-
λεσμα είναι το επιθυμητό, το ΠΑΣΟΚ θα
έχει εξοπλιστεί για να αντιμετωπίσει την α-
κραία πόλωση των δεύτερων εκλογών.
Αλλά και για τον ίδιο το Νίκο Ανδρουλά-
κη οι πρώτες εκλογές αποτελούν το πρώτο
και σημαντικό κρας τεστ. Ένα θετικό απο-
τέλεσμα θα εδραιώσει την εσωκομματική
του κυριαρχία, ενώ ένα αρνητικό, πιθανώς
θα αφυπνίσει την αντιπολίτευση εντός των
τειχών, με ότι συνεπάγεται.

Ο δεύτερος πυλώνας αγγίζει το πεδίο
των συνεργασιών. Το μήνυμα που εκπέ-
μπεται από τη Χαριλάου Τρικούπη είναι
πως «οι προθέσεις όλων θα φανούν την πρώτη
Κυριακή», υποστηρίζοντας παράλληλα πως
όσο πιο ισχυρό βγει το ΠΑΣΟΚ από αυ-
τήν, τόσο πιο πολλές θα είναι οι πιθανό-
τητες να επιβάλει κυβερνητικό πρόγραμμα
και πρόσωπα. Ωστόσο, το έδαφος για συ-
γκλίσεις στον πρώτο γύρο δεν μοιάζει, εκ
των πραγμάτων, ιδιαίτερα πρόσφορο. Διό-
τι δεν είναι μόνο η θέση του κ. Ανδρου-
λάκη για ουδέτερο πρόσωπο στη θέση του
πρωθυπουργού, είναι και το τι θέλουν και
οι άλλοι. Κατ’ αρχάς ως τρίτο κόμμα δεν
μπορεί να επιβάλλει τρίτο πρόσωπο για
πρωθυπουργό. Και κατά δεύτερο η μεν
Ν.Δ. επιδιώκει αυτοδυναμία, ο δε ΣΥΡΙΖΑ
βάζει στο κάδρο της προοδευτικής διακυ-
βέρνησης και τον Γιάνη Βαρουφάκη με
τον οποίο στην Χαριλάου Τρικούπη βγά-
ζουν σπυράκια. Σε κάθε περίπτωση, πά-
ντως, αν επιβεβαιωθεί η επικρατούσα ε-
κτίμηση για διπλές εκλογές, η πίεση προς
το ΠΑΣΟΚ, δεδομένα, θα είναι αυξανόμε-
νη, ανεξάρτητα από το πώς θα κυλήσουν
τα πράγματα στην πρώτη κάλπη. Μια πίε-
ση που πιθανότατα δεν θα είναι μόνο εξω-
γενής, αλλά ενδέχεται να εκφραστεί και α-
πό το εσωκομματικό έδαφος.
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Παίζει τα ρέστα του
στις πρώτες κάλπες 
ο Ανδρουλάκης

• Στην 
τελική ευθεία

το ΠΑΣΟΚ στον
καταρτισμό των
ψηφοδελτίων 

σε όλη την 
Επικράτεια
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Η
αναβάθμιση της ε-
ξυπηρέτησης και
των υπηρεσιών
του ΕΦΚΑ αποτε-
λεί μια από τις με-

γαλύτερες προκλήσεις, στο πλαί-
σιο της προσπάθειας για μια λει-
τουργική και φιλική προς τον πο-
λίτη Δημόσια Διοίκηση. Ο Εθνι-
κός Φορέας Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, ο οποίος καλείται να εξυπη-
ρετήσει καθημερινά 6,5 εκατομ-
μύρια εργαζόμενους, συνταξιού-
χους και αυτοαπασχολούμενους,
παρέμενε για χρόνια πρώτος σε
αριθμό καταγγελιών προς το Συ-
νήγορο του Πολίτη, για κακή εξυ-
πηρέτηση. 

Σήμερα, η κατάσταση αυτή έ-
χει βελτιωθεί αισθητά. Παράλλη-
λα με την οριστική εκκαθάριση
των ληξιπρόθεσμων κύριων συ-
ντάξεων που ολοκληρώνεται ε-
ντός του καλοκαιριού, ο ΕΦΚΑ
βαδίζει πλέον σταθερά σε μια νέα
εποχή, αξιοποιώντας τις δυνατό-
τητες της ψηφιακής τεχνολογίας
καθώς και σύγχρονες μεθόδους
management. Παράλληλα ενι-
σχύει την υλικοτεχνική του υπο-
δομή και παρέχει τη δυνατότητα
αξιόπιστης και άμεσης τηλεφω-
νικής και διαδικτυακής εξυπηρέ-
τησης μέσα από το 1555 και τις
55 ηλεκτρονικές υπηρεσίες που
διαθέτει στους πολίτες. 

Ένα από τα σημαντικότερα
πεδία βελτίωσης, αφορά ειδι-
κά την ηλεκτρονική εξυπηρέ-
τηση των συνταξιούχων, από
την υποβολή και την παρακολού-
θηση του αιτήματος συνταξιοδό-
τησης, μέχρι τον ορισμό ενός η-
λεκτρονικού ραντεβού ή την υπο-
βολή αίτησης για την απονομή
μιας έκτακτης οικονομικής ενί-
σχυσης ή αναδρομικών. Σήμερα
ο ΕΦΚΑ διαθέτει 17 ηλεκτρονι-
κές υπηρεσίες για 2,5 εκατομμύ-
ρια συνταξιούχους και είναι όλες
προσβάσιμες μέσα από την επί-
σημη ιστοσελίδα του καθώς και
από την ενιαία δικτυακή πύλη
του Δημοσίου Gov.gr.

Ειδικότερα η υποβολή αιτή-
ματος συνταξιοδότησης ήταν
μέχρι πρότινος ταυτισμένη με
χρονοβόρες επισκέψεις σε φυσι-
κά καταστήματα και ταλαιπωρία
για τους ασφαλισμένους. Σήμε-
ρα, η διαδικασία γίνεται απο-
κλειστικά ηλεκτρονικά, από το
σπίτι ή την εργασία του ασφα-
λισμένου, χωρίς να απαιτείται

καμία μετακίνηση και αναμο-
νή σε ουρές. Συγκεκριμένα, μέ-
σω της Ηλεκτρονικής Υπηρεσίας
Υποβολής Αίτησης Συνταξιοδό-
τησης, οι ασφαλισμένοι μπο-
ρούν, με χρήση των προσωπι-
κών κωδικών TAXISNET, να
υποβάλουν ηλεκτρονικά αιτή-
σεις για απονομή σύνταξης εξ
ίδιου δικαιώματος (γήρατος  α-
ναπηρίας), ή για απονομή ή με-
ταβίβαση λόγω θανάτου. Η ηλε-
κτρονική αυτή διαδικασία είναι
διαθέσιμη για την υποβολή αιτή-
σεων τόσο για κύρια σύνταξη όσο
και για επικουρική και εφάπαξ. 

Παράλληλα, σε λίγες ημέρες
πρόκειται να τεθεί σε λειτουργία
και το Ψηφιακό Δωμάτιο Επι-
κοινωνίας. Πρόκειται για μια
νέα ηλεκτρονική υπηρεσία όπου
ο εν αναμονή συνταξιούχος θα έ-
χει άμεση επικοινωνία με τον ει-
σηγητή που έχει αναλάβει την έκ-
δοση της σύνταξης του. Σε περί-
πτωση που ζητηθούν επιπλέον
έγγραφα ή δικαιολογητικά, ο ει-
σηγητής θα μπορεί να στέλνει το
σχετικό αίτημα ηλεκτρονικά στον

πολίτη και εντός συγκεκριμένων
προθεσμιών να τα προσκομίζει
ηλεκτρονικά. Με αυτόν τον τρό-
πο καταργείται η αέναη αλληλο-
γραφία και οι πολύμηνες καθυ-
στερήσεις στην επικοινωνία των
δυο μερών. Πρόκειται για μια
νέα αντίληψη στον τρόπο επι-
κοινωνίας μεταξύ πολίτη και

Δημόσιας Διοίκησης που θα α-
ποτελέσει «πιλότο» και για άλλες
αντίστοιχες διαδικασίας άλλων
Φορέων του Δημοσίου. 

Η εξυπηρέτηση των συντα-
ξιούχων αναβαθμίζεται και α-
πό άλλες ηλεκτρονικές υπηρε-
σίες όπως είναι η Ηλεκτρονική

Αίτηση Προκαταβολής Κύριας
Σύνταξης, η δυνατότητα εκτύπω-
σης μηνιαίου και ετήσιου ενημε-
ρωτικού σημειώματος (η οποία
παρέχεται περίπου στο 80% των
συνταξιούχων και μέσα στο επό-
μενο διάστημα αναμένεται να κα-
λύψει το σύνολο τους), η Ηλε-
κτρονική Υπηρεσία Πληρωμής Ε-
ξόδων Κηδείας, η χορήγηση α-
σφαλιστικής ικανότητας έμμεσου
μέλους κ.ά. 

Επίσης, μέσω της υπηρεσίας
myEFKAlive - η οποία καλύπτει
πλέον το 60% της επικράτειας και
αναμένεται να καλύψει το σύνο-
λο της χώρας ως το τέλος του έ-
τους – οι συνταξιούχοι και οι α-
σφαλισμένοι μπορούν να εξυπη-
ρετούνται μέσω βιντεοκλήσης για
μια σειρά συναλλαγών, χωρίς να
απαιτείται μετακίνηση σε φυσικά
υποκαταστήματα. 

Πέρα από τη διευκόλυνση της
διαδικασίας υποβολής αιτημά-
των συνταξιοδότησης, σημαντι-
κή πρόοδος έχει σημειωθεί
και ως προς το ρυθμό απονο-
μής των συντάξεων και την
εκκαθάριση όσων εκκρεμούν.
Ήδη έχουν μηδενιστεί οι εκ-
κρεμείς κύριες συντάξεις του
2016, 2017 και 2018. Οι εκ-
κρεμείς συντάξεις του 2019 πρό-
κειται να εκκαθαριστούν μέσα
στις επόμενες ημέρες ενώ οι συ-
ντάξεις που εκκρεμούν και αφο-
ρούν τα έτη 2020 και 2021 προ-
βλέπεται ότι θα έχουν εκδοθεί ε-
ντός του καλοκαιριού.   

Τέλος, σημαντικό ρόλο στη
βελτίωση της εξυπηρέτησης των
πολιτών έχει και η λειτουργία του
1555, του Ενιαίου Αριθμού Ε-
ξυπηρέτησης Πολιτών του υ-
πουργείου Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων, μέσω του ο-
ποίου έχουν ήδη εξυπηρετηθεί
σε λιγότερο από ένα έτος πά-
νω από 1,5 εκατομμύρια κλή-
σεις για θέματα αρμοδιότητας
του ΕΦΚΑ και 2 εκατομμύρια
κλήσεις συνολικά. 

Με συντονισμένες και αποφα-
σιστικές παρεμβάσεις και με τη
βοήθεια της τεχνολογίας, ο ΕΦ-
ΚΑ συνεχίζει να αλλάζει με ταχείς
ρυθμούς και να βελτιώνει τις υ-
πηρεσίες του, προς όφελος των
πολιτών. 

17 ηλεκτρονικές υπηρεσίες και
Ψηφιακό Δωμάτιο Επικοινωνίας
για τους συνταξιούχους

Σε μια νέα εποχή
βαδίζει σταθερά

ο ΕΦΚΑ



Ξεκίνησε την αμφισβήτη-
ση του αποτελέσματος
των εκλογών πριν ακόμη
προκηρυχτούν από τον
Κυριάκο Μητσοτάκη

Του Μιχάλη Κωτσάκου

Σ
ε όλες τις μετρήσεις της
κοινής γνώμης οι πο-
λίτες μπορεί να εκφρά-
ζουν την δυσαρέσκεια
τους για την ακρίβεια

που κατατρώει το οικογενειακό ει-
σόδημα, όμως δεν συμφωνούν με
την άποψη να γίνουν πρόωρες ε-
κλογές. Τουναντίον είναι πεπει-
σμένοι, ότι το σωστό για μία δη-
μοκρατία είναι να ολοκληρώνεται
η θητεία της εκάστοτε κυβέρνη-
σης. Ειδικά αυτή την εποχή, όπου
σοβούν τρεις σοβαρές κρίσεις, η
ενεργειακή, η πανδημία (που δεν
μας εγκατέλειψε όπως πιστεύουν
κάποιοι) και τα ελληνοτουρκικά,
το ζητούμενο είναι η σταθερότητα.
Και μία πρόωρη προσφυγή στις
κάλπες ίσως δημιουργήσει πολλά
προβλήματα, καθώς πλέον όλοι
κατανοούμε ότι λόγω της τρικλο-
ποδιάς ΣΥΡΙΖΑ με την απλή ανα-
λογική, η χώρα για τουλάχιστον
σαράντα ημέρες θα πορευθεί με υ-
πηρεσιακή κυβέρνηση με ότι συ-
νεπάγεται αυτό. 

Όταν λέμε όλοι το κατανοού-
με, μέσα σε αυτούς δεν συμπερι-
λαμβάνεται ο Αλέξης Τσίπρας
και οι συν αυτώ στην Κουμουν-
δούρου. Ο αρχηγός της αξιωμα-
τικής αντιπολίτευσης μόνο με τις
υπόνοιες που άφησε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης στο Υπουργικό
Συμβούλιο για πρόωρη προσφυ-
γή στις κάλπες ξέφυγε, αποδει-
κνύοντας ότι το μόνο που τον νοι-
άζει είναι το προσωπικό του όφε-

λος. Όχι μόνο δεν σκέφτηκε το
κρίσιμο διάστημα που διάγει η
χώρα, αλλά ζήτησε να προσδιο-
ριστούν από τώρα οι εκλογές, να
υπάρξει υπηρεσιακός υπουργός
Εσωτερικών από τώρα και να τε-
θεί ο υπουργός Εξωτερικών υπό
κηδεμονία με το να αποφασίζει
την εξωτερική πολιτική όχι η κυ-
βέρνηση, αλλά το Εθνικό Συμ-
βούλιο Εξωτερικής Πολιτικής,
που απαρτίζεται από όλα τα κόμ-
ματα. Ενώ να ξεκινήσει και δια-
κομματική επιτροπή για την ισό-
τιμη προβολή των κομμάτων στα
ΜΜΕ. «Για να διεξαχθούν ισότιμα
οι εκλογές», λένε στην Κουμουν-
δούρου.

Σε παράνοια
Μιλάμε πλέον ότι ο κ. Τσίπρας
είτε βρίσκεται σε καθεστώς από-
λυτης παράνοιας με όλα αυτά που
ζητά, είτε τα μαθήματα συνομω-
σιολογίας που έχει λάβει από τον
κ. Καμένο (τόσα χρόνια παρέα
έκαναν) τον έχουν κάνει να ξε-
φεύγει από την πραγματικότητα.
Όλα αυτά θα είχαν βάση εάν ο κ.
Μητσοτάκης προκήρυττε εκλο-
γές. Θα είχαν βάση εάν στο Υ-
πουργικό Συμβούλιο ο πρωθυ-
πουργός έλεγε πως θα πάμε νω-
ρίτερα σε εκλογές. Τουναντίον ο
πρωθυπουργός άφησε ένα ανοι-
χτό παράθυρο, αλλά είπε πως
«πρόθεση μου είναι να διεξαχθούν
οι εκλογές στο τέλος της θητείας της
κυβέρνησης». Αντίθετα ο πρωθυ-
πουργός εξέφρασε την αγωνία
του για το τοξικό κλίμα που πυ-
ροδοτεί η αντιπολίτευση. Και ήρ-
θε ο κ. Τσίπρας να τον επιβεβαι-
ώσει. «Εγώ είμαι ο τοξικός» είναι
σα να λέει ο κ. Τσίπρας με όσα
ζήτησε, που ξεφεύγουν από τη
σφαίρα της λογικής.

Ακόμη και αυτό που είπε ο κ.

Τσίπρας περί ομαλής μετάβασης
είναι βαθιά διχαστικό και παρα-
πέμπει σε άλλες εποχές. Η ομα-
λή διεξαγωγή των εκλογών στην
Ελλάδα της Μεταπολίτευσης εί-
ναι ένα πολιτικό κεκτημένο. Ό-
μως ο κ. Τσίπρας αντί να ανα-
γνωρίζει αυτό το κεκτημένο καλ-
λιεργεί ένα διχαστικό κλίμα δη-
λητηριάζοντας την κοινή γνώμη.
Προφανώς ενθυμούμενος ότι του
έφερε αποτελέσματα όταν χρησι-
μοποίησε αυτή την τακτική από
το 2010 και κατάφερε να κερδί-
σει τις εκλογές το 2015.

Οπότε πολύ λογικά ο Κυβερ-
νητικός Εκπρόσωπος, Γιάννης
Οικονόμου, κατηγόρησε τον αρ-
χηγό της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης για εκχυδαϊσμό. «Πρόκει-
ται για ανήκουστο και εκτός κάθε τά-
ξης πολιτικής και συνταγματικής, αί-
τημα το οποίο προσβάλει βαθύτατα
τη λαϊκή βούληση», είπε αναφορι-
κά με το αίτημα του προέδρου του
ΣΥΡΙΖΑ για υπηρεσιακό υπουρ-
γό εσωτερικών, ο οποίος θα πάει
ομαλά τη χώρα προς τις εκλογές.
Και πολύ λογικά μίλησε για φαι-
νόμενα «τραμπισμού αλά γκρέκα». 

Όμως δεν είναι μόνο ο Αλέ-

ξης Τσίπρας. Είναι όλοι ποτι-
σμένοι στον ΣΥΡΙΖΑ με τον ιό της
συνομωσιολογίας. Γι’ αυτό και οι
εφημερίδες που στηρίζουν τον
ΣΥΡΙΖΑ παρουσίασαν την αστεία
πρόταση Τσίπρα «ως προαπαιτού-
μενο για τίμιες εκλογές». Προφα-
νώς το σχέδιο Τσίπρα είναι η αμ-
φισβήτηση της ομαλότητας, των
δημοκρατικών θεσμών, είναι η
δημιουργία συνθηκών τοξικότη-
τας. Προσπαθεί να εισάγει στην
Ελλάδα τις διχαστικές τακτικές
του «τραμπισμού», προκειμένου
να καλλιεργήσει νοσηρό κλίμα,
να δικαιολογήσει την ήττα του. 

Μας γυρίζουν στο 1961
Και βέβαια μετά τον Ανδρέα Πα-
πανδρέου αποφάσισε να αντι-
γράψει και τον Γεώργιο Παπαν-
δρέου. Διότι η τελευταία φορά
που υπήρξε καταγγελία για νο-
θεία στις ελληνικές εκλογές ήταν
το 1961 από τον Γεώργιο Πα-
πανδρέου, όταν ηττήθηκε κη-
ρύσσοντας τον ανένδοτο, που τον
οδήγησε στη νίκη δύο χρόνια αρ-
γότερα και αφού προηγουμένως
υπήρξε η δολοφονία του Γρηγό-
ρη Λαμπράκη και η ρήση του

τότε πρωθυπουργού Κωνσταντί-
νου Καραμανλή ως αιχμή για το
παλάτι το «ποιος επιτέλους κυβερ-
νά αυτό τον τόπο». Φυσικά το μα-
κρινό 1961 σε τίποτα δεν μοιά-
ζει με το 2022. Όσο και εάν προ-
σπαθούν ο κ. Τσίπρας και ο προ-
σωπικός του σύμβουλος, Θανά-
σης Καρτερός. Με αυτή την τα-
κτική δεν καταφέρνουν ούτε να
συσπειρώσουν τους ψηφοφό-
ρους τους, οι οποίοι γνωρίζουν
καλύτερα από τον καθένα ότι τί-
ποτα δεν μπορεί να αλλάξει τη
λαϊκή βούληση στις κάλπες. Α-
πλά αποδεικνύουν σε όλους πως
ήταν καλοί μαθητές στη συνομω-
σιολογία που τους δίδασκε ο Πά-
νος Καμένος. Καλό όμως είναι
να σκεφθούν πως για όλα όσα ι-
σχυριζόταν ο πρώην συνεταίρος
του έχουν βγει πλείστες δικαστι-
κές αποφάσεις που καταδίκασαν
τον πρώην υπουργό Άμυνας. 

Τέλος Ιουλίου
Σύμφωνα με τα όσα ισχυρίζονται
στην Κουμουνδούρου τα ψηφο-
δέλτια θεωρητικά θα είναι έτοιμα
στο τέλος Ιουλίου και θα αποτυ-
πώνουν την ανανέωση. Αν και
αρκετοί λένε πως εάν λάβουμε υ-
πόψη και από την σκιώδη κυβέρ-
νηση που ανακοίνωσε ο κ. Τσί-
πρας, θα είναι τα ίδια γνωστά
πρόσωπα που τα αντιμετωπίζει
με απέχθεια ο κόσμος. Το κυβερ-
νητικό πρόγραμμα που θα πα-
ρουσιαστεί, με κλειδί τη ΔΕΘ, ό-
πως λένε στην Κουμουνδούρου
«θα περιέχει τις βασικές δεσμεύσεις
του ΣΥΡΙΖΑ». Αν και με υπεύθυνο
προγράμματος τον Τζανακόπου-
λο το πιθανότερο είναι να δούμε
ένα κείμενο σούπα, αντίστοιχο
αυτού που ψηφίστηκε στο συνέ-
δριο και δεν το θυμούνται ούτε κι
αυτοί που το ψήφισαν. 
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• Φαίνεται πως πήρε άριστα ο Τσίπρας
στα μαθήματα που του έκανε ο Τραμπ
(στο να μιλά για στημένες εκλογές) 
και ο Καμένος στη συνομωσιολογία

Με όποιον
δάσκαλο
καθίσεις… 
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Τ
ο σκηνικό που στήθη-
κε από την πρώην Ει-
σαγγελέα Διαφθοράς,
κ. Ε. Τουλουπάκη και
τους συνεργάτες της, ε-

πίκουρους εισαγγελείς κκ. Ντζού-
ρα και Μανώλη, στην σκευωρία
NOVARTIS σε γενικές γραμμές εί-
ναι γνωστό. Εστίασαν στην ενο-
χή πολιτικών και ελάχιστα α-
σχολήθηκαν με την εμπλοκή
γιατρών. Λέμε σε «γενικές γραμ-
μές», γιατί μετα τη δημοσιοποίη-
ση των εγγράφων- απολογιών
των σχετικών καταθέσεων και άλ-
λων στοιχείων της δικογραφίας
που περατώθηκε από την ανα-
κρίτρια Α.Π, κ. Αλεβιζοπού-
λου, αλλά κυρίως από την πρότα-
ση προς το Πενταμελές Ανακριτι-
κό Συμβούλιο Α.Π της Αντιει-
σαγγελέως Α.Π, κ. Ελένης Με-
τσοβίτου – Φλουρή, βλέπουν το
φως της ημέρας «μαργαριτάρια»
της σκευωρίας που οδηγούν και
τον πλέον αδαή περί των δικαστι-
κών στο συμπέρασμα ότι εδώ δεν
μιλάμε μόνο για μια απλή σκευω-
ρία, αλλά για μια σκευωρία κατά
του πολιτεύματος -σύμφωνα με
τη γνωμοδότηση του κορυφαίου
συνταγματολόγου Β. Βενιζέλου-
ή ακόμα και για την ακόμα μεγα-
λύτερη σκευωρία από ιδρύσε-
ως του Ελληνικού Κράτους αν
παραφράσουμε τη γνωστή ρήση
του πρώην υπουργού για θέματα
διαφθοράς επί ΣΥΡΙΖΑ, Δημή-
τρη Παπαγγελόπουλου.

Τα συμπεράσματα-δυνα-
μίτης της Εισαγγελέως
Με πολύ απλά λόγια και με συ-
γκεκριμένα αποδεικτικά στοιχεία,
η κ. Μετσοβίτου στην πρότασή
της αναφέρεται στα εξής σημεία:

1. Τον Αύγουστο του 2017
και συγκεκριμένα στις ημερομη-
νίες 01 και 02-08-2017, έφτασε
στην Εισαγγελία Διαφθοράς,
έγγραφο του FBI στο περιεχόμε-
νο του οποίου ρητώς αναφέρεται
ότι «στην υπόθεση NOVARTIS
ΣΤΗΝ Ελλάδα δεν εμπλέκονται
πολιτικά πρόσωπα».

2. Αμέσως μετά, προ του αδιε-
ξόδου να εμπλέξουν πολιτικά
πρόσωπα – για να είναι ο ΣΥΡΙ-
ΖΑ στα επόμενα 10 χρόνια στην
διακυβέρνηση της χώρας- η κ.
Τουλουπάκη μόνο αδρανής δεν
παρέμεινε. Κάλεσε τους «γνω-
στούς – αγνώστους» ψευδομάρτυ-
ρες, Φιλήστωρα Δεσταμπασίδη
και Μαρία Μαραγγέλη, τους «έ-
χρησε» παρανόμως προστατευό-
μενους μάρτυρες με κωδικά ονό-

ΝΑΛ-ΠΑΣΟΚ υποτίθεται ότι ε-
ρεύνησε περαιτέρω την υπόθεση
και βλέποντας ότι η ΝΔ θα κέρ-
διζε στις εκλογές, αρχειοθέτησε
πριν την διενέργεια αυτών το φά-
κελο τεσσάρων πολιτικών
προσώπων και μετά τις εκλογές
και τη νίκη της ΝΔ άλλους τρείς.
Συνέχισε όμως -δήθεν- την έρευ-
νά της για τους Α. Γεωργιάδη και
Δ. Αβραμόπουλο, για να μπορεί
να ισχυρίζεται εκ των υστέρων
στις Βρυξέλες και σε ΜΜΕ ότι
«της πήραν τη δικογραφία και δεν
περάτωσε το έργο της» 

Παραθέτουμε αυτούσια
την πρόταση της εισαγγε-
λέως κ. Μετσοβίτου –
Φλουρή, στην οποία ανα-
φέρονται τα παραπάνω:
ΚΑΤΗΓΟΡΟΥΜΕΝΟΙ: ΤΟΥ-
ΛΟΥΠΑΚΗ ΕΛΕΝΗ – ΝΤΖΟΥ-
ΡΑΣ ΧΡΗΣΤΟΣ – ΜΑΝΩΛΗΣ
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ

Κακουργηματική κατάχρη-
ση εξουσίας με την μορφή της
έκθεσης αθώου σε δίωξη

Γ) Δεν απέστειλαν, κατά την
διαβίβαση της άνω δικογραφίας
της Εισαγγελίας Εγκλημάτων Δια-
φθοράς με τις Αμερικανικές Αρ-
χές (FBI), που διεξήγαγαν έρευνα
για παράνομες πρακτικές της εται-
ρείας NOVARTIS, ούτε το σύνολο
των πληροφοριακών εγγράφων
αυτού, αν και δεν υπήρξε διαβάθ-
μιση απορρήτου σε αυτά και μά-
λιστα δεν απέστειλαν έγγραφα
που περιέχουν στοιχεία υπέρ των
πολιτικών προσώπων, όπως τα
με ημερομηνία 01-08-2017 και
02-08-2017 πληροφοριακά δελ-
τία, από τα οποία προκύπτει ότι το
FBI δεν έχει κανένα στοιχείο σε
βάρος πολιτικών προσώπων, ού-
τε στοιχεία για άσκηση επιρροής
κατά την τιμολόγηση των φαρμά-
κων. Με τον τρόπο αυτό, όταν
κλήθηκαν οι βουλευτές να αποφα-
σίσουν τη σύσταση προανακριτι-
κής επιτροπής για τα δέκα πολιτι-
κά πρόσωπα, δεν είχαν ούτε γνώ-
ριζαν ότι υπήρχαν και άλλα έγγρα-
φα του FBI, εκτός από τα με ημε-
ρομηνία από 13-12-2017 και 23-
01-2018 που ήταν τα μοναδικά
που έστειλαν στην Βουλή. 

Η ρήτρα απαγόρευσης της
χρήσης, που υπήρχε στο κείμενο

ριέλαβαν τις Πράξεις χαρακτηρι-
σμού των μαρτύρων ως προστα-
τευμένων στη δικογραφία που α-
πέστειλαν στη Βουλή, στερώντας
έτσι τη δυνατότητα, στα εμπλεκό-
μενα πολιτικά πρόσωπα, να ελέγ-
ξουν τη νομιμότητα των πράξεών
τους και την ύπαρξη στοιχείων σε
βάρος τους.

Περαιτέρω δεν συνέχισαν,
σύμφωνα με τις άνω Συνθήκες με
τις ΗΠΑ και κατόπιν γραπτού αι-
τήματος, τη διαδικασία της δικα-
στικής συνδρομής που είχε ζητή-
σει νομότυπα η τότε Εισαγγελέας
Διαφθοράς, Ελένη Ράϊκου, με την
από 19-12-2016 αίτηση Δικα-
στικής Συνδρομής, δυνάμει της
οποίας ζητούσε συγκεκριμένα α-
ποδεικτικά στοιχεία για την υπό-
θεση NOVARTIS, αλλά επικοι-
νωνούσαν με τις αμερικανικές
αρχές παράτυπα, στα πλαίσια ά-
τυπων συναντήσεων με Αμερικα-
νούς αξιωματούχους και με πλη-
ροφοριακά σημειώματα, που ό-
μως δεν αποτελούσαν τα τελικά
συμπεράσματα, των αμερικανι-
κών αρχών. Εξάλλου μετα την ε-
πιστροφή της δικογραφίας για
την υπόθεση της NOVARTIS από
τη Βουλή στην Εισαγγελία Εγκλη-
μάτων Διαφθοράς, για τα αδική-
ματα της δωροδοκίας και δωρο-
ληψίας πολιτικών προσώπων,
συνέχισαν την ποινική προδικα-
σία σε βάρος τους, αν και δεν εί-
χαν αρμοδιότητα, την ύπαρξη της
οποίας δεν ήλεγξαν εν γνώσει
τους, ενόψει και της επικρατού-
σης νομολογιακής και θεωρητι-
κής άποψης, ότι πρόκειται για υ-
πουργικά αδικήματα, το αξιόποι-
νο των οποίων ως Υπουργικών
είχε εξαλειφθεί δια της ειδικής
παραγραφής του Ν. 3126/2003
«περί ευθύνης Υπουργών».

Ακολούθως δε ενήργησαν
πράξεις προκαταρκτικής εξέτα-
σης προς συλλογή κατασκευα-
σμένων στοιχείων, προκειμένου
να εκτεθούν σε δίωξη τα προανα-
φερόμενα πολιτικά πρόσωπα, ε-
ξετάζοντας εκ νέου τους προστα-
τευόμενους μάρτυρες «Μάξιμο
Σαράφη», «Αικατερίνη Κελέση»,
οι οποίοι κατέθεσαν νέα επιβα-
ρυντικά στοιχεία για τα πολιτικά
πρόσωπα, σύμφωνα με τις δικές
τους υποδείξεις. 

«Απέκρυψε έγγραφο του FBI 
για να “λασπώσει” πολιτικούς»

• «Καταπέλτης» η Εισαγγελέας Α.Π, Ελ. Μετσοβίτου-Φλουρή για Τουλουπάκη & ΣΙΑ: «Το FBI στις 
02-08-2017 την ενημέρωσε ότι δεν εμπλέκονται πολιτικοί στην NOVARTIS. Η Ελ. Τουλουπάκη «κατασκεύασε»
καταθέσεις από ψευδομάρτυρες και έστειλε το φάκελο στη βουλή αποκρύπτοντας το έγγραφο του FBI»

των αποσταλλέντων στην Εισαγ-
γελία Διαφθοράς Εγγράφων, σε
οποιεσδήποτε ποινικές διαδικα-
σίες που είχαν ως βάση τις πλη-
ροφορίες των εγγράφων αυτών,
άνευ ρητής έγκρισης του FBI, δεν
τους δέσμευε, αφενός επειδή η
συγκεκριμένη ποινική διαδικασία
δεν είχε ως βάση τις πληροφο-
ρίες των εγγράφων αυτών, αφετέ-
ρου διότι δεν ελήφθησαν στα
πλαίσια νόμιμης δικαστικής συν-
δρομής, κατά τους όρους της Α-
μοιβαίας Δικαστικής Συνδρομής
σε ποινικές υποθέσεις μεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δη-
μοκρατίας και της Κυβέρνησης
των ΗΠΑ, που υπογράφηκε στην
Ουάσιγκτον στις 26-05-1995, κυ-
ρώθηκε με το άρθρο πρώτο του
Ν. 2804/2000, όπως συμπλη-
ρώθηκε με το Πρωτόκολλο που υ-
πογράφηκε μεταξύ της Κυβέρνη-
σης της Ελληνικής Δημοκρατίας
και της Κυβέρνησης των ΗΠΑ
στην Ουάσινγκτον στις 18-01-
2006, που τέθηκε σε ισχύ με τον
Ν. 3771/2009 (ΦΕΚ Α’ 111/9-
7-2009) ανεξάρτητα του ότι η ρή-
τρα αυτή, που αποτελεί έκφανση
του έννομου αγαθού της Διεθνούς
Κρατικής Υπόστασης, υποχωρεί
έναντι της Αρχής της απονομής
της δικαιοσύνης και της αναζήτη-
σης της ουσιαστικής αλήθειας. Ε-
πιπλέον στα εν λόγω έγγραφα του
FBI δεν έθεταν αριθμό πρωτο-
κόλλου έστω και εμπιστευτικό, με
σκοπό να τα χρησιμοποιούν κα-
τά το δοκούν προς συγκεκριμένη
κατεύθυνση και στο βαθμό που η
διερεύνηση των πληροφοριών
θα βοηθούσε, στην άσκηση ποι-
νικής διώξεως κατά ορισμένων
πολιτικών προσώπων, δ) δεν πε-

ματα «Μάξιμος Σαράφης» και
«Αικατερίνη Κελέση» αντίστοιχα
και με σειρά μεθοδευμένων «κα-
ταθέσεων» -καταθέσεις οι οποίες
σύμφωνα με την πρόταση της
κυρίας Μετσοβίτου είτε υπαγο-
ρεύονταν είτε παραδίδονταν με
στικάκι-, ενέπλεξαν τα δέκα πο-
λιτικά πρόσωπα στην προσπά-
θειά τους να δημιουργήσουν το
υπόβαθρο για πολιτική ήττα της
ΝΔ στις προσεχείς εκλογές.

3. Όταν στις 05-02-2018, ο
φάκελος της NOVARTIS πήγε
στη Βουλή – υποτίθεται αμελλητί
σύμφωνα με τις διατάξεις του σχε-
τικού νόμου, αλλά για ποιο «αμελ-
λητί» μιλάμε, όταν οι καταθέσεις
των ψευδομαρτύρων εδίδοντο
περί ενός περίπου τριμήνου πριν
- η κ. Τουλουπάκη δεν συμπε-
ριέλαβε στο φάκελο το έγγρα-
φο του FBI, ισχυριζόμενη εκ
των υστέρων ψευδώς ότι είχε
χαρακτηριστεί ως «Απόρρητο».
Η κ. Τουλουπάκη σύμφωνα με
την πρόταση της κ. Μετσοβίτου
να μην ενημερώσει τους βουλευ-
τές ότι το FBI δεν βρήκε εμπλεκό-
μενους πολιτικούς στην έρευνά
του για την NOVARTIS, απέκρυ-
ψε το πλέον σοβαρό έγγραφο της
προανακριτικής έρευνας που διε-
ξήγαγε η κ. Τουλουπάκη, το πε-
ριεχόμενο του οποίου θα έπαιζε
σημαντικό ρόλο στην απόφαση
της Βουλής, απόφαση που με την
πλειοψηφία του ΣΥΡΙΖΑ απέστει-
λε εκ νέου τον φάκελο στην κ.
Τουλουπάκη για να συνεχίσει
την έρευνά της… 

4. Η κ. Τουλουπάκη, έχο-
ντας πια πετύχει τον στόχο της
να ρίξει λάσπη σε εξέχοντα
πρόσωπα της ΝΔ και του ΚΙ-



• Μετά το χαστούκι 
από την Ε.Ε. ο Ερντογάν 

διαρρέει ότι θα θέσει 
ζήτημα στρατικοποίησης 

των ελληνικών νησιών 
στη Σύνοδο του ΝΑΤΟ

Ο Ερντογάν συνεχίζει να επιμέ-
νει για το βέτο σε Σουηδία και
Φιλανδία, ενώ οι ΗΠΑ ετοιμάζο-
νται να αναλάβουν οι ίδιες την
προστασία των δύο χωρών ένα-
ντι της Ρωσίας, συμπαρασύρο-
ντας έτσι και το ΝΑΤΟ

Του Μιχάλη Κωτσάκου

M
ετά την κρυάδα από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου
η στάση των Ευρωπαίων
εταίρων μας για πρώτη
φορά μετά από χρόνια ή-

ταν τόσο ξεκάθαρη, η αντιπαράθεση Ελλά-
δας-Τουρκίας μεταφέρεται στην Μαδρίτη,
στη Σύνοδο Κορυφής του ΝΑΤΟ στις 29-
30 Ιουνίου.

Εκεί ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν σύμφω-
να με τα όσα διαμηνύονται από την Άγκυ-
ρα θα παίξει τα ρέστα του για να γυρίσει
τούμπα το παιχνίδι. Στην Μαδρίτη ο Τούρ-
κος πρόεδρος ελπίζει ότι θα πείσει τους α-
μερικανούς να τον εντάξουν εκ νέου στο ε-
ξοπλιστικό πρόγραμμα είτε της αναβάθμι-
σης των F-16, είτε της αγοράς νέων F-16,
από τη στιγμή που δεν υπάρχει σκέψη από
τις ΗΠΑ για συμμετοχή της Τουρκίας στα
F-35. Και δεν μιλάμε για συμμετοχή στην
κατασκευή, όπως είχε συμφωνηθεί στο πα-
ρελθόν με τον Ντόναλντ Τραμπ, αλλά ού-
τε στην αγορά αυτού του εξελιγμένου μα-
χητικού αεροσκάφους.

Οπότε και ο Ερντογάν ψάχνεται και γι’
αυτό συνεχίζει το παζάρι-κυρίως με τους
αμερικανούς-, χρησιμοποιώντας ως μοχλό
πίεσης το βέτο για την εισδοχή στους κόλ-
πους του ΝΑΤΟ της Σουηδίας και της Φι-
λανδίας, αλλά και την απειλητική ρητορική
κατά της Ελλάδας. 

Και φυσικά ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν
ελπίζει να του παράσχει το απαραίτητο
σκριν ο Γενς Στόλτενμεπργκ, ο οποίος α-
ποδεδειγμένα προωθεί τα τουρκικά συμ-
φέροντα. 

Τα τελευταία 24ωρα υπήρξαν διαρροές
από την Άγκυρα ότι η Τουρκία θα κάνει
στροφή και θα κινηθεί για την αγορά
Eurofighter Typhoon. Έτσι οι Τούρκοι
ξαφνικά ενδιαφέρθηκαν για την αγορά 30
βρετανικών Eurofighter Typhoon Tranche
1, που έχουν συμπληρώσει σχεδόν τις μι-
σές ώρες προβλεπόμενης χρήσης τους.
Στην περίπτωση όμως, που μια τέτοια αγο-
ρά προχωρούσε, με βασικό στόχο την εν-
σωμάτωση στο τουρκικό οπλοστάσιο του
πυραύλου Meteor, η Τουρκία θα έπρεπε
να αναβαθμίσει τη συγκεκριμένη έκδοση
ώστε να διαθέτει στο μέλλον έναν αριθμό
αεροσκαφών, που θα μπορούν να τεθούν
απέναντι από τα ελληνικά Rafale. 

Ράπισμα από την Ευρώπη
Το κακό για τον Ερντογάν είναι ότι μετα-
βαίνει στην Μαδρίτη έχοντας εισπράξει έ-
να ηχηρό ράπισμα από την Σύνοδο Κορυ-
φής της Ε.Ε., όπου οι εταίροι μας στο κεί-
μενο συμπερασμάτων απέστειλαν ένα σα-
φέστατο μήνυμα στην Άγκυρα, τονίζοντας
στο κείμενο συμπερασμάτων ότι «η Τουρ-
κία πρέπει να σεβαστεί την κυριαρχία και
την εδαφική ακεραιότητα όλων των κρα-
τών-μελών της ΕΕ». Ενώ σε συνέντευξη
της στην «Καθημερινή» η Ούρσουλα Φον
ντερ Λάιεν υποστήριξε ότι «η Τουρκία επέ-
στρεψε στο 1999, όταν υπέβαλλε την αίτηση
για την εισδοχή της στην Ε.Ε.» Κάτι που σί-
γουρα δεν αρέσει στον Ερντογάν. 

Οπότε αναμένεται με εξαιρετικό ενδια-
φέρον τι θα συμβεί στη Σύνοδο Κορυφής
του ΝΑΤΟ, όπου προς ώρας οι Αμερικα-
νοί απέκλεισαν το ενδεχόμενο έστω και ο-
λιγόλεπτης συνάντησης του Τζο Μπάιντεν
με τον Τούρκο πρόεδρο. Αυτό βέβαια δεν
σημαίνει ότι οι ΗΠΑ δεν θα ικανοποιή-
σουν κάποια από τα αιτήματα των Τούρ-
κων σε ό,τι αφορά το ξεπάγωμα κάποιων
κεφαλαίων από το εμπάργκο που τους έχει
επιβάλει το Κογκρέσο.

Το ερώτημα που τίθεται είναι με ποια

χαρτιά θα παίξει τα ρέστα του στην Μαδρί-
τη ο Ερντογάν; Τις προηγούμενες ημέρες
το φιλοκυβερνητικό πρακτορείο ειδήσεων
«Ανατολού» υποστήριξε σε δημοσίευμα
του, ότι ο Τούρκος πρόεδρος θα δείξει
χάρτη με τα στρατιωτικοποιημένα νησιά
της Ελλάδας, υποστηρίζοντας πως αυτό κα-
ταπατά κατάφωρα τις συνθήκες, τις οποίες
ο ίδιος ζητά να αλλάξουν.

Εάν συμβεί αυτό ο Τούρκος πρόεδρος
θα λάβει την απάντηση από τον Κυριάκο
Μητσοτάκη. Όπως τονίζουν πηγές του
Μαξίμου ήδη είναι έτοιμη απάντηση, τόσο
με νομικά επιχειρήματα έναντι των αιτιά-
σεων της Τουρκίας για τα συνθήκες, όσο
και για την παραβατικότητα στον αέρα.Ήδη
ο Κυριάκος Μητσοτάκης στο τετ-α-τετ με
τον Μάριο Ντράγκι που είχε στην Ρώμη
την Τετάρτη ενημέρωσε για την παραβατι-
κότητα των Τούρκων, ενώ μετά τη Σύνοδο
του ΝΑΤΟ ακολουθεί η ομιλία του Έλληνα
πρωθυπουργού στο ευρωπαϊκό κοινοβού-
λιο την Τρίτη 5 Ιουλίου. 

Η αναδίπλωση 
και οι δυσκολίες
Τις προηγούμενες ημέρες καταβλήθηκαν
προσπάθειες να αποφορτιστεί η ένταση α-

νάμεσα στην Ελλάδα και στην Τουρκία, με
τις ΗΠΑ να ρίχνουν το βάρος τους προς
αυτή την κατεύθυνση. Στη συνάντηση που
πραγματοποιήθηκε στο Βερολίνο, ανάμε-
σα στους διπλωματικούς συμβούλους των
ΗΠΑ (Τζέικ Σάλιβαν), Γερμανίας (Γενς
Πλέτνερ), Βρετανίας (Στίβεν Λόβγκρο-
ουβ) και Γαλλίας (Φιλίπ Ερερά) με τον
στενό σύμβουλο του Ερντογάν, τον Ι-
μπραήμ Καλίν, μεταφέρθηκε σαφές μή-
νυμα, ότι η ένταση στο Αιγαίο και στην Α-
νατολική Μεσόγειο πρέπει να αποκλιμα-
κωθεί άμεσα. Μετά από αυτή τη συνάντη-
ση, η Τουρκία αναδιπλώθηκε. Από εκεί
που είχε κοπεί με ευθύνη της Τουρκίας κά-
θε δίαυλος επικοινωνίας με τη χώρα μας,
ξαφνικά οι υπουργοί Άμυνας, Νίκος Πα-
ναγιωτόπουλος και Χουλουσί Ακάρ, εί-
χαν μια σύντομη συνάντηση κα οι υπουρ-
γοί Εξωτερικών, Νίκος Δένδιας και Με-
βλούτ Τσαβούσογλου, αντάλλαξαν κοι-
νωνικού τύπου φιλοφρονήσεις. Βέβαια ο
Ερντογάν εξακολούθησε την προκλητική
ρητορική, επιτιθέμενος προσωπικά στον
Κυριάκο Μητσοτάκη, αμφισβητώντας
την εντιμότητα του.

Η πρόσφατη δήλωση του Όλαφ Σολ-
τς, ο οποίος καταδίκασε τις παραβιάσεις
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Όλα τα βλέμματα στραμμένα 
στην Μαδρίτη



Oαπόλυτος αιφνιδια-
σμός στα τεκταινό-
μενα της Super
League, ήταν η υ-

ποψηφιότητα του ιδιοκτήτη
και προέδρου της ΠΑΕ Ολυ-
μπιακός Βαγγέλη Μαρινάκη.
Και αναφέρουμε ο απόλυτος
αιφνιδιασμός, γιατί μπροστά
στο μέγεθος του Ολυμπιακού,
ο ιδιοκτήτης και πρόεδρος
της Λαμίας Πανουργιάς Πα-
παϊωάννου που σκόπευε να
θέσει υποψηφιότητα, έκανε
πίσω.

Αποτέλεσμα; Όλοι οι σχεδια-
σμοί που είχαν γίνει από δύο πα-
ράγοντες που πάντα δείχνουν εν-
διαφέρον για τις ψηφοφορίες εί-
τε της Super League, είτε της Ε-
ΠΟ, πήγαν στα βράχια. Οι παρά-
γοντες αυτοί είναι ο εξωδιοικη-
τικός, αλλά δυνατό χαρτί της Α-
ΕΚ Γιάννης Παπαδόπουλος
και βεβαίως ο εκπροσωπών τον
ΠΑΟΚ Χρυσόστομος Γκαγκά-
τσης. Μετά την απόσυρση του
Πανουργιά Παπαϊωάννου και
την άρνηση εδώ και πολλές ημέ-
ρες του Μηνά Λυσσάνδρου
του ΟΦΗ να θέσει υποψηφιότη-
τα, τελικά οι ιδιοκτήτες των ομά-
δων έχοντας απέναντί στους ως
μοναδικό υποψήφιο τον Βαγγέ-
λη Μαρινάκη, θα έπρεπε να ρί-
ξουν λευκό ή να τον ψηφίσουν. 

Έτσι λοιπόν εκτός απ’ την
πλευρά του Ολυμπιακού που είχε
σίγουρες τις ψήφους του Άρη,
του Ιωνικού, και του ΟΦΗ-ας
μην ξεχνάμε ότι ο Λυσάνδρου
έφυγε απ’ την ΑΕΚ όταν έθεσε το
δίλημμα ή αυτός ή εγώ, εννοώ-
ντας τον Γιάννη Παπαδόπου-
λο και ως γνωστόν υπερίσχυσε
ο δεύτερος-υπήρχαν άλλοι πέντε
ιδιοκτήτες ΠΑΕ που δεν θέλησαν
να καταλήξουν στο λευκό.

Ας μην ξεχνάμε ότι μη υπάρ-
χοντος άλλου υποψηφίου, ο
Βαγγέλης Μαρινάκης θα μπο-
ρούσε να εκλεγεί και με μία μό-
νο ψήφο. Οπότε ήταν λογικό να
σκεφτούν το «γιατί να τα χαλά-
σουμε;»

Αποτέλεσμα. Αστέρας Τρίπο-
λης, Ατρόμητος, Παναιτωλικός,
ΠΑΣ Γιάννινα, ακόμη και ο Λεβα-
δειακός του Κομπότη, ψήφισαν
υπέρ του Βαγγέλη Μαρινάκη. Έ-
τσι ο νέος πρόεδρος εκλέχτηκε
με 9 ψήφους υπέρ και 5 λευκά. 

Πάμε στην απέναντι πλευρά,
στα λευκά. ΠΑΟΚ και ΑΕΚ ακόμη
προσπαθούν να καταλάβουν α-
πό πού τους ήρθε... Σε αυτούς
προστέθηκε η Λαμία –αφού ο
πρόεδρός της υποχρεώθηκε ν’ α-
ποσυρθεί- και πολύ περισσότερο

ο Παναθηναϊκός του Γιάννη Α-
λαφούζου. Γιατί; Δεν θα μπο-
ρούσε να σταθεί αν ψήφιζε τον
εκπρόσωπο, ιδιοκτήτη και πρόε-
δρο του Ολυμπιακού Βαγγέλη
Μαρινάκη, τη στιγμή μάλιστα
που η θύρα 13 είναι στα χαρακώ-
ματα λόγω του Βοτανικού…. Ο
εκπρόσωπος της ΕΠΟ Χατζησα-
ρόγλου έριξε την πέμπτη λευκή
ψήφο κατά την προσφιλή τακτική
της Ομοσπονδίας σε τέτοια θέ-
ματα. Από την ψηφοφορία απου-
σίαζε ο Βόλος του Αχιλλέα
Μπέου, ο οποίος δεν θα ψήφιζε
τον Βαγγέλη Μαρινάκη, λόγω
της γνωστής κόντρας τους.

Η επόμενη 
μέρα
Όλοι οι μεγάλοι (Παναθηναϊκός,
ΠΑΟΚ, ΑΕΚ) δεν ψήφισαν τον
Βαγγέλη Μαρινάκη ο οποίος
ωστόσο βγήκε νέος πρόεδρος
στη Λίγκα χάρη στην… επιρροή
του στους «μικρούς». Ο ισχυρός
άνδρας του Ολυμπιακού επι-
στρέφει έπειτα από 12 χρόνια
στα διοικητικά του ποδοσφαίρου
και η επόμενη μέρα κάθε άλλο
παρά εύκολη προβλέπεται να εί-
ναι στη Super League και στην
ΕΠΟ.

Θέματα σημαντικά με κορυ-
φαία την κεντρική διαχείριση και
τη διαιτησία, θα μπουν στο τρα-
πέζι και πολλοί είναι αυτοί που
προβλέπεται ότι θ’ αλλάξουν θέ-
σεις και απόψεις… Ως γνωστόν ο
Ολυμπιακός είχε προσφύγει στο
διαιτητικό δικαστήριο κατά της
απόφασης της Super league 1
για δημιουργία κεντρικής διαχεί-
ρισης και είχε δικαιωθεί. Τώρα με
συμβόλαιο 17-18 εκατ. ευρώ
που έχει με την Cosmote και το
νόμο 2725/99 με το μέρος του,
θα δεχτεί ν’ αλλάξει στάση και να
ταχθεί υπέρ της κεντρικής διαχεί-
ρισης;

Βεβαίως με σωστή πολιτική η
χρήση της κεντρικής διαχείρισης
θα φέρει περισσότερα έσοδα στο
επαγγελματικό ποδόσφαιρο. Το
ζήτημα είναι με ποια κριτήρια και
από ποιους θα ψηφιστούν οι κα-
νόνες για τη μοιρασιά…

Μπορεί η ολιστική μελέτη να
περιλαμβάνει την κεντρική δια-
χείριση, μπορεί το καταστατικό
της ΕΠΟ να κάνει σχετική ανα-
φορά ή αν δεν κάνει να τροπο-
ποιηθεί σε μια γενική συνέλευση
ώστε να ταχθεί υπέρ της κεντρι-
κής διαχείρισης. Πολλά μπορεί…

Το θέμα είναι αν μπορεί η κε-
ντρική διαχείριση να υπερισχύσει
του νόμου… Ένας νέος νόμος ό-
μως που θα επέτρεπε την κεντρι-

κή διαχείριση στα τηλεοπτικά δι-
καιώματα θα ήταν Συνταγματι-
κός;

Η διαιτησία
Θ’ αφήσουν η FIFA και η UEFA τη
διαιτησία εκτός ΕΠΟ, μόνο και
μόνο επειδή συμφώνησε ο
Μαρκ Κλάτενμπεργκ με τον Υ-
φυπουργό Αθλητισμού Λευτέρη
Αυγενάκη; 

Η αρμόδια να λάβει σχετικές
αποφάσεις Επιτροπή Επαγγελ-
ματικού Ποδοσφαίρου της ΕΠΟ
στην οποία προβλέπεται πλέον
πέραν του Κ. Καραπαπά να εί-
ναι παρών και ο Β. Μαρινάκης
ως Αντιπρόεδρος, τι απόφαση θα
πάρει όταν οι «αντίπαλοι» εντός
της Επιτροπής είναι στο όριο;

Ας μην ξεχνάμε και το μέγεθος
του Βαγγέλη Μαρινάκη. 

Αν κάποιοι διαφωνούν θα δια-
τυπώσουν ευθέως τη διαφωνία
τους ή την ώρα της ψηφοφορίας
θα πήγαιναν στην τουαλέτα, ή θα
αποχωρούσαν νωρίτερα γιατί εί-
χαν κάποιο επείγον ραντεβού;

Το σίγουρο είναι πως με πρό-
εδρο στη Super League και Α-

ντιπρόεδρο στην ΕΠΟ τον Βαγ-
γέλη Μαρινάκη, δεν θα πλή-
ξουμε…

Αλλαγή σκηνικού
στην μπάλα…

• Με απόλυτο αιφνιδιασμό ο Βαγγέλης Μαρινάκης
εκλέχτηκε πρόεδρος στη Super league αφού 

ο προτεινόμενος από ΑΕΚ και ΠΑΟΚ 
Παν. Παπαϊωάννου αποσύρθηκε

• Η κεντρική διαχείριση και η επαγγελματική διαιτησία 
το νέο πεδίο μάχης στο ποδόσφαιρο…



12
www.iapopsi.gr
ΣΑΒΒΑΤΟ-ΚΥΡΙΑΚΗ 
25/26 ΙΟΥΝΙΟΥ 2022

Tου Χαρίλαου 
Τουμπιώτη

Το σημερινό θέμα
είναι συνέχεια του
προηγούμενου
Σαββάτου. Γι αυτά

που έλεγε ο εκδότης μας Βί-
κτωρας Μητρόπουλος για τα
κριτήρια που βάζει ο κόσμος,
σύμφωνα με την Deloitte
International για να πάει στο
γήπεδο. 

Το πρώτο κριτήριο ήταν «το α-
πρόβλεπτο» του αποτελέσματος.
Κι έγραψε το περασμένο Σάββατο
η «Α» και η iapopsi.gr ότι στο ελ-
ληνικό πρωτάθλημα δεν υπάρχει
κανένα απρόβλεπτο, όταν ο Ολυ-
μπιακός έχει ξεφύγει 63 βαθμούς
μπροστά από τα ΠΑΟΚ τα τελευ-
ταία τρία χρόνια. 

Πάμε παρακάτω. Η Super
League 1 έδωσε στην δημοσιότη-
τα στατιστικά στοιχεία, όσο αφο-
ρά στα εισιτήρια των αγώνων. Μι-
λάμε, να σε πιάνει απελπισία. Τώ-
ρα, θα πεις δεν είναι δίκαιο αυτό,
γιατί υπήρχε κι ο κορωνοϊός στην
μέση. Για όλους ήταν η πανδημία,
όχι για έναν δυο. Κι ύστερα, όταν η
πληρότητα ήταν στο 10%, για λίγο
καιρό, πάλι δεν πήγαινε ο κόσμος
στο γήπεδο. Είχε κάνει σχετικό ρε-
πορτάζ η «Α» και η iapopsi.gr. όσο
πάει κι αραιώνει ο κόσμος, από τα
γήπεδα. Αυτό γράφαμε τότε. 

Και κάθεσαι και διαβάζεις για τα
εισιτήρια και γράφεις βιβλίο ολό-
κληρο. Γιατί στο λέω ατό; Ρίξε μια
ματιά στα sites, πως χρησιμοποί-
ησαν τα ευρήματα της Super
League 1. Μιλάμε για ξεπέτα. Πά-
ει το Σαββιδοτεχνείο και γράφει ό-
τι ο Παναθηναϊκός είχε την μεγα-
λύτερη πληρότητα. Και μπράβο
τον Παναθηναϊκό, διότι από εκεί
περιμένουμε πελατάκια. Κουβέντα
για τον ΠΑΟΚ το Σαββιδοτεχνείο.
Πάει το Μαρινακέικο και λέει ο Ο-
λυμπιακός έκοψε τα περισσότερα
εισιτήρια. Ιστορία της πλάκας. Το
θέμα είναι πόσα έκοψε, όχι αν έ-
κοψε τα περισσότερα.

Η «Α» και η iapopsi.gr δεν είναι
ούτε με τον ΠΑΟΚ, τον θρύλο, τον
Παναθηναϊκό ή την ΑΕΚ και τα βά-
ζει κάτω τα πράγματα. Τα αναλύει
για να βγάλει ένα συμπέρασμα,
μάστορα. Γι αυτό και μας διαβά-
ζεις, για τις γραμμές πίσω από την
κουρτίνα. 

Λοιπόν, έχουμε και λέμε: ο Ολυ-
μπιακός, όπως βλέπεις στον σχετι-
κό πίνακα, έκοψε 195.103 εισιτή-
ρια. Μάλιστα. Πόσα ματς έπαιξε
στο «Καραϊσκάκης»; Έπαιξε 17,
γιατί το ντέρμπι με τον ΠΑΟΚ ήταν
χωρίς κόσμο για τις ομορφιές που

είχαν κάνει οι οπαδοί του στο ματς
με τον Παναθηναϊκό. Και δώστου
ταρατατζούμ ο Ολυμπιακός που έ-
κοψε τα περισσότερα. Και τα βά-

ζεις κάτω τα πράγματα. Κάνε το
μέσο όρο. Και πόσο βγαίνει; Βγαί-
νει 11.466 εισιτήρια. Μάλιστα. Το
«Καραϊσκάκης», δηλαδή, ήταν γε-

μάτο κατά το 1/3! Αφού χωράει
32.115. 

Έτσι είναι. Αυτό είναι το θέμα.
Ότι ο Ολυμπιακός όχι μόνο δεν τι-

Super
League 1:
Οι θεατές
προτίμησαν
τα play off
Υπάρχει ένα ακόμα
θέμα με τα στατιστικά
που έδωσε η Super
League 1 για το
περασμένο
πρωτάθλημα. Ο
κόσμος που πήγε στο
γήπεδο, ήταν
περισσότερος στα
play off, βέβαια. Ο
Ολυμπιακός είχε μέσο
όρο στην κανονική
σεζόν 9.072 εισιτήρια
και ανέβηκε στα 17.
246 στα play off. Η
ΑΕΚ ήταν ίσα βάρκα –
ίσα πανί, σχεδόν. Από
τα 8. 493 στην
κανονική έπεσε στα
8.167 εισιτήρια. Ο
Άρης είχε μία αύξηση
στα play off. Εκεί
έκοψε ατά μέσο όρο
7.302 εισιτήρια,
έναντι  5.981 την
κανονική περίοδο.
Ακολουθεί ο
Παναθηναϊκός, που
στα play off
εκτοξεύτηκε γιατί η
ομάδα του άρχισε να
ρολάρει. Έτσι από τα
4.728 της κανονικής
σεζόν, έφτασε τα
10.088. Και τι μένει;
Ο ΠΑΟΚ. Εδώ γελάνε.
Στην κανονική
περίοδο είχε μέσο όρο
3.729 εισιτήρια που
έγιναν 6.405 στα play
off. Κι είναι λογικό,
δηλαδή. Από την
δολοφονία του Άλκη
την 1η Φεβρουαρίου
και μετά το
κατάπτυστο πανό
«αδέρφια κρατάτε
γερά» μέχρι τα play
off, δεν πάτησε
άνθρωπος στην
Τούμπα. Και μην πει
κανένας ότι ήταν
μειωμένη η
πληρότητα στην αρχή
λόγω κορωνοϊου. 
Για όλους ήτανε.

Μεγάλη η μείωση στον ΠΑΟΚ που τον πέρασε ο Άρης 
σε εισιτήρια. Γεμάτο κατά το 1/3 το «Καραϊσκάκη», 

ρεφάρισε ο ΠΑΟ με τα play offs. 
NOVA και Cosmote βγάζουν τα μάτια τους…

Φεύγει ο κόσμος 
από τα γήπεδα…



κη, αφού δεν πήρε
εξαρχής θέση. 

Έτσι είναι. Αηδίασε ο
κανονικός κόσμος του
ΠΑΟΚ και από την δολοφο-
νία, αλλά και από το πανό «α-
δέρφια κρατάτε γερά». Και κυ-
ρίως που δεν πήγε ένας να το
ξεκρεμάσει. Αλλά ποιος να πή-
γαινε; Ή, θα πήγαινε να το ξεκρε-
μάσει ο Κυριάκος Φιγούρας με
τον Δούκα της Μενεμένης Λευ-
τεράκη; Να μην σκίζανε κανένα
καλσόν.

Βάλε τώρα να είχε από 5.000
κόσμο και στα τρία κεκλεισμένων
των θυρών, πάλι πίσω από τον Πα-
ναθηναϊκό θα ήταν ο ΠΑΟΚ. Πέ-
μπτος στην λίστα. Και θυμάμαι τώ-
ρα που το Open είχε κάνει ένα
γκάλοπ, ποια ομάδα έχει τον πε-
ρισσότερο κόσμο. Και βγάλανε
δεύτερο τον ΠΑΟΚ, πίσω από τον
Ολυμπιακό, αλλά σαρωτικά πρώτο
στην Μακεδονία και την Θράκη.
Μάλιστα.

Κι άντε, να το δεχτώ ότι έτσι εί-
ναι. Τι λένε τα εισιτήρια τα επίσημα
από την Super League 1; Ότι δεν
πατάει ο κόσμος στο γήπεδο. Όσο
δεν κάνουμε τίποτα για την Θύρα
4, αλλά και δεν παίρνει παικταρά-
δες ο ΠΑΟΚ, στο τέλος θα μείνου-
νε λιγότεροι απ ό,τι  ήτανε φέτος.
Κι επειδή το Σαββιδοτεχνείο κάνει
μόνο όταν δεν τον συμφέρουνε,
δεν γράψανε ότι ο Άρης έκαψε πε-
ρισσότερα εισιτήρια από τον ΠΑ-
ΟΚ. Και μην πει κανένας ότι ο ΠΑ-
ΟΚ έπαιξε τρία ματς χωρίς κόσμος.
Βάλε, να έκοβε και στα τρία
20.000 εισιτήρια. Θα έφτανε στο
σύνολο τα 100.000 εισιτήρια, ενώ
ο Άρης έχει 114.268 εισιτήρια. Για
τέτοια νίλα, μιλάμε ότι έχει πάθει
φέτος ο ΠΑΟΚ. 

Πάμε παρακάτω. Η ΑΕΚ έκοψε
τα περισσότερα εισιτήρια μετά τον
Ολυμπιακό. Λογικό είναι. Με όνει-
ρα ξεκίνησε η Ένωση, αλλά κλάτα-
ρε από τα πρώτα ματς με τα Μι-
σελέν. Ο δε, Παναθηναϊκός είναι
πιο κάτω και από την ΑΕΚ και από
τον. Είναι πρώτος σε πληρότητα,
σου λέει το Σαββιδοτεχνείο, πρώ-
ην Αλαφουζοτεχνείο. Λες και η
πληρότητα δίνει χρήμα κι όχι οι α-
πόλυτοι αριθμοί.  

Να στο κλείσω απ εκεί που άρ-
χισε. Οι πέντε μεγάλες ομάδες έ-
κοψαν το 81% των εισιτηρίων συ-
νολικά. Τρέχα γύρευε και Νικολό
καρτέρει, μάστορα. Για ποιο πρω-
τάθλημα μιλάμε τώρα, ρε, πλάκα
κάνουμε; Στην αρχή της κουβέντας
θα σε πάω. Τι να πάει να κάνει ο
άλλο στο γήπεδο, άπαξ και ξέρει
εκ των προτέρων το αποτέλεσμα;
Και βλέπεις ο Απόλλων έχει 8.274
εισιτήρια στο σύνολο του πρωτα-
θλήματος. 
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γκάρει το γήπεδό του, αλλά καν το
μισό. Όλα τα άλλα, είναι για τα πα-
νηγύρια των Αγίων Πάντων με
λουκουμάδες και μαλλί της γριάς.
Και τι να πάει να δει, δηλαδή, ο ο-
παδός του Ολυμπιακού; Να κάνει
περίπατο ο Ολυμπιακός και να παί-
ζει κλωτσοσκούφι; Κάθεται σπίτι
του ή πάει στο καφέ. 

Κι άπαξ και δεις τον πίνακα με
τις πληρότητες των γηπέδων, ξα-
ναπάς στο δημοτικό σχολείο για
να κάνεις πρακτική αριθμητική. Η
πληρότητα του Ολυμπιακού είναι,
σου λέει η Super League 1,  στο
51,45%. Μάλιστα. Πώς γίνεται ο
μέσος ότι εισιτηρίων να είναι
11.476 και η χωρητικότητα να εί-
ναι στο μισό; 

Πάμε παρακάτω. Για τον ΠΑΟΚ
θα πούμε τώρα. Και θα μιλήσουμε
πάλι με αριθμούς. Πόσο κόσμο έ-
βαλε φέτος η Τούμπα; Λέει η
Super League 1 ότι έβαλε 80.504
εισιτήρια. Μάλιστα. Έπαιξε και τέσ-
σερα ματς χωρίς κόσμο, γιατί είχε
τιμωρηθεί για το «ντου» στο ματς
με τον Άρη. Χωρίς κόσμο έπαιξε
στην Τούμπα με τον Αστέρα Τρίπο-
λης, με την Λαμία και τον Παναι-
τωλικό. Το άλλο, το τέταρτο, ήταν
με την ΑΕΛ στο κύπελλο. Κάνε το
μέσο όρο, δια των 15 αγώνων
στην Τούμπα. Βγαίνει 5.366 εισι-
τήρια. Να έπαιζε και με τους τρεις
με κόσμο, σου λέω εγώ. Θα τίγκα-
ρε η Τούμπα για να ανέβει το πο-
σοστό; Όχι, βέβαια. Γκρόσο μότο,
εκεί θα ήτανε. Ούτε 6.000 εισιτή-
ρια μέσο όρο δεν είχε η αρμάδα
του Λουτσέσκου.

Που πας μακριά, όμως. Εδώ δεν
τίγκαρε η Τούμπα με τον Ολυμπια-
κό και θα γέμιζε με τον Αστέρα;
Πλάκα κάνουμε τώρα; Και σου λέ-
ει ο πίνακας ότι η πληρότητα ήταν
στο 26%. Από πού κι ως πού; Άμα
κάνεις τους λογαριασμούς, τόσοι

συνολικά με τα 15 ματς που έπαιξε
στην έδρα του με κόσμο ο ΠΑΟΚ,
βγαίνει 18% κι όχι 26%.

Τώρα, θα πεις, αυτό είναι το
πρόβλημα με τον ΠΑΟΚ; Αν είναι η
πληρότητα 30% κι όχι 26% ή 18%;
Όχι ρε, μάστορα. Άλλο θέλω να
σου πω εγώ. Όταν το Σαββιδοτε-
χνείο πουλούσε υγροποιημένο σα-
νό στο λαό του ΠΑΟΚ, ότι η ομάδα
που στο μεταξύ ήτανε πάνω από
δέκα βαθμούς πίσω και όλο ανέ-
βαινε η διαφορά, σου γράφανε ότι
αρμάδα του Λουτσέσκου έφτασε

στους «8» του Katsaroli League,
όπως το βάφτισα εγώ το
Conference League. Ο λαός του
έφευγε από το γήπεδο με την κο-
ροϊδία του Ρουμάνου και των γε-
ρόντων του. Κι ας έγραφαν οι κό-
λακες φοβερά και τρομερά πράγ-
ματα για τον «στρατηγό» Λουτσέ-
σκου, που απέκλεισε την Λίνκολν
και Κοπεγχάγη και την Ριέκα. Και
μόνο η «Α» και η iapopsi.gr έγρα-
φαν ότι ο ΠΑΟΚ θα πληρώσει και
το παραμύθι του Λουτσέσκου,
αλλά και την δολοφονία του Άλ-

NOVA,
Cosmote TV: 
Πάλι τις
ίδιες μέρες
και ώρες θα
βάλουνε τα
ντέρμπι;
Στην Super League 1,
μέχρι να αναλάβει ο
Πανουργιάς Παπαϊω-
άννου να την «σώσει»,
ξαναμπήκε θέμα «απ’
όξω – απ’ όξω» σχετι-
κά με τις ώρες που θα
βάζουνε να παίζονται
τα ματς. Αν και δεν
τους πέφτει λόγος,
δηλαδή. Θυμάστε, τι έ-
γινε πέρυσι. Την ίδια
ώρα είχαν βάλει η
NOVA και η Cosmote
TV τα ματς. Έπαιζε
φερ ειπείν, Ολυμπια-
κός – Άρης στη NOVA
και την ίδια ώρα η
Cosmote TV έβαζε
Παναθηναϊκός – ΠΑ-
ΟΚ. Και τι να κάνει,
δηλαδή, ο καταναλω-
τής; Να πήγαινε να α-
γοράσει ένα ακόμα
μηχανάκι και μία ακό-
μα τηλεόραση; Δεν γί-
νονται αυτά τα πράγ-
ματα, ρε. Ήρθαν και
δύσκολοι καιροί με
την μπούκα των Ρώ-
σων στην Ουκρανία,
πετρέλαια βενζίνες έ-
φτασαν στο θεό και τα
τρόφιμα μαζί και ως
να πάει ο άλλος ν’ α-
γοράσει μηχανάκι και
να τσοντάρει κάθε μή-
να; Τώρα, θα πεις, τι
τον νοιάζει τον Μπο-
ροβήλο και τον Πα-
νουργιά αύριο που θ’
αναλάβει πρόεδρος.
Αυτοί το χρήμα θα το
πάρουνε. Κι αν ο κα-
ταναλωτής δεν τα
βγάζει πέρα, πρόβλη-
μά του. Δεν είναι κα-
νένας ευαγές ίδρυμα ο
συνεταιρισμός.
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Του Νίκου Συνοδινού

Είναι γεγονός πως στις σύγχρονες
κοινωνίες τα τελευταία χρόνια η
γιορτή υπερηφάνειας έχει αποδο-
χή της μεγάλης μερίδας των πολι-

τών, ή έστω την ανοχή. Το Athens Pride
2022, με κεντρικό σύνθημα το «ΑΝΕΥ Ο-
ΡΩΝ», επέστρεψε στους δρόμους της Αθή-
νας το περασμένο Σάββατο 18 Ιουνίου και
αγκαλιάστηκε από πολιτικά κόμματα, τον
καλλιτεχνικό κόσμο, πολλούς φορείς. 

Αναμφισβήτητα είναι πολλοί αυτοί-ειδικά στις
νεότερες γενιές-που απορούν γιατί πρέπει να γί-
νονται ειδικές εκδηλώσεις για την ΛΟΑΤΚΙ κοι-
νότητα και δεν βλέπουν γύρω τους να υπάρχουν
διακρίσεις στο βαθμό που αναδεικνύονται από
τα μέλη της. Πάντα βέβαια υπάρχουν οι γραφι-
κότητες, οι εξαλλοσύνες, η πλασματική εικόνα
των… μονίμως και κατά φαντασία καταδιωκόμε-
νων. Ποιος ξεχνάει τη σύνεδρο τρανς ακτιβί-
στρια, Άννα Πήλιου στο 3ο Συνέδριο του ΣΥΡΙΖΑ
που χυδαιολόγησε ασύστολα σε βάρος της αεί-
μνηστης Φώφης Γεννηματά με ένα κάρο ψέματα,
μιλώντας για τους “δήθεν αριστερούς που δεν
ψήφισαν για την ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα” και τους
“Φασίστες του ΚΙΝΑΛ”. Πριν πάρει θέση καταδί-
κης ο ΣΥΡΙΖΑ, υπήρξαν χειροκροτήματα…

Πολλοί αναρωτιούνται πώς είναι δυνατό να
χάνεται το μέτρο σε τέτοιο βαθμό, όμως σε μια
κοινωνία που εξελίσσεται και μεταβάλλεται κα-
λό θα είναι να κοιτάξουμε λίγο πίσω, ώστε να
κατανοήσουμε τα αδικαιολόγητα. Ακόμη και αυ-
τά που προσβάλουν την κοινωνία στο βωμό
της… ισότητας.

Η τραγική ιστορία του Τζάστιν Φάσανου, του
πρώτου ποδοσφαιριστή στην Αγγλία που “τόλ-
μησε” να παραδεχθεί δημόσια πως ήταν ομο-
φυλόφιλος, αφήνοντας τα “φώτα” της δημο-
σιότητας να τον “πνίξουν”, προτού ο ίδιος κάνει
την μεταφορά, πραγματικότητα, αν δεν δίνει α-
παντήσεις, σίγουρα προσφέρει τροφή για προ-
βληματισμό.  

Ο Τζάστιν, μαζί με τον αδερφό του, Τζον, εί-
χαν αφρικανικές ρίζες, όμως γεννήθηκαν και
μεγάλωσαν στην Αγγλία. Η μητέρα τους ήταν
νοσοκόμα από τη Γουιάνα και ο πατέρας τους
μπάρμαν από τη Νιγηρία, όμως δεν ήταν και ε-
κείνοι που τους ανέθρεψαν. Ο πατέρας εγκατέ-
λειψε την οικογένεια και η μαμά τους δεν μπο-
ρούσε να στηρίξει οικονομικά και τα τέσσερα
παιδιά της, με αποτέλεσμα να δώσει τα δύο μι-
κρότερα σε ίδρυμα για να δοθούν σε υιοθεσία.  

Πράγματι, Τζάστιν και Τζον Φάσανου μεγά-
λωσαν με μια θετή οικογένεια σε χωριό, περίπου

100 χλμ από το Λονδίνο. Παρά την διαφορετι-
κότητά τους, δεν δέχθηκαν ρατσισμό από την το-
πική κοινωνία, σε μια εποχή μάλιστα που οι φυ-
λετικές διακρίσεις ήταν μείζον ζήτημα στα μεγά-
λα αστικά κέντρα. Βλέποντας την ευτυχία τους, η
μητέρα τους αποσύρθηκε από το δικαίωμα της
επαναδοχής, όταν είχε πια την οικονομική δυνα-
τότητα να “ενώσει” την οικογένεια της.  

Τα δύο αδέρφια έδειξαν από νωρίς την κλίση
τους στο ποδόσφαιρο, όπου ο Τζάστιν έκλεβε
τις εντυπώσεις από τον μικρότερο αδερφό του.
Σε ηλικία 17 ετών, ο Τζάστιν Φάσανου γίνεται ε-
παγγελματίας ποδοσφαιριστής και τον Ιανου-
άριο του 1979 πραγματοποιεί το ντεμπούτο του
με την Νόριτς. Για τις επόμενες δύο σεζόν “μα-
τώνει” τα αντίπαλα δίχτυα, σκοράροντας 40
φορές σε 103 εμφανίσεις. Η στιγμή της εκτό-
ξευσης έρχεται το 1980, όταν πετυχαίνει ένα
γκολ-όνειρο στο Άνφιλντ κόντρα στην Λίβερ-
πουλ, το ομορφότερο της χρονιάς, όπως ψηφί-
στηκε από το BBC.  

Μετά το απώγειο όμως, ήρθε η κατιούσα. Τα
Καναρίνια υποβιβάστηκαν εκείνη την χρονιά,
παρά τα 19 γκολ του Φάσανου, ο οποίος εξαρ-
γύρωσε τις εμφανίσεις του με μια μυθική για
την εποχή μεταγραφή στην Νότιγχαμ Φόρεστ,
καθώς ο νεαρός τότε επιθετικός έγινε ο πρώ-

τος μαύρος ποδοσφαιριστής που παίρνει μετα-
γραφή αξίας 1 εκατ. λιρών!  

Η Φόρεστ ήταν υπερδύναμη της εποχής,
κερδίζοντας μάλιστα δύο φορές το Κύπελλο
Πρωταθλητριών. Σημείο αναφοράς της ωστόσο
δεν ήταν κάποιος ποδοσφαιριστής, αλλά ο προ-
πονητής της. Ο Μπράιαν Κλαφ μεγαλούργησε
όσο ελάχιστοι τεχνικοί της εποχής κατά την θη-
τεία του στην Φόρεστ, κερδίζοντας ένα πρωτά-
θλημα, δύο Champions League, τέσσερα Λιγκ
Καπ και όχι μόνο!  

Ωστόσο, το ταμπεραμέντο του ήταν αρκετά
ωμό, πολλές φορές τυραννικό. Δεν ήταν σίγου-
ρα ο ευκολότερος άνθρωπος για να δουλέψεις.
Αν προσθέσεις στην συνταγή την όχι και τόσο
σεμνότυφη προσωπικότητα του Φάσανου, το
μείγμα από εκρηκτικό γίνεται μη διαχειρίσιμο.

Ο Τζάστιν θα ζήσει τον απόλυτο εφιάλτη
στην Φόρεστ, εντός κι εκτός γηπέδου. Σκοράρει
μόλις τρεις φορές σε 32 παιχνίδια, παρασύρεται
στην δημοσιότητά του αποκτώντας, σύμφωνα
με τους οικείους του, αλαζονική συμπεριφορά,
ενώ οι πρώτες φήμες για συχνές επισκέψεις του
σε γκέι μπαρ κάνουν την εμφάνιση τους.  

Αυτή του η συνήθεια ήταν και που ξεχείλισε
το ποτήρι στην σχέση του με τον Κλαφ. Όπως έ-
γραψε ο ίδιος στην αυτοβιογραφία του, όταν έ-

Η ομολογία
του Γκρεγκ
Λουγκάνης
Ο κορυφαίος καταδύτης ό-
λων των εποχών Γκρεγκ
Λουγκάνης μίλησε ανοι-
κτά για την σεξουαλική
του προτίμηση το 1994, ε-
νώ παράλληλα, συμμετεί-
χε στους «Gay Games».
Ο Αμερικανός κέρδισε το
ασημένιο μετάλλιο στους
Ολυμπιακούς Αγώνες του
1976 και ακολούθησαν οι
επιτυχίες τους στους Ολυ-
μπιακούς Αγώνες του
1984 και του 1988 που σά-
ρωσε τα χρυσά μετάλλια
(2 σε κάθε διοργάνωση).
Το 1995 εξέδωσε την αυ-
τοβιογραφία του (έμεινε
για πέντε εβδομάδες στην
κορυφή της λίστας των βι-
βλίων best-seller όπως τα
κατατάσσουν οι New York
Times) όπου μεταξύ άλ-
λων αποκάλυψε ότι έχει
βρεθεί θετικός στον ιό του
HIV καθώς και ότι είναι ο-
μοφυλόφιλος. «Ο πατέρας
μου ήταν σκληρός. Δεν δε-
χόταν ότι είμαι γκέι. Ήμουν
ο μοναχογιός που θα συνέ-
χιζε το όνομά του. Είχαμε
πάντα δύσκολη σχέση. Τον
φρόντισα τους τελευταί-
ους μήνες της ζωής του.
Αυτή η περίοδος ήταν εξαι-
ρετικά θεραπευτική και για
τους δυο μας».
Το 2011 ο Αμερικανός α-
θλητής του καλλιτεχνικού
πατινάζ, Τζόνι Γουέϊρ, ανα-
κοίνωσε ότι θα παντρευτεί
τον σύντροφο του. Στους
Χειμερινούς Ολυμπιακούς
Αγώνες, που ακολούθη-
σαν στο Σότσι της Ρωσίας
το 2014, ο δήμαρχος της
ρωσικής πόλης, δήλωσε ό-
τι η ομοφυλοφιλία δεν εί-
ναι αποδεκτή σε αυτή την
περιοχή του Καυκάσου. Ο
δήμαρχος Ανατόλι Παχό-
μοφ υπογράμμισε: «Λέμε
ότι είναι δικό τους θέμα,
είναι δική τους η ζωή. 
Όμως, αυτό δεν είναι απο-
δεκτό στον Καύκασο όπου
ζούμε εμείς. Δεν έχουμε 
ομοφυλόφιλους 
στην πόλη μας».

Ομοφυλόφιλοι
αθλητές;

Στην πυρά…
Γκρεγκ Λουγκάνης, Μαρτίνα Ναβρατίλοβα, ο Τζάστιν
Φάσανου που κρεμάστηκε το 1998 και πολλοί άλλοι,

είναι οι γκέι αθλητές που εισέπραξαν ουκ ολίγες
προσβολές από τους στρέιτ της εποχής τους...



μαθε για τις εξόδους του Φάσανου, ακολούθη-
σε ο εξής διάλογος: ”Πού πας όταν χρειάζεσαι
ένα καρβέλι ψωμί”, τον ρώτησα “στον φούρνα-
ρη, υποθέτω. Πού πηγαίνεις όταν χρειάζεσαι το
μπούτι ενός αρνιού; Στον χασάπη. Τότε εσύ για-
τί συνεχίζεις να πηγαίνεις σε αυτά τα γ@@να
που@@κα μέρη;”.  

Ο Κλαφ κορόιδευε το εκκεντρικό ντύσιμο
του Φάσανου, ενώ λίγα χρόνια αργότερα πα-
ραδέχθηκε πως χειροδικούσε πάνω του: “Ό-
ταν ήμουν στην ακμή μου, στη Νότιγχαμ Φό-
ρεστ, ήμουν ο νόμος. Ξεθέωνα τους περισσό-
τερους παίκτες μου. Τους χτυπούσα -και δεν
εννοώ λεκτικά ή οικονομικά. Ο Τζάστιν Φάσα-
νου το δέχτηκε από εμένα περισσότερες φο-
ρές από μία, απλά επειδή ήταν αυτός που ή-
ταν, ακόμα κι αν η γυναίκα μου με κατέκρινε
για την στάση μου. Δεν με πείραξαν οι επισκέ-
ψεις στα γκέι μπαρς. Με πείραξε ότι ήταν ύ-
πουλος, σε συνδυασμό με μία εικόνα που ε-
ντυπωσίαζε αυτούς που εντυπωσιάζονται εύ-
κολα. Ήταν δύσκολο για αυτόν να γίνει απο-
δεκτός ως “ένας από εμάς”“. Μετά από τις πα-
ραπάνω δηλώσεις, δεν προκαλεί εντύπωση το
γεγονός πως ο θρυλικός τεχνικός απομάκρυνε
το νεαρό Άγγλο από τις προπονήσεις. Όταν ε-
κείνος μάλιστα εμφανίστηκε στο προπονητικό
κέντρο, ο Κλαφ κάλεσε την… αστυνομία για
τον διώξει!  

Ο Φάσανου προφανώς αποδείχτηκε… “λί-
γος” για τον προπονητή του και ύστερα από έ-
ναν δανεισμό στην Σαουθάμπτον με θετική πα-
ρουσία, και δόθηκε έναντι μόλις 150.000 λιρών

ντ, βρέθηκε κατηγορούμενος για βιασμό ενός
17χρονου, ο οποίος κατήγγειλε ότι ο Φάσανου
ήρθε σε επαφή μαζί του όταν εκείνος αποκοι-
μήθηκε ύστερα από νυχτερινή έξοδο. Ο Βρετα-
νός ανακρίθηκε από την αστυνομία, όμως αφέ-
θηκε ελεύθερος. Αργότερα, η αστυνομία τον α-
ναζήτησε στο διαμέρισμά του με κατηγορίες για
σεξουαλική επίθεση δεύτερου βαθμού και για
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επίθεση πρώτου και δεύτε-
ρου βαθμού. Ο Φάσανου είχε
δραπετεύσει ήδη για την Αγγλία,
προκειμένου να γλιτώσει, καθώς α-
κόμα και η σεξουαλική επαφή με το ί-
διο φύλο δεν ήταν νόμιμη στην πολι-
τεία του Μέριλαντ! Υπό τον φόβο κατη-
γοριών και τύψεων για ένα οδυνηρό έ-
γκλημα, ο Τζάστιν Φάσανου κλείστηκε σε
μια γωνιά του Λονδίνου και κρεμάστηκε, στις
3 Μαΐου του 1998.

Κοντά του βρέθηκε ένα σημείωμα με τα τε-
λευταία του λόγια: «Θέλω να πω ότι ποτέ δεν
επιτέθηκα σεξουαλικά σε αυτόν τον νεαρό άν-
δρα. Ναι, είχαμε μια συναινετική σχέση, αλλά
την επόμενη μέρα μου ζήτησε χρήματα. Όταν
του είπα “όχι”, μου είπε “περίμενε και θα δεις”.
Συνειδητοποίησα ότι είχα ήδη κριθεί ένοχος.
Δεν θέλω να ντροπιάζω άλλο τους φίλους και
την οικογένειά μου… Ελπίζω ο Χριστός που α-
γαπώ να με υποδεχτεί σπίτι».  

Δύο χρόνια μετά την αυτοκτονία του αδερ-
φού του, ο Τζον Φάσανου εμφανίστηκε σε τη-
λεοπτική εκπομπή και αποκάλυψε το περιεχό-
μενο ενός τηλεφωνήματος που δέχθηκε λίγες
ώρες πριν από το θάνατο του Τζάστιν.

“Δέχθηκα μια κλήση, αλλά αυτός που ήταν
στην άλλη άκρη της γραμμής δεν μιλούσε. Έ-
νιωσα πως ήταν κάποιος από την οικογένειά
μου. Ένιωσα πως ήταν ο Τζάστιν, αλλά δεν μί-
λησα. Απλά έκλεισα το τηλέφωνο” ήταν τα ψυ-
χρά λόγια του.  

Το… ρεσιτάλ δεν τελείωσε η μνήμη του ήταν
ακόμα έντονη. Το 2012, μιλώντας στο BBC, ο
Τζον Φάσανου, έδωσε μια άλλη διάσταση στην
τραγική ιστορία του αδερφού του λέγοντας πως
ο ίδιος πίστευε ότι δεν ήταν γκέι, απλά έκανε
ό,τι έκανε για λόγους δημοσιότητας.

“Δεν είμαι ομοφοβικός, αλλά εκείνη την πε-
ρίοδο ήμουν απέναντι στον αδερφό μου. Δεν
πιστεύω ότι ήταν γκέι. Δεν πιστεύω ότι είχε σχέ-
σεις με βουλευτή. Δεν πιστεύω ότι είχε σχέση
με νεαρές γυναίκες. Ήταν αδιανόητα. Σόουμπιζ.
Δεν πιστεύω ότι ήταν και αν ήταν, ποιος ασχο-
λείται; Γιατί; Μην πουλάς τις ιστορίες σου ή μην
επινοείς ιστορίες για χρήματα. Είμαι ετεροφυ-
λόφιλος, να το κάνω πρώτο θέμα στις εφημερί-
δες; Κοιμόμουν τα βράδια και σκεφτόμουν αν
θα μπορούσα να είχα κάνει κάτι για να τον βοη-
θήσω και πάντα κατέληγα στην απάντηση ότι
θα μπορούσα. Aν αυτό με ανακουφίζει; Όχι. Έ-
χουμε κλάψει, όμως, πολύ για τον Τζάστιν εδώ
και δύο δεκαετίες. Φτάνει πια”.  

Ο Τζάστιν Φάσανου είχε όντως καταλήξει
να… εκδίδει τις προσωπικές του ιστορίες (ή φα-
ντασιώσεις) σε περιοδικά και εφημερίδες για να
εξασφαλίσει την οικονομική επιβίωση του. Προ-
φανώς και είχε γίνει μέρος ενός φαύλου κύ-
κλου, θεωρώντας πως η δημοσιότητα και τα ο-
φέλη της ήταν η μόνη παρηγοριά του. Από την
άλλη, βρήκε έναν αδιαπέραστο τοίχο από την
στιγμή που… αναγκάστηκε να φανερώσει αυτή
την πτυχή του εαυτού του. Ουδείς τον αγκάλια-
σε, παρά μόνο τον δίκασε, καθώς το δεύτερο
προφανώς… “πουλούσε”.  

Η κληρονομιά του Τζάστιν Φάσανου στέλνει
το μήνυμα πως ουδείς θα έπρεπε να κρίνει και
να επικρίνει κάποιον για την σεξουαλική του
προτίμηση. Ωστόσο η κοινωνία είναι πολλές φο-
ρές τόσο σκληρή που κάνει τους ανθρώπους α-
νισόρροπους κι έξαλλους. Και τότε χάνουν όχι
μόνο τα δίκαιο τους, αλλά… τ’ αβγά και τα πα-
σχάλια.

Έχασε έσοδα
από χορηγούς
η Μαρτίνα
Ναβρατίλοβα
Το 1981 η Μαρτίνα Να-
βρατίλοβα δήλωσε δη-
μόσια ότι είναι ομοφυλό-
φιλη. Η Αμερικανίδα -
τσεχοσλοβακικής κατα-
γωγής- πρωταθλήτρια
του τένις ήταν σαφώς
«πρωτοπόρος» στο θέμα
της δημοσιοποίησης της
σεξουαλικής ταυτότητάς
της, και μάλιστα σε μία ε-
ποχή που αυτή η συζήτη-
ση δεν γινόταν με την ί-
δια ευκολία, όπως σήμε-
ρα. Η εννιάκις πρωτα-
θλήτρια στο φημισμένο
τουρνουά Grand Slam
του Γουίμπλεντον έγινε η
πρώτη τενίστρια που α-
ποκάλυψε πως είναι ο-
μοφυλόφιλη. Η δημόσια
παραδοχή από την πλευ-
ρά της Τσέχας τενίστριας
έγινε μάλιστα καιρό α-
φότου είχε πάρει την α-
μερικανική υπηκοότητα,
με την απόφαση αυτή να
της κοστίζει όσον αφορά
στα έσοδα από χορη-
γούς. “Πριν αποκτήσω
την αμερικανική υπηκοό-
τητα δεν μπορούσα να
πείσω τον εαυτό μου να
βγει και να μιλήσει δημό-
σια. Τώρα όμως το έκανα
αν και μου στοίχισε έσο-
δα από τους χορηγούς
μου”. Ο Τζέισον Κόλινς έ-
σπασε κάθε ταμπού τον
Μάιο του 2013 καθώς έ-
γινε ο πρώτος εν ενερ-
γεία επαγγελματίας α-
θλητής στις ΗΠΑ που δή-
λωσε ανοιχτά πως είναι
γκέι. Η αποκάλυψη του
τότε σέντερ των Ουάσιν-
γκτον Ουίζαρντς έγινε
μάλιστα μέσα από τις σε-
λίδες του ιστορικού αμε-
ρικανικού περιοδικού
“Sports Illustrated”. “Εί-
μαι ένας 34χρονος σέ-
ντερ του ΝΒΑ. Είμαι μαύ-
ρος. Και είμαι γκέι”, 
ανέφερε.

στην μισητή Νοτς Κάουντι. Εκεί ήταν που έδειξε
σημάδια του παλιού του εαυτού, με 20 γκολ σε
64 εμφανίσεις, προτού ένας σοβαρός τραυμα-
τισμός στο γόνατο βάλει “ταφόπλακα” στις ελ-
πίδες ανάκαμψης στο κορυφαίο επίπεδο.

Από το 1986 μέχρι και το 1997 άλλαξε συ-
νολικά 16 ομάδες, ολοκληρώνοντας γεμάτη σε-
ζόν μόλις σε μια! Ενδιάμεσα ωστόσο, είχε φρο-
ντίσει να “σοκάρει” τον ποδοσφαιρικό πλανή-
τη, ανακοινώνοντας κάτι που ουδείς ήταν έτοι-
μος να αντιμετωπίσει…  

Το 1990, μαθαίνει πως σε λίγες ώρες θα δη-
μοσιευθεί στον Τύπο της χώρας η είδηση πως
είναι γκέι. Για να κατανοήσουμε τις κοινωνικές
συνθήκες, αναφερόμαστε στην αγγλική κοινω-
νία που μαστιζόταν από την παραπληροφόρηση
γύρω από τον ιό του HIV. Η έξαρση του AIDS
το 1985 δημιούργησε μια άνευ προηγουμένη
επίθεση προς τους ομοφυλόφιλους, με την κα-
τηγορία της μετάδοσης της ασθένειας!  

Ακόμα και τα πλέον σοβαρά ΜΜΕ επιδόθη-
καν σε μια προβοκατόρικη μάχη εντυπώσεων,
με μεγάλες εφημερίδες της εποχής, όπως η Sun
να φιλοξενούν στα πρωτοσέλιδα της μισαν-
θρωπιστικές δηλώσεις γονιών που θα σκότω-
ναν τα παιδιά τους αν ήταν ομοφυλόφιλα. Μέ-
σα σε ένα τέτοιο κλίμα, ένας μελαμψός ομοφυ-

λόφιλος ποδοσφαιριστής μάλλον δεν θα τύχαι-
νε της θερμότερης ανταπόκρισης.  

Όντας ήδη καταχρεωμένος, ο Φάσανου θέ-
λησε να προλάβει τις εξελίξεις προς όφελος
του, δίνοντας εκείνος αποκλειστική δήλωση
στην Sun, έναντι αρκετών χιλιάδων λιρών. Το
βράδυ πριν την κυκλοφορία, πήρε τηλέφωνο
τον αδερφό του Τζον, για να του το ανακοινώ-
σει. Η αντίδραση του; Προσέφερε ακριβώς το
ίδιο ποσό στον Τζάστιν, προκειμένου να αποσύ-
ρει την δήλωση του! Δυστυχώς για τον ίδιο, ή-
ταν ήδη πολύ αργά, καθώς λίγες ώρες αργότε-
ρα η εφημερίδα κυκλοφόρησε με τίτλο “ΙΜ
SOCCER STAR: I AM GAY”. Ακολούθησε πλή-
θος αντιδράσεων, με πρώτη και χειρότερη εκεί-
νη του… αδερφού του! Ο Τζον γύρισε την πλάτη
στον Τζάστιν, καθώς μια βδομάδα μετά την δή-
λωση του αδερφού του, κυκλοφόρησε μια δι-
κιά του στην εφημερίδα “The Voice” με τίτλο
«Τζον Φάσανου: Ο αδερφός μου είναι παρίας».

Είχε δηλώσει μεταξύ άλλων πως “Τον παρα-
κάλεσα, τον απείλησα, έκανα ό,τι είναι δυνατόν
για να τον σταματήσω. Του έδωσα ακόμα και
χρήματα, γιατί δεν ήθελα αυτή την ντροπή για
την οικογένειά μου“, καθώς και πως “δεν θα ή-
θελα να προπονούμαι και να μοιράζομαι τα α-
ποδυτήρια με έναν γκέι!”.  

Μέσα από χίλια και ένα κύματα, ο Φάσανου
αναγκάστηκε να γίνει ποδοσφαιρικός μετανά-
στης. Βρήκε ένα νέο ποδοσφαιρικό σπίτι στις
ΗΠΑ, όπου και ασχολήθηκε με την προπονητική,
μετά την απόσυρσή του. Όμως, όλα άλλαξαν
ξανά σε μια νύχτα. Όσο βρισκόταν στο Μέριλα-



Του Μανώλη Δράκου

Αν ρίξει κανείς μια ματιά στις
αξίες των ποδοσφαιριστών
σήμερα θα δει ότι ο Κώστας
Φορτούνης δεν αξίζει πε-

ρισσότερα από 3 εκατ. ευρώ.
Στον Ολυμπιακό κοστολογείται 7-8 εκατ.

ευρώ. Όχι πιο κάτω. Όσο κάθε βασικός της ο-
μάδας. Μπορεί στους «ερυθρόλευκους» να μην
έπαιξε πέρσι λόγω του σοβαρού τραυματισμού
του στην προετοιμασία και ο Πέδρο Μαρτίνς να
θεωρεί ότι δεν βάζει τα πόδια του στη φωτιά
και δεν διαθέτει την ταχύτητα που θέλει από
τους παίκτες του, αλλά η αξία είναι αξία…

Μετά από οκτώ χρόνια, έξι πρωταθλήματα,
δύο Κύπελλα, πολλές σπουδαίες εμφανίσεις
αλλά και δύσκολες στιγμές λόγω σοβαρών
τραυματισμών, ο κύκλος του Κώστα Φορτούνη
στον Ολυμπιακό φαίνεται πως έκλεισε…. Ο Ο-
λυμπιακός «σέβεται» τον ποδοσφαιριστή Φορ-
τούνη, αλλά ΔΕΝ αγνοεί πως σχεδόν τα 2 εκατ.
ευρώ μικτά το χρόνο δίχως εξασφαλισμένη θέ-
ση σε ομίλους του Champions League φαντά-
ζουν τεράστιο ποσό για έναν παίκτη που πλέον
δεν είναι Νο1 στο μυαλό του Πέδρο Μαρ-
τίνς.

Οι δύο πλευρές αναζητούν
την καλύτερη δυνατή φόρμου-
λα αποδέσμευσης και όλα τα
ενδεχόμενα είναι ανοιχτά. Είτε
η πώλησή του, είτε το να ''σπά-
σει'' το συμβόλαιο και να μείνει ελεύθερος, είτε
κάποιος δανεισμός.  Ο μέχρι πρότινος αρχηγός
του Ολυμπιακού έχει τον ίδιο ατζέντη με τον
Δημήτρη Πέλκα που τον πήγε στην Φενέρμπα-
χτσε, τον Πολ Κουτσολιάκο. Σύμφωνα λοιπόν
με τα τουρκικά ΜΜΕ  κοστολογείται με ένα πο-
σό γύρω στα 3 με 5 εκατομμύρια ευρώ.Η Φε-
νέρμπαχτσε που έχει στόχο να μπει στους ομί-
λους του Champions League, θέλει να ενισχυ-
θεί το συντομότερο δυνατόν.

Άλλωστε η κατάσταση δεν είναι ίδια με το
2019 όταν ανανέωνε το συμβόλαιό του για
τέσσερα χρόνια με τους «ερυθρόλευκους» και
γινόταν  ο καλύτερα αμειβόμενος ποδοσφαιρι-
στής στην Ελλάδα και ο τέταρτος Έλληνας πο-
δοσφαιριστής μετά τους Μήτρογλου, Παπα-
σταθόπουλο και Μανωλά σε ύψος απολαβών.

Ο Φορτούνης έφτασε αρκετές φορές κοντά
στο να αποχωρήσει από τον Ολυμπιακό με κά-
ποια πολυδάπανη μεταγραφή, αυτό δεν έγινε
ποτέ και τελικά οι τραυματισμοί πήγαν πίσω την
σπουδαία καριέρα του 30χρονου μέσου.

Ο Κώστας Φορτούνης στάθηκε δύο φορές
άτυχος, καθώς υπέστη ρήξη χιαστού δύο φο-
ρές.Την πρώτη φορά στο δεξί πόδι τον Ιούλιο
του 2019, σε φιλικό προετοιμασίας με το Αμ-
βούργο. Μετά από περίπου επτά μήνες επέ-
στρεψε στη δράση. Τον περασμένο Ιούλιο, ω-
στόσο, ο Φορτούνης τραυματίστηκε στο αρι-
στερό πόδι. Κατά τη διάρκεια του φιλικού αγώ-
να με τη Βόλφσμπουργκερ, υπέστη ρήξη χια-
στού. Ο 29χρονος μεσοεπιθετικός έδειξε ότι εί-
ναι έτοιμος για την επιστροφή του στην πρώτη
ομάδα, μετά από δύο πολύ καλές εμφανίσεις
με την ομάδα Β, αλλά τελικά δεν επέστρεψε πο-
τέ καθώς ο προπονητής του Ολυμπιακού έκρινε
ότι δεν ήταν στην κατάσταση που θα ήθελε…

Τίποτα δεν
έδειχνε ότι θα
είχε τέτοιο
τέλος…
Ο Ολυμπιακός και ο
Κώστας Φορτούνης έ-
χουν μία σχέση ζωής, ό-
ντας σε κοινή πορεία α-
πό το 2014 και έπειτα,
με πολλές επιτυχίες.

Το 2003 ο Φορτούνης
εντάχθηκε στις ποδοσφαιρι-
κές ακαδημίες του Ολυμπια-
κού, απ' όπου έφυγε το 2008, πη-
γαίνοντας στα Τρίκαλα, προκειμένου να
αγωνιστεί στον Α.Ο. Τρικάλων, έχοντας ή-
δη πραγματοποιήσει εξαιρετικές εμφανίσεις
στην ομάδα Κ-21 του Ολυμπιακού.

Εξαιτίας των καλών του εμφανίσεων στην
ομάδα του και στην εθνική Παίδων (Κ-17) ο τό-
τε προπονητής του Αστέρα Τρίπολης, Βαγγέλης
Βλάχος εισηγήθηκε την απόκτησή του και τον
έπεισε να ενταχθεί στον αρκαδικό σύλλογο. Οι
καλές του εμφανίσεις είχαν ως αποτέλεσμα την
πρόταση της Γιουβέντους για την απόκτηση του
νεαρού ποδοσφαιριστή τη χειμερινή περίοδο με
μορφή δανεισμού και οψιόν αγοράς το καλο-
καίρι, η οποία όμως απορρίφθηκε!

Κατόπιν ο Φορτούνης μετακόμισε στη Γερ-
μανία για χάρη της Καϊζερσλάουτερν, υπογρά-
φοντας συμβόλαιο έως και τον Ιούνιο του
2015. Ο τότε διευθύνων σύμβουλος και πρώην
ποδοσφαιριστής του γερμανικού συλλόγου,
Στέφαν Κουντς πιστεύοντας πως με το πέρα-

σμά του από την Καϊζερσλάουτερν ο Φορ-
τούνης θα είχε τη δυνατότητα να βελ-

τιωθεί και να παίξει σε μεγάλο σύλ-
λογο της Γερμανίας. Ο Φορτού-

νης πραγματοποίησε 28 συμ-
μετοχές στην Μπούντεσλι-
γκα, η ομάδα του όμως
δεν κατάφερε να μείνει
στην κατηγορία και υ-
ποβιβάστηκε μόλις
την πρώτη χρονιά
που συμμετείχε ο ί-
διος σε αυτή. Πολ-
λοί σύλλογοι τότε έ-
δειξαν ενδιαφέρον
για τον νεαρό μέσο,

όπως ο Άγιαξ και η Γιουβέντους, ό-
μως ο Φορτούνης δήλωσε πως

δεν έχει πρόβλημα να αγωνίζε-
ται στη δεύτερη κατηγορία της
Γερμανίας και τελικά η περίο-
δος 2012-13 τον βρήκε με

την Καϊζεσλάουτερν, ό-
που συμμετείχε σε

24 αγώνες, βοη-
θώντας την ο-
μάδα του να

πάρει την τρίτη
θέση και να διεκδι-
κήσει την επάνοδό της
στην Μπούντεσλιγκα, όμως η ομάδα του ηττή-
θηκε από τη Χόφενχαϊμ στους αγώνες μπαράζ
και δεν μπόρεσε να προβιβαστεί. Τη σεζόν
2013-14 ο Φορτούνης είχε χάσει τη θέση του
στη βασική εντεκάδα της Καϊζερσλάουτερν, ο-
πότε αναζήτησε νέα ποδοσφαιρική στέγη. Τον Ι-
ούλιο του 2014 προκάλεσε το ενδιαφέρον κο-
ρυφαίων ελληνικών συλλόγων, επιλέγοντας τε-
λικά να συνεχίσει την καριέρα του στον Ολυ-
μπιακό, υπογράφοντας τετραετές συμβόλαιο
συνεργασίας. Έγινε αρχηγός, κατέκτησε πρω-
ταθλήματα, πήρε τη φανέλα με το «7», έγινε ο
αγαπημένος της εξέδρας, αλλά το τέλος του
στην ομάδα δεν ήταν αυτό που φανταζόταν…
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«Θέλω να
γίνω όπως
πριν…»
Προφητικά ο
Φορτούνης είχε
δηλώσει πριν από
λίγο καιρό: «Όταν
τραυματίστηκα τη
δεύτερη φορά
σίγουρα ένιωσα
μεγάλη απογοήτευση
γιατί ήταν μέσα σε
μικρό χρονικό
διάστημα. Παρόλα
αυτά ήρθε η γέννηση
του παιδιού μου και
μου άλλαξε τελείως
το μυαλό. Το πώς να
πάω στην προπόνηση
πλέον. Έχω βάλει έναν
στόχο. Να με δει να
παίζω ποδόσφαιρο
και να είμαι όπως
πριν. Θέλω να τα
καταφέρω. Είμαι σε
πολύ καλό στάδιο».
Μάλιστα, πίστευε ότι
αργά ή γρήγορα θα
έπαιρνε ξανά φανέλα
βασικού και έλεγε:
«Δεν αγχώνομαι όταν
ζητάει ο κόσμος
πράγματα. Αυτό
σημαίνει πως
περιμένουν πολλά
από σένα και πρέπει
να το δείξεις. Θέλω
κάποια στιγμή μία πιο
μεγάλη ευρωπαϊκή
πορεία με τον
Ολυμπιακό. Αυτός
είναι ο μεγάλος
στόχος. Μακάρι να τα
καταφέρουμε γιατί το
χρειάζεται ο κόσμος
και η οπαδοί μας γιατί
είναι καταπληκτικοί».

Με ανοιχτές αγκάλες περιμένουν στην Φενέρμπαχτσε τον
Έλληνα διεθνή που θεωρήθηκε πολυτέλεια για τον Πέδρο
Μαρτίνς στον Ολυμπιακό λόγω του μεγάλου συμβολαίου

του, αλλά και των σοβαρών τραυματισμών του…

Φορτουνης: 
το τελευταίο

μεγάλο «δεκάρι»
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Tου Χαρίλαου 
Τουμπιώτη

ΗΝέα Τούμπα πήρε
μπροστά και καλά έ-
κανε. Να πούμε δυο
πραγματάκια για την

νέα γηπεδάρα του ΠΑΟΚ, που
όμοιά της δεν θα υπάρχει στην
Ελλάδα, αν συμφωνήσει ο Ι-
βάν Σαββίδης, ως προς την αρ-
χιτεκτονική της. Μακράν το πιο
όμορφο γήπεδο θα είναι η Νέα
Τούμπα. Έψαξα, ρώτησα και
πήρα μερικές πληροφορίες. 

Κατά αρχήν, να ξεκινήσουμε α-
πό την Populous, την εταιρία που
θα σχεδιάζει το νέο γήπεδο. Οι άν-
θρωποι δεν παίζονται. Κάνουν κα-
τασκευές next generation, όχι τί-
ποτα πατροπαράδοτα γήπεδα. Και
δεν μιλάμε για χλίδα, τώρα, αυτό
είναι άλλο πράγμα. Μιλάμε για αρ-
χιτεκτονική του τοπίου. Άλλο
πράγμα είναι η χλίδα, το υλικό που
θα χρησιμοποιηθεί και άλλο η αρ-
χιτεκτονική. 

Να σου δώσω ένα παράδειγμα:
όταν έγινε το νέο γήπεδο του Ά-
γιαξ, το «Άμστερνταμ Αρένα», ά-
παξ και το’ βλεπες από μακριά, δεν
το’ κοβες για γήπεδο ποδοσφαί-
ρου. Νόμιζες ότι προσγειώθηκε
κανένας ιπτάμενος δίσκος και θα
βγούνε από μέσα τίποτα ανθρω-
ποειδή με καλώδια και φρύδια μέ-
χρι τα γόνατα. Και φτάνεις κοντά
και βλέπεις ότι είναι υπερυψωμένο
κι από κάτω, δρόμος κανονικός για
να περνάνε αυτοκίνητα. Έτσι ήταν
οι τάσεις της εποχής, μέσα δεκαε-
τίας του ’90. Σήμερα το ίδιο γήπε-
δο είναι μία ιστορία της πλάκας.

Σήμερα επικρατούν άλλες τά-
σεις. Άλλο trend που λένε κι οι πι-
τσιρικάδες. Ποιο είναι αυτό; Η α-
συνήθιστη μορφολογία του, ο φω-
τισμός του, η εργονομία του και
πολλά άλλα που όλα μαζί συνοψί-
ζονται σε μία λέξη: «Wow». Η έκ-
πληξη, δηλαδή. Είναι αυτές οι πε-
ρίεργες κατασκευές, όπου το μάτι
δεν μπορεί να τις αγκαλιάσει με
την μία, μάστορα. Δεν έχεις, δηλα-
δή, μία ευθεία αντίληψη, που σε
πέντε δευτερόλεπτα έχει αποτυ-
πωθεί στο μάτι και το μυαλό. Η
Νέα Τούμπα, σύμφωνα με τα σχέ-
δια της Populous δεν θα είναι ένα
φλατ πράγμα, απλά καινούργιο
γήπεδο. Κατά μικρά διαστήματα
στην κατασκευή, κάτι θα παρεμ-
βάλλεται, για να τραβάει την προ-
σοχή του θεατή. 

Στην σύγχρονη αρχιτεκτονική,
αυτή που κατά πάσα πιθανότητα
θα χρησιμοποιηθεί στην Τούμπα α-
πό την εταιρία αυτή, αν συμφωνή-
σει ο Ιβάν Σαββίδης, κυριαρχεί το
στοιχείο της έκπληξης του θεατή,
όπως και στα περισσότερα κτίσμα-
τα νέας γενιάς. Κάποτε ήταν τα
γυάλινα κτίρια, για παράδειγμα.
Ξεπεράστηκαν. Δεν φτουράνε.

Πάμε παρακάτω. Για να γίνουν
όλα αυτά, χρειάζεται χρήμα, φυσι-
κά κι ο Ιβάν Σαββίδης τόνισε να
τα καλύψει μόνος του και θα ζητή-

σει λεφτά από το κράτος για τις υ-
πογειοποιήσεις κλπ. Από εκεί και
πέρα, όσα δίνεις, τόσα παίρνεις. Το
γήπεδο της Τότεναμ, που το έφτια-
ξε η ίδια εταιρία κόστιζε 1.,6 δις
ευρώ. Της Μίλαν και της Ίντερ, 1.2
δις ευρώ. Κανένας φυσικά, δεν πε-
ριμένει να βάλει ο Ιβάν όλη του
την περιουσία για να χτίσει το γή-
πεδο του ΠΑΟΚ. Αν του πήγαιναν
καλά τα πράγματα, μπορεί και να
έριχνε τρελά ποσά, αλλά από την
μία ο κορωνοϊός που του έκλεισε
το Πόρτο Καράς και από την άλλη
το «ντου» του Πούτιν στην Ου-
κρανία, όπου οι δυτικοί σταμάτη-

σαν να επισκέπτονται την Ρωσία,
του στοίχισε. 

Δεν ξέρω πόσο θα κοστίσει η
Νέα Τούμπα στον Ιβάν. Αλλού εί-
ναι το θέμα. Πώς το θέλει το γή-
πεδο; Να είναι ένα σύγχρονο κτί-
σμα, που προσφέρει η Populous ή
ένα γήπεδο συμβολισμών; Για πα-
ράδειγμα, βλέπεις την «ΟΠΑΠ
Arena – Αγιά Σοφιά», το νέο γήπε-
δο της ΑΕΚ, με εκατό τα εκατό συ-
ναισθηματική εξάρτηση από τις ρί-
ζες της. Κάτω από μία διαφορετική
προοπτική σκέψης, τα κυκλικά πα-
ράθυρα σαν κι αυτά της Αγιάς Σο-
φιάς στην Πόλη, σε καλούν σε αυ-

θυποβολή εκκλησιαστικής μυστα-
γωγίας. 

Θα είναι κάτι παρόμοιο η Νέα
Τούμπα; Ο Ιβάν Σαββίδης, λά-
τρης της αρχαίας ελληνικής γραμ-
ματείας γνωρίζει προφανώς τα
λόγια του Παυσανία, περί της «πό-
λης». Λέει ο Παυσανίας ότι πόλη
είναι ο τόπος που συγκροτείται γύ-
ρω από το θέατρο, το γυμνάσιο και
κυρίως τον δημόσιο χώρο. Είναι ο
οργανωμένος χώρος συνάντησης,
επικοινωνίας, διαφωνίας, ελπίδας,
τόπος εν τέλει κοινός για όλους
και προσωπικός για τον καθένα». 

Μπορεί, δηλαδή, ο Ιβάν να θέ-
λει να κάνει το νέο γήπεδο έναν
πόλο συσπείρωσης του λαού του
ΠΑΟΚ, προβάλλοντας τα ιδανικά
του Ελληνισμού και ειδικότερα του
Ποντιακού Ελληνισμού. Δεν είναι
κατ’ ανάγκη κακό αυτό το πράγμα,
να φτιάξει ένα τέτοιο γήπεδο. Αν
όμως θέλει ένα κτίσμα που ν’ απο-
τελεί περιέργεια και για τους του-
ρίστες για την αρχιτεκτονική του
και να γίνει σημείο αναφοράς για
τον κάθε επισκέπτη της Χαλκιδικής
για παράδειγμα και γίνεται χοντρή
μπίζνα, τότε θα πλαισιωθεί με τα
γούστα της Populous.

ΝΕΑ
ΤΟΥΜΠΑ: 
Το πρώτο
γήπεδο -
αρχαιολογικό
μουσείο 
στον κόσμο!
Να σου δώσω και εί-
δηση σπέσιαλ για την
Νέα Τούμπα. Άπαξ και
βρεθούνε αρχαία όταν
θ’ αρχίσουν οι ανα-
σκαφές με τις μπουλ-
ντόζες, η Τούμπα θα
γίνει ίσως το μοναδικό
γήπεδο στον κόσμο
που θα είναι παράλλη-
λα και αρχαιολογικό
μουσείο. Ο καθηγητής

αρχαιολογίας Χανιώ-
της, αυτός που είχε
διαμαρτυρηθεί για τα
αρχαία του μετρό Θεσ-
σαλονίκης στον ίδιο
το Μητσοστάκη, ότι
δεν έπρεπε να μετακι-
νηθούν, είναι αυτός
που συμφωνεί ότι θα
μπορούσε να είναι τε-
ράστια μαγκιά για τον
ΠΑΟΚ στο καινούργιο
του γήπεδο να έχει μέ-
σα και αρχαία πράγ-
ματα. Και στον ΠΑΟΚ
άρχισαν να το σκέ-
φτονται, ότι είναι κα-
λή περίπτωση. Να γί-
νει η Νέα Τούμπα ό-
πως είναι το Μετρό
στο Σύνταγμα, που εί-
ναι τίγκα στο αρχαίο
και κάθεται ο τουρί-
στας και τα θαυμάζει.
Και τι μπορεί να έχει
από κάτω η Τούμπα; Έ-
να χωριό, σου λέει, ή-
ταν χτισμένο. Σπίτια,
τάφους, κιούπια πως
τα λένε αυτά, κανάτια
για νερό και κρασί, τέ-
τοια πράγματα. Κανέ-
νας δεν είναι βέβαιος,
πάντως, ότι δεν θα
κρύβονται κι άλλοι
θησαυροί.

Γήπεδο next generation
ή Ποντιακού Ελληνισμού;

Είναι το δίλημμα του Ιβάν Σαββίδη. Αν το χτίσει παραδοσιακό θα
είναι κάτι σαν εκκλησία, ενώ αν πάει με τα γούστα της Populous

με κτίσμα τέταρτης γενιάς και θα είναι η απόλυτη μπίζνα

ΝΕΑ ΤΟΥΜΠΑ:
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Το στοίχημα
του
Καρυπίδη
Ο Άρης τα τελευταία χρό-
νια αποτελεί την ευχάρι-
στη έκπληξη του πρωτα-
θλήματος. Αναμφισβήτητα
αγωνιστικά συγκαταλέγε-
ται στους ισχυρούς του πο-
δοσφαίρου μας, καθώς ε-
ξασφαλίζει Ευρωπαϊκό ει-
σιτήριο και πρωταγωνιστεί
στο πρωτάθλημα, ενώ την
τελευταία περίοδο διέγρα-
ψε εξαιρετική πορεία στο
κύπελλο.
Με την ισχυροποίηση του
Παναθηναϊκού και της Α-
ΕΚ τη νέα σεζόν και με δε-
δομένη την ισχύ του πρω-
ταθλητή Ολυμπιακού και
του ΠΑΟΚ, ο Άρης δύσκο-
λα θα βάλει τον πήχη και
πάλι τόσο ψηλά. Ο Χέρμαν
Μπούργος ναι μεν έχει
φτιάξει ομάδα, αλλά πά-
ντα τα υλικά παίζουν κα-
θοριστικό ρόλο.
Οι κίτρινοι της Θεσσαλονί-
κης αποδυναμώθηκαν ση-
μαντικά. Με την αποχώρη-
ση των Σούντγκρεν, Τζέ-
γκο, Σάσα είναι γεγονός ό-
τι δημιουργούνται κενά
στην ομάδα, τα οποία πρέ-
πει να καλυφθούν. Πρόκει-
ται για παίκτες πρώτης
γραμμής. Αν σε αυτούς
προστεθεί και η μεγάλη α-
πώλεια του Καμαρά που ο-
δηγείται στον Ολυμπιακό,
τότε ο Θόδωρος Καρυπί-
δης θα βρεθεί μπροστά σ’
ένα μεγάλο στοίχημα
Ν’ αναπληρώσει το έμψυ-
χο δυναμικό και μάλιστα
να δώσει βάθος, ώστε ο Ά-
ρης να πρωταγωνιστήσει
και πάλι. Τα ανταλλάγμα-
τα (πέντε εκατομμύρια ευ-
ρώ από τον Ολυμπιακό συν
τον Λοβέρα) για τον Καμα-
ρά, θα πρέπει να επανεπεν-
δυθούν και μάλιστα στις
σωστές επιλογές.
Χρόνος δεν υπάρχει, κα-
θώς ο Άρης δεν πρέπει να
την πατήσει στην Ευρώπη,
από υποδεέστερους αντι-
πάλους. Πρέπει η ομάδα να
βοηθηθεί από το πρώτο
παιχνίδι και αυτό δεν είναι
εύκολο, όσο ικανός και αν
είναι ο προπονητής. Συνε-
πώς οι μεταγραφικές επι-
λογές της ομάδας της Θεσ-
σαλονίκης, πρέπει να υλο-
ποιηθούν χθες.

ΘΕΜΑ


Καλή η παραμονή 
με τη Βέροια στα

μπαράζ, αλλά άλλη
γλύκα έχει ο Αλέξης

Οι καραβιές με τους Ζαμπάδες
χρυσοπληρώθηκαν, ενώ Λύρατζης
και Τσιγγάρας ήταν στο περίμενε… 
Οι καραβιές ποδοσφαιριστών από το εξωτερικό και μάλιστα χρυσοπληρωμέ-
νων προκαλούν προβλήματα στις ομάδες. Γιατί όσοι είναι χαμηλόμισθοι και
προσφέρουν πολλά περισσότερα, ενοχλούνται, δημιουργούνται μουρμούρες
και ακολουθούν εκρήξεις που βγαίνουν στον αγωνιστικό χώρο.

Γιατί αν σε λένε Τσιγγάρα ή Λύρατζη και βλέπεις πως κάποιος Ζαμπά παίρνει
και ξαναπαίρνει ευκαιρίες κι έχει βασιλικό συμβόλαιο, ενώ εσύ εισπράττεις ψί-
χουλα, πόσο να σκύβεις το κεφάλι;

Ο Ζοσέ Μπότο έχει εντοπίσει το πρόβλημα και απαίτησε την αναπροσαρμογή
των συμβολαίων των δύο ποδοσφαιριστών που πλέον έχουν καθιερωθεί. Ο
Χαλκιδικιώτης μέσος Χάρης Τσιγγάρας αμείβεται με 145.000 ευρώ ετησίως,
ενώ ο Καβαλιώτης μπακ Λευτέρης Λύρατζης με 65.000. Οι δύο 22χρονοι θα
επιβραβευτούν για την προσφορά τους και θα δώσουν ακόμη περισσότερα στον
ΠΑΟΚ. Ο Τσιγγάρας είχε κάνει πέρυσι 28 ματς, ενώ ο Λύρατζης 27, παρά το γε-
γονός ότι στην αρχή της περιόδου ήταν παραγκωνισμένοι. Με την αξία και την
προσπάθειά τους κέρδισαν την εμπιστοσύνη του Λουτσέσκου, ενώ επιτέλους θα
γίνει η αναπροσαρμογή των συμβολαίων τους που καθυστέρησε υπερβολικά.

Περισσότεροι ξένοι
διαιτητές και πλέον 
στη Super League 2 
O Μαρκ Κλάτενμπεργκ θεωρεί πως έβαλε το νερό στο αυλάκι
και ότι η διαιτησία πήγε καλύτερα από κάθε άλλη σεζόν την τε-
λευταία περίοδο. Καταλυτικό ρόλο ώστε να περιοριστούν οι α-
ντιδράσεις και οι αμφισβητήσεις έπαιξαν οι ξένοι διαιτητές. Μέ-
χρι να προχωρήσει ουσιαστικά το θέμα της επαγγελματικής δι-
αιτησίας, θα έρχονται ξένοι και με το… παραπάνω.

Όχι μόνο θα διευθύνουν τα δύσκολα ματς της Super League
1, καθώς διατηρήθηκε η σχετική διάταξη του κανονισμού που
ετοιμάζει ο Κλάτενμπεργκ, αλλά παράλληλα ανοίγει ο δρόμος
και για ξένους διαιτητές και στη Super League 2. Ο πρόεδρος
της ΚΕΔ είχε βάλει σχετική διάταξη στον κανονισμό από τον πε-
ρασμένο Μάρτιο, όμως δεν μπορούσε να την ενεργοποιήσει ε-
πειδή δεν επιτρέπονται αλλαγές μεσούσης της περιόδου. Για τα
δύσκολα ματς της Super League 2 μάλιστα θα προβλέπεται και
VAR, ώστε να περιοριστούν οι φωνές για άδικες αποφάσεις. 

Οι συνεργάτες του Κλάτενμπεργκ θα είναι ξένοι, ενώ οι Έλ-
ληνες θα περιοριστούν στο πρωτάθλημα της Γ΄ Εθνικής και τα
πρωταθλήματα νέων.
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Ο Πογέτ
φέρνει
κοντά τις
δύο εθνικές
Λίρα εκατό αποδει-
κνύεται για την εθνική
μας ομάδα ο Γκουστάβο
Πογέτ. Ο Ουρουγουα-
νός προπονητής, έριξε
το βάρος εκεί που πρέ-
πει να κάνει παρεμβά-
σεις ένας Ομοσπονδια-
κός. Την ψυχολογία. Έ-
νας τεχνικός ηγέτης πέ-
ρα από τις επιλογές
παικτών και το οικογε-
νειακό κλίμα που πρέ-
πει να έχει στην ομάδα
του, εκτός από τις κα-
τάλληλες αλλαγές κα-
τά τη διάρκεια των α-
γώνων, επιβάλλεται να
έχει ψυχολογικά έτοι-
μους τους ποδοσφαιρι-
στές του. Να μπουν
στον αγωνιστικό χώρο
και να δώσουν τον κα-
λύτερο εαυτό τους, συ-
ναισθανόμενοι το βά-
ρος της φανέλας και
πως εκπροσωπούν τη
χώρα τους.
Δεν είναι τυχαίο προς
αυτή την κατεύθυνση
πως έχει σημείο ανα-
φοράς την ομάδα του
2004. Αυτή που στέ-
φθηκε πρωταθλήτρια
Ευρώπης. Η παρουσία
του Γιώργου Καρα-
γκούνη και η ομιλία
στους παίκτες πριν τα
παιχνίδια του Na-
tions League, έδειξε το
δρόμο. Στις 4 Ιουλίου
γιορτάζουμε την επέ-
τειο από το έπος της ε-
θνικής μας ομάδας. Και
ο Πογέτ δεν αφήνει την
ευκαιρία να πάει χαμέ-
νη. Η παρέα του Ζαγο-
ράκη, του Δέλλα, του
Σεϊταρίδη, του Μπασι-
νά, του Χαριστέα και
των άλλων παιδιών
του Ότο Ρεχάγκελ, θα
«συνυπάρξει» με τη ση-
μερινή γενιά και θα λά-
βει μηνύματα. Ο προπο-
νητής θα φέρει κοντά
την ομάδα που έβγαλε
όλους τους Έλληνες
στους δρόμους με την
αρμάδα του Μπακασέ-
τα, η οποία και θέλει
και μπορεί να οδηγήσει
και πάλι την εθνική
μας, όχι απλά σε επιτυ-
χίες, αλλά σε άθλους.

ΑΝΑΘΕΜΑ


Η οικογένεια Κλάιφερτ
Στην ποδοσφαιρική οικογένεια Κλάιφερτ, σόι πάει το βασίλειο. Όταν
ακούσεις το επίθετο το μυαλό σου πηγαίνει στον Πάτρικ Κλάιφερτ, ω-
στόσο ο πατέρας του, Κένεθ, έχει σημειώσει πάνω από 350 γκολ στην
καριέρα του. Αγωνιζόμενος στη γενέτειρά του, το Σουρινάμ, ο Κένεθ
Κλάιφερτ ήταν ο μεγαλύτερος αστέρας της χώρας, παίζοντας ως επι-

θετικός για την Ρόμπινχου-
ντ με την οποία κατέκτησε
και δύο πρωταθλήματα.
Στα μέσα της δεκαετίας του
90’, μέσα από τα «σπλάχνα»
του Άγιαξ εμφανίστηκε ό-
μως ο Πάτρικ, που αγωνιζό-
μενος κυρίως σε Άγιαξ, Μί-
λαν και Μπαρτσελόνα κα-
τάφερε να γίνει ένας από
τους σπουδαιότερους Ολ-

λανδούς επιθετικούς της ιστορίας. Βοήθησε τον «Αίαντα» να κατακτή-
σει το τελευταίο ως και σήμερα Champions League της ιστορίας του ε-
νώ αποσύρθηκε από την εθνική ομάδα ως πρώτος σκόρερ, μέχρι να
τον προσπεράσουν οι Χούντελααρ και Φαν Πέρσι. Φτάνοντας στο σή-
μερα, ο Τζάστιν είναι αυτό που έχει πάρει τα… ποδοσφαιρικά ηνία της
οικογένειας. Γαλουχημένος στις ακαδημίες του Άγιαξ, πραγματοποίη-
σε μεταγραφή 18 εκατομμυρίων ευρώ στη Ρόμα ενώ πλέον αγωνίζεται
στη Νις ως δανεικός από τους Ρωμαίους.

Κάθε χρόνο γίνεται κου-
βέντα γι’ αναδιάρθρω-
ση των κατηγοριών. Η

λογική του ανέβασε και μένα
μπάρμπα, οδήγησε στον ση-
μερινό προβληματισμό. Είναι
τραγικό να βγαίνει μια ομάδα
πρωταθλήτρια και να μην α-
νεβαίνει, όπως συνέβη με τη
Βέροια που υποχρεώθηκε να
δώσει μπαράζ, αλλά αρχικά
με τον Λεβαδειακό και στη
συνέχεια με τη Λαμία και τε-
λικά έμεινε στα κρύα του
λουτρού.

Πραγματικά είναι άδικο να βγαίνεις πρωταθλητής και να κάνεις
μια τρύπα στο νερό. Όμως δεν μπορεί να βλέπουμε αποσπασματικά το
οικοδόμημα. Λύση δεν είναι να υποβιβάζονται δύο απ’ την Super
League1 και αντίστοιχα ν’ ανεβαίνουν δύο απ’ τη Β΄ Εθνική. Ο Λεω-
νίδας Λεουτσάκος στις παρατηρήσεις του, είδε μόνο τη μία πλευρά. Ό-
ταν παίρνονται αποφάσεις όμως, κοιτάς να κάνεις κάτι καλύτερο και
ας θίγει συμφέροντα. Φθάσαμε τις 44 ομάδες σε Super League 1 και
2 (και τέσσερις επιπλέον οι β΄ ομάδες των μεγάλων). Πού θα πάμε έ-
τσι;

Καλά τα λέει ο Αχιλλέας Μπέος. 
«Το επαγγελματικό ποδόσφαιρο δεν πρέπει να είναι πάνω από 30

ομάδες. Δεν το αντέχει πληθυσμιακά η χώρα. Εάν αυτό συνεπάγεται
με 12 Super League και 18 Super League 2 ή με 16 και 14 ή 16 και
16, αυτό χρίζει συζήτησης, διερεύνησης και μίας ολοκληρωμένης

πρότασης και μελέτης» 
Ο ισχυρός άνδρας της Λα-

μίας Πανουργιάς Παπαϊωάν-
νου μίλησε για 16 ομάδες
στη μεγάλη κατηγορία. Είναι
προφανές πως αυτό θα διευ-
κολύνει τα σχέδια της ομά-
δας του για παραμονή. Η 14η
θέση διασφαλίζει συμμετοχή
και στο επόμενο πρωτάθλη-
μα της Super League 1, ενώ
τώρα οδηγεί στην κατώτερη
κατηγορία. Προφανώς ο ι-
διοκτήτης της Λαμίας δεν έ-
χει καταλάβει ότι ο κόσμος

δεν πατάει στα γήπεδα και ότι μόνο ένα ανταγωνιστικό πρωτάθλημα
μπορεί να σταματήσει την «επιδημία» φυγάδων.

Ο Αχιλλέας Μπέος έκανε την κοινή διαπίστωση: «Αυτό το αίσχος
της Β’ Εθνικής των δύο ομίλων με 34 ομάδες που οι πρωταθλητές
δεν ανεβαίνουν, παίζουν μπαράζ, είναι ένα πρωτοφανές γεγονός. Φέ-
τος στο νέο πρωτάθλημα από τις 30 ομάδες, ούτε οι 15 δεν έχουν
δικαίωμα συμμετοχής».  

Έτσι συμβαίνουν ομορφιές στο πρωτάθλημα της Super League 2,
περιορίζεται η αξιοπιστία του και παρακαλάνε την ΕΡΤ να πουλήσουν
το υποβαθμισμένο τηλεοπτικό προϊόν τους με παρέμβαση κάποιου
Υπουργού. Αυτή είναι η πραγματικότητα και τη γνωρίζουν όλοι όσοι α-
σχολούνται σοβαρά με το ποδόσφαιρο. Με τόσες ομάδες στις δυο ε-
παγγελματικές κατηγορίες, πολλά στρεβλά θα υπάρχουν. Αλλά ποιοι
θα είναι αυτοί που θα πάρουν γενναίες αποφάσεις; 

Έλτον Τζον: 
«Η Γουότφορντ μου έσωσε τη ζωή»

Η σχέση του Έλτον Τζον με την Γουότφορντ άρχισε από την
τρυφερή ηλικία των έξι ετών, όταν ο πατέρας του τον πήρε
μαζί του στο γήπεδο. Η επιχείρηση «μύησης» στέφθηκε από
επιτυχία με αποτέλεσμα ο Έλτον Τζον να καθιερώσει την πα-

ρουσία του στην εξέ-
δρα των «σφηκών»,
κάτι που δεν άλλαξε
ούτε όταν άρχισε τις
σπουδές του, ούτε όταν
έγινε ένας από τους
διασημότερους καλλι-
τέχνες της εποχής του.
Η διέξοδός του στην
δυσκολότερη περίοδο

της ζωής του, ήταν το ποδόσφαιρο και όχι η μουσική. Και ο
σπουδαίος τραγουδιστής αφοπλιστικά λέει: «Ήμουν πρόε-
δρος κατά τη διάρκεια της χειρότερης περιόδου της ζωής μου:
χρόνια εθισμού και δυστυχίας, αποτυχημένες σχέσεις, κακές
επαγγελματικές συμφωνίες, δικαστήρια, ατελείωτη αναστά-
τωση. Μέσα απ’ όλο αυτό, η Γουότφορντ ήταν μία μόνιμη πηγή
ευτυχίας για μένα. Αν δεν είχα την ομάδα, τότε μόνο ο Θεός ξέ-
ρει τι θα μου είχε συμβεί. Δεν υπερβάλλω όταν λέω πως νομί-
ζω ότι η Γουότφορντ πιθανότατα μου έσωσε την ζωή».

 

Κουβέντα γι’ αναδιάρθρωση αλλά με τόσες ομάδες
στο επαγγελματικό ποδόσφαιρο; 
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Χωρίς κόσμο
ο ΠΑΟΚ
Σόφια, φόβοι
εκδίκησης
για τον
Μποζατζίσκι

Η είδηση πέρασε στο
ντούκου. Ο ΠΑΟΚ
συμφώνησε με την
Λέφσκι να μην γίνει
ανταλλαγή οπαδών
στα μεταξύ τους
παιχνίδια. Τη μία που
το γράψανε, την άλλη
που ξεχάστηκε. Γιατί,
όμως, ο ΠΑΟΚ πήρε
αυτήν την
πρωτοβουλία, μία
ώρα δρόμος που είναι
η Σόφια; Για τον
Τόσκο Μποζατζίσκι
έγινε η συμφωνία.
Τον Βούλγαρο οπαδό
του Άρη που
καθαρίσανε οι οπαδοί
του ΠΑΟΚ στην
Θεσσαλονίκη. Γι αυτό
έγινε η συμφωνία. Μη
τυχόν και τίποτα
φρονιμάδες από την
Φιλιππούπολη την
κάνουν για την Σόφια
να συναντήσουν
ΠΑΟΚτσήδες για
εκδίκηση και δεν
έφτανε το χέρι του
Θεού για να μην γίνει
μακελειό. 

Τραγέλαφος: Ο Κουπτσίδης έπρεπε 
να ενημερώσει ο ίδιος την ΕΠΟ 
ότι είναι… έκπτωτος! (κορόιδο ήταν;)

Ο Κουπτσίδης είχε τεθεί σε αργία από
τον δήμο Γρεβενών, λόγω αμετάκλητου
παραπεμπτικού βουλεύματος κακουργη-
ματικού χαρακτήρα από τον Απρίλιο. Στην
ΕΠΟ τον εξέλεξαν αντιπρόεδρο στις 7 Ι-
ουνίου, στην θέση του Αντωνίου, που εί-
χε τιμωρηθεί με έκπτωση για τρεις μήνες.
Τον ήξεραν στην ΕΠΟ; Άδικα τα χώνουν
στον Μπάρτζη. Ουδείς το γνώριζε. Ποιος
έπρεπε να ειδοποιήσει την ΕΠΟ για την ύ-
παρξη του βουλεύματος; Η ΕΠΣ Γρεβενών.
Δηλαδή, ο ίδιος ο Κουπτσίδης. Δεν ενη-

μέρωσε κανέναν. Τι να ενημέρωνε δηλαδή; Ότι τέθηκε σε αργία και από την ΕΠΣ του; Κι έ-
τσι έγινε ό,τι έγινε. Ο «Κούπτσι» για τους φίλους του, δεν όφειλε να ενημερώσει την Ε-
ΠΟ; Όφειλε. Προκύπτουν ευθύνες γιατί δεν το έκανε; Προφανώς. Η συνέχεια επί της ο-
θόνης. Προς το παρόν αντίο η αντιπροεδρία, αν κι εφόσον αθωωθεί…

Φαλιμέντο 
η Λέφσκι,
τσοντάρουν 
οι φίλοι για να
την βγάλει
Κάνεις μία στο έτσι να μάθεις κα-
νένα νέο για την Λέφσκι, αντίπα-
λο του ΠΑΟΚ στο Conference
League και τι μαθαίνει, ρε φίλε.
Φαλιμέντο είναι η κυρία. Από την
Ορεστιάδα μου τα είπε δημοσιο-
γράφος, που πάει και βάζει βενζί-
να φτηνή στην Βουλγαρία. Η
Λέφσκι, σου λέει, είναι επαγγελματικό σωματείο μόνο στην σφραγίδα. Ούτε επενδυτής υ-
πάρχει, ούτε χρήμα, ούτε καν κόσμος. Έχουν για πρόεδρο τον παλιό παικταρά Νάσκο
Σιράκοφ και από money, γιόκ. Κάτι φίλοι τσοντάρουν για να βγαίνει ο μήνας. Πωλείται με
ένα ευρώ, αρκεί ν’ αναλάβει κάποιος τα έξοδα. Μ’ αυτή την ομάδα κληρώθηκε ο ΠΑΟΚ. Κι
αν την αποκλείσει, που θα την αποκλείσει στα σίγουρα, πάλι θα σηκώσουνε κουρνιαχτό οι
Σαββιδοτέχνες, ότι έκαναν μεγάλη πρόκριση.

Κριχόβιακ: 
Δεν του δίνει 3 εκατ.
ευρώ ο Μελισσανίδης
Ο Κριχόβιακ είναι τελειωμένη υπόθεση για την
Κράσνονταρ, από την στιγμή που τον κράζει σύσσω-
μος ο ρωσικός Τύπος και ο Ρώσος ατζέντης Ντμίτρι
Σέλουκ. Μέχρι και… φραγκοφονιά τον αποκάλεσαν,
γιατί ξαναγύρισε στην Κράσνονταρ, επειδή δεν έβρι-
σκε ομάδα να παίξει στην Ευρώπη και να παίρνει 3 ε-
κατ. ευρώ το χρόνο. Ο Κριχόβιακ και ομάδα θα βρει
και αυτά τα λεφτά μπορεί να τα βρει. Από την AΕΚ,
πάντως, αποκλείεται. Δεν θα του δώσει τόσα λεφτά ο
Μελισσανίδης. Και το ξέρει και ο ίδιος ο Κριχόβιακ,
αλλά και ο τεχνικός διευθυντής της ΑΕΚ και συμπα-
τριώτης του, Ράντοσλαβ Κουχάρσκι.

Ο Μπαλτάκος, 
ο Κλάτενμπεργκ και 
η «Ανήθικη Πρόταση»…
Ο Μπαλτάκος είπε ότι εξετάζουν κι άλλες περιπτώσεις
για ξένο αρχιδιαιτητή, ότι δεν είναι σίγουρος ο Κλάτεν-
μπεργκ. Κι όταν, σύντομα, συναντηθεί με τον Τσέφεριν
θα το θέσει το θέμα. Διότι για ν’ αλλάξει ο Κλάτυ, θ’ α-
ποφασίσουν οι υπερκείμενες, όχι η ΕΠΟ. Και τι θα πει
στον Τσέφεριν ο Παναγιώτης για τον Κλάτυ; Αυτό που
υποψιάζεται όλος ο κόσμος. (Άσχετο: όποιος είδε την ται-
νία «Ανήθικη Πρόταση» με τον Ρόμπερτ Ρέντφορντ και
την Ντέμι Μουρ, θα καταλάβει τι παίζει με τον Κλάτεν-
μπεργκ και τα’ μαθε ο Μπαλτάκος).
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Μουντιάλ χωρίς… σεξ στο Κατάρ
Ένα από τα πιο ιδιόμορφα Μουντιάλ θα γίνει στο Κατάρ σε λίγους μήνες… «Το σεξ είναι …εκτός μενού,
εκτός αν έρθετε ως σύζυγοι. Σίγουρα δεν θα υπάρχουν one night stands στο Παγκόσμιο Κύπελλο.
Δεν θα υπάρχουν πάρτι. Όλοι πρέπει να έχουν ψυχραιμία, εκτός εάν θέλουν …περιπέτειες» εξήγησε α-
στυνομική πηγή στην βρετανική εφημερίδα "Daily Star". Η ίδια αστυνομική πηγή διαβεβαίωσε ότι «υ-
πάρχει …απαγόρευση του
σεξ στο Παγκόσμιο Κύπελ-
λο του 2022 στο Κατάρ για
πρώτη φορά στην ιστορία».
Το Κατάρ είναι μια συντη-
ρητική χώρα και οι… δημό-
σιες εκδηλώσεις στοργής
αποδοκιμάζονται, ανεξαρ-
τήτως σεξουαλικού προσα-
νατολισμού…
Μ΄ άλλα λόγια όποιος θέ-
λει να κάνει …παιχνίδι θα
πρέπει να το ξανασκεφτεί
διότι μπορεί να βρεθεί πίσω
από τα κάγκελα!

Ο Μαρτίνς θα κριθεί πιο γρήγορα απ΄ όλους
Μπορεί να ανανέωσε πρόσφατα το συμβόλαιό του, να πήρε πρωτάθλημα ξανά, αλλά ο Πέδρο Μαρτίνς
είναι ο προπονητής που θα κριθεί πιο γρήγορα απ΄όλους τους άλλους συναδέλφους του στο Big-5.
Στον Ολυμπιακό δεν υπάρχει …χθες, αλλά μόνο αύριο. Το έχουν ζήσει πολλοί προπονητές στο παρελθόν
που είχαν ανάλογες επιτυχίες.
Το ξέρει και ο Μαρτίνς από πέρ-
σι τον χειμώνα όταν παρά την
κατάκτηση του τίτλου αντιλή-
φθηκε την μουρμούρα που υ-
πήρχε στον κόσμο για τον τρό-
πο με τον οποίο έπαιζε η ομάδα.
Τώρα, ο Πορτογάλος (χωρίς τε-
χνικό διευθυντή μέχρι στιγμής)
κάνει και τις μεταγραφές με στό-
χο να πετύχει (αρχικά) αυτό που
δεν κατάφερε πέρσι, δηλαδή την
είσοδο στους ομίλους του
Champions League…
Αυτό σημαίνει ότι σε σχέση με ό-
λους τους άλλους συναδέλφους
του θα κριθεί πιο γρήγορα απ΄ό-
λους...

Πέρσι, τέτοιο καιρό, υπήρχε μια αγωνία
στον Παναθηναϊκό για το αν ο Ιβάν Γιο-
βάνοβιτς θα μπορούσε να οδηγήσει τους
«πράσινους» στην επιτυχία. Γι αυτό άλ-
λωστε του έγινε συμβόλαιο ενός έτους.
Για να μπορεί η διοίκηση να τον απομα-
κρύνει σε περίπτωση που κάτι θα πήγαι-
νε στραβά χωρίς να πληρώνει ένα σωρό
λεφτά σε αποζημιώσεις.
Ο Γιοβάνοβιτς επανέφερε τον Παναθη-
ναϊκό στους τίτλους (με το Κύπελλο), αλ-
λά και έδωσε στην ομάδα ευρωπαϊκή
προοπτική.
Για να γίνει αυτό επιβλήθηκε χωρίς δεύ-
τερη συζήτηση στ’ αποδυτήρια, όπου και
κέρδισε την πιο μεγάλη μάχη καθώς ό-
ποιος …κουνήθηκε βρέθηκε εκτός ομά-
δας.
Εκεί ήταν η μισή επιτυχία του Σέρβου. Η
άλλη μισή ήταν μες΄το γήπεδο.

Γιοβάνοβιτς:
Αφεντικό και 
στ’ αποδυτήρια

Φεύγει από
την Τουρκία
ο Πέλκας
Ο Πέλκας δεν
πρόκειται να
συνεχίσει στην
Τουρκία. Ο Έλληνας
διεθνής  αναμένεται
να αποχωρήσει από
τη Φενέρμπαχτσε
καθώς δεν
υπολογίζεται από τον
προπονητή, Ζόρζε
Ζεσούς, για την
επόμενη σεζόν και ως
εκ τούτου θα
αναζητήσει αλλού τη
νέα ποδοσφαιρική
του στέγη.
Το ζήτημα είναι ποιος
θα τα βρει με τους
Τούρκους για να τον
αγοράσει…
Μόνον
ένας…Τούρκος. Ο
Ατζούν Ιλιτζαλί (ο mr
survivor) που έχει την
Χάλ λέγεται ότι έχει
δείξει ενδιαφέρον για
τον πρώην άσο του
ΠΑΟΚ, ενώ το ίδιο
ισχύει για την
Σουόνσι και την ΚΠΡ.

Και πάλι φαβορί ο Ολυμπιακός
Τούτο τον καιρό βγαίνουν οι αποδόσεις από τις στοιχηματικές εται-
ρίες για τις αποδόσεις ως προς την κατάκτηση του νέου πρωταθλή-
ματος, της σεζόν 2022-23. 

Σε σχέση με πέρσι δεν φαίνεται να υπάρχουν διαφορές. Ο Ολυ-
μπιακός είναι και πάλι το μεγάλο φαβορί για να κατακτήσει το πρω-
τάθλημα με μεγάλη μάλιστα διαφορά από τον ΠΑΟΚ που έρχεται
δεύτερος στην σειρά, όπως μαρτυρούν οι αποδόσεις.

Η ομάδα του Πέδρο Μαρτίνς έχει ανοίξει σε αποδόσεις κάτω από
το 1.60 και αυτή τη στιγμή κυμαίνεται μεταξύ 1.45 και 1.50. Την
πρώτη τριάδα συμπληρώνουν ΠΑΟΚ και ΑΕΚ.

Παρότι οι Θεσσαλονικείς είχαν ανοίξει κοντά στο 4.50, πλέον βρί-
σκονται κοντά στο 5, ενώ η ΑΕΚ βρίσκεται στο 7.50. Αντιθέτως, ο
Παναθηναϊκός  είναι στο 12.00, ενώ ο Άρης δίνεται στο 75.00….
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Του Μανώλη Δράκου

Τελικά, ο Ντιέγκο Μαραντόνα πέ-
θανε από φυσικά αίτια ή ιατρικά
λάθη και αμέλειες τον οδήγησαν
στον θάνατο; Το  ερώτημα καλεί-

ται να απαντήσει η έρευνα που έχει ξεκι-
νήσει στην Αργεντινή .

Το σίγουρο είναι ότι ο θάνατός του ήταν βα-
σανιστικός , όπως προκύπτει από το πόρισμα
των εμπειρογνωμόνων, που διερευνούν τις
συνθήκες κάτω από τις οποίες άφησε την τε-
λευταία του πνοή ο θρύλος του παγκοσμίου πο-
δοσφαίρου. Στην σχετική έκθεση, περιλαμβά-
νονται λεπτομέρειες που συγκλονίζουν, όπως
ότι ο Μαραντόνα είχε έναν αργό και γεμάτο α-
γωνία θάνατο, καθώς «άρχισε να πεθαίνει του-
λάχιστον 12 ώρες πριν το μοιραίο»…

Οι εμπειρογνώμονες, κατέληξαν στο συμπέ-
ρασμα, πως ο διάσημος Αργεντινός «εγκατα-
λείφθηκε στην μοίρα του» από την ιατρική ο-
μάδα που τον περιέβαλε λίγο πριν από το θά-
νατό του, παρέχοντάς του «ανεπαρκή» θερα-
πεία. Όλα αυτά περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων
σε ένα έγγραφο 70 σελίδων, που συνέταξε η
ιατρική επιτροπή που ήταν επιφορτισμένη με
την διερεύνηση για τον θάνατο του «Ντιεγκί-
το», κατόπιν σχετικού αιτήματος της Δικαιοσύ-
νης. Η εισαγγελία, άρχισε μία έρευνα που επι-
διώκει να προσδιορίσει πιθανή αμέλεια ή αμέ-
λεια στην ιατρική περίθαλψη που χορηγήθηκε
στον Μαραντόνα, ο οποίος πέθανε από καρδια-
κή ανακοπή στις 25 Νοεμβρίου 2020 και σε η-
λικία 60 ετών, στην κατοικία του στην περιοχή
Τίγκρε του Μπουένος Αϊρες.

Δύο από τις πέντε κόρες του πρώην αρχη-
γού της εθνικής Αργεντινή, η 31χρονη Τζιανίνα
και η 24χρονη, Τζιάνα, κατηγορούν τον νευρο-
χειρουργό Λεοπόλδο Λούκε, ότι ήταν υπεύθυ-
νος για την επιδείνωση της κατάστασης της υ-
γείας του πατέρα τους.

Η ιατρική επιτροπή, αποτελούμενη από 20
εμπειρογνώμονες, συμπεριλαμβανομένων ια-
τροδικαστών παθολόγων, που πραγματοποίη-
σαν την αυτοψία και ειδικών από διάφορους
ιατρικούς κλάδους, συμπέρανε ότι ο πρώην πα-
γκόσμιος πρωταθλητής «θα είχε περισσότερες
πιθανότητες επιβίωσης εάν είχε νοσηλευτεί σε
κατάλληλο κέντρο φροντίδας».

Κάτι τέτοιο όμως δεν έγινε!!!
«Λαμβάνοντας υπ΄ όψιν την κλινική, κλινι-

Μια εντεκά-
δα παιδιά
διεκδικούν
την περιου-
σία του
Μυστήριο παραμένει
ο αριθμός των
παιδιών του Ντιέγκο
Μαραντόνα. Ο ίδιος
είχε αναγνωρίσει δύο
γιους και τρεις κόρες
από τέσσερις
διαφορετικές
γυναίκες όμως στην
πορεία εμφανίστηκαν
και άλλα παιδιά….που
διεκδικούν πλέον και
αυτά το μερίδιό τους...
Εκτός από τέκνα του
που είχε αναγνωρίσει,
είχαν εμφανιστεί και
άλλα έξι... Μία από τις
κόρες του, η Τζιανίνα
Μαραντόνα είχε πει
αστειευόμενη πως ο
πατέρας της θα
μπορούσε να
σχηματίσει
ποδοσφαιρική ομάδα
με τα παιδιά του, όταν
μια 23χρονη από την
Αργεντινή
ισχυρίστηκε ότι είναι
κόρη του.
Ακολούθησαν όμως
και άλλοι... Ο
Μαραντόνα είχε
αναγνωρίσει δύο
γιους και τρεις κόρες
από τέσσερις
διαφορετικές
γυναίκες –
συμπεριλαμβανομένης
της πρώην συζύγου
του Κλόντια
Βιλαφάνε και την
πρώην συντρόφου
του, Βερόνικα
Ογιέντα. Τον
Νοέμβριο του 2019
είχε απειλήσει να μην
αφήσει τίποτα στα
παιδιά του, όταν
αναγκάστηκε να
αρνηθεί πως πέθαινε…

κτηριστικά στη δικαστική έκθεση.
Ο Μαραντόνα πέθανε συνεπεία καρδιοανα-

πνευστικής κρίσης. Το περιβάλλον του υποστη-
ρίζει ότι «ο Μαραντόνα έχασε τη ζωή του λόγω
σκόπιμης εγκατάλειψης από τον κατηγορούμενο
(τον Λούκε) και διάφορους ανθρώπους από τον
εσωτερικό του κύκλο που δεν αναφέρονται ρη-
τά, κατηγορούμενοι στην παρούσα υπόθεση, οι
οποίοι, γνωρίζοντας την παθολογία του και ότι
με τη θεραπεία που του είχε συνταγογραφηθεί
θα μπορούσε να πεθάνει. Αντ αυτού όχι μόνο
συνέχισαν τη θεραπεία, αλλά δεν έκαναν τίποτα
για να αλλάξουν το αποτέλεσμα, εμποδίζοντας
άλλους επαγγελματίες και την οικογένειά του
να παρέμβουν για να επιδιώξουν να τον φρο-
ντίσουν για να σώσουν τη ζωή του».

«Είναι σαφές ότι ο κ. Μαραντόνα στερήθηκε
πρώτα όλα τα περιουσιακά του στοιχεία, τα ε-
μπορικά σήματα και ακόμη και το όνομά του και,
στη συνέχεια, αφέθηκε στον εαυτό του», υπο-
στηρίζει το περιβάλλον του αλησμόνητου άσου,
«με επαγγελματίες που δεν είχαν την εμπειρία κι
αρκετές γνώσεις για να τον θεραπεύσουν,
πραγματοποιώντας ελιγμούς που τον εμπόδι-
σαν να προσεγγίσει την οικογένειά του κι άλ-
λους επαγγελματίες που θα μπορούσαν να τον
θεραπεύσουν».

Όπως υποστηρίζεται, «του παρείχαν νόμιμα
και παράνομα ναρκωτικά για να επιδεινώσουν
την υγεία του, προσπαθώντας να προκαλέσουν
έναν θάνατο που φαινόταν φυσικός. Ως νεκρός
ο Μαραντόνα, το μοναδικό που είχε αξία ήταν
τα δικαιώματα εικόνας του και το εμπορικό σήμα
που, εκπληκτικά, δεν κατείχε πλέον και δεν μπο-
ρούσε να μεταβιβαστεί στους κληρονόμους του,
καθώς, σύμφωνα με τα έγγραφα, αυτά τα δικαι-
ώματα ήταν στο όνομα μιας εταιρείας που απο-
τελείται από εκείνους τους ανθρώπους που θα
έπρεπε τον είχαν φροντίσει και δεν το έκαναν»….

κο-ψυχιατρική εικόνα και την κακή γενική κα-
τάσταση, θα έπρεπε να είχε συνεχίσει την απο-
κατάσταση και την διεπιστημονική θεραπεία, σε
κατάλληλο ίδρυμα», αναφέρεται χαρακτηριστι-
κά στην έκθεση. Η έρευνα επικεντρώνεται σε ε-
πτά άτομα και συγκεκριμένα, στον νευροχει-
ρουργό, Λεοπόλδο Λούκε, στην ψυχίατρο, Α-
γκουστίνα Κοσάτσοφ, έναν ψυχολόγο, δύο νο-
σηλευτές που βρισκόταν στο πλευρό του Μα-
ραντόνα, καθώς και στον επόπτη αυτών των
νοσοκόμων, αλλά και σ΄ έναν ιατρό.

Όλοι αυτοί κινδυνεύουν να κατηγορηθούν
για παραμέληση, εγκατάλειψη ή ανθρωποκτο-
νία και αν βρεθούν ένοχοι με ποινές φυλάκισης
από πέντε έως δεκαπέντε χρόνια φυλάκιση.

Οι εισαγγελείς που ερευνούν τον θάνατο του
Ντιέγκο Μαραντόνα, ζήτησαν να δικασθεί το
ιατρικό προσωπικό, που περιέθαλψε τον θρύ-
λο του παγκοσμίου ποδοσφαίρου, για ανθρω-
ποκτονία από αμέλεια.

Το αίτημα υποβλήθηκε από εισαγγελείς, οι
οποίοι ανέφεραν, ότι «οι παραλείψεις και οι κα-
κοί χειρισμοί, οκτώ επαγγελματιών γιατρών που
ήταν υπεύθυνοι για τον Μαραντόνα τον, εγκα-
τέλειψαν στη μοίρα του κατά τη διάρκεια της
νοσηλείας στο σπίτι», όπως αναφέρεται χαρα-

Ποιοι «σκότωσαν»
τον Μαραντόνα

Άνοιξε στην Αργεντινή ο φάκελος για 
τον θάνατο του μεγάλου Ντιέγκο για τον οποίο

κατηγορούνται γιατροί και νοσηλευτές
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του ελληνικού εναέριου χώρου, χαρακτη-
ρίζοντας «αντιπαραγωγικό» και «ενάντια
στο πνεύμα του ΝΑΤΟ» την παύση των συ-
νομιλιών ανάμεσα σε συμμάχους, προκά-
λεσε την οργισμένη αντίδραση του τουρκι-
κού ΥΠΕΞ. Το ίδιο και η δήλωση του State
Department ότι η κυριαρχία της χώρας
μας στα ελληνικά νησιά δεν αμφισβητεί-
ται. Οι αντιδράσεις της τουρκικής πλευράς
έδειξαν ότι δεν περίμενε τέτοιες αντιδρά-
σεις και έτσι ο Ερντογάν δεν μπορεί να εί-
ναι σίγουρος αν θα του βγει ένα τόσο ρι-
ψοκίνδυνο παιχνίδι. Επιπλέον, βλέπει ότι
η αναθεωρητική τακτική του Πούτιν δεν
γίνεται ανεκτή από τη Δύση και αν υπερ-
βεί τα όρια κινδυνεύει να οδηγήσει τη χώ-
ρα του στην απομόνωση.

Το να εγείρει θέμα Ελλάδας στο ΝΑΤΟ,
εκτός από ουσιαστικά, είναι και διαδικα-
στικά δύσκολο για τον Ερντογάν. Η ατζέ-
ντα της Συνόδου είναι συγκεκριμένη: Ου-
κρανία, Ρωσία, νέο στρατηγικό δόγμα, και
θα συζητηθεί το αίτημα για ένταξη της Φιν-
λανδίας και της Σουηδίας. Ο κάθε ηγέτης,
έχει περιθώριο ως πέντε (5) λεπτά για να
τοποθετηθεί επί της ατζέντας, αν και δεν α-
παγορεύεται να μιλήσει και για άλλα θέμα-
τα. Αλλά ο Ερντογάν θα έχει γίνει ήδη δυ-
σάρεστος προβάλλοντας βέτο για τις δύο
παραπάνω χώρες -κάτι που θεωρείται δε-
δομένο, καθώς πολλοί τον θεωρούν «δού-
ρειο ίππο» της Ρωσίας στο ΝΑΤΟ. Η διαδι-
κασία, όπως περιγράφουν πηγές που γνω-
ρίζουν πως λειτουργεί το ΝΑΤΟ, θα έχει
τραβήξει χρονικά καθώς οι άλλοι θα επι-
χειρήσουν να μεταπείσουν τον Τούρκο
πρόεδρο, οπότε το να επεκταθεί και στο θέ-
μα της Ελλάδας δεν θα είναι η πιο έξυπνη
κίνηση από την πλευρά του. Γιατί εκτός α-
πό τον Έλληνα πρωθυπουργό, θα αναγκά-
σει τουλάχιστον τους Μακρόν και Μπάι-

ντεν να αντιδράσουν και να βρεθούν απέ-
ναντί του.

Πάντως κάποιες πηγές ισχυρίζονται
πως δεν αποκλείεται εκ μέρους των αμερι-
κανών να υπάρξει νέα σκληρή γραμμή
προς τον Ερντογάν. Και αυτό εάν τελικά ο
Τούρκος πρόεδρος δεν κάνει πίσω στο βέ-
το για Φιλανδία και Σουηδία να αναλάβουν
οι ΗΠΑ να προσφέρουν ασπίδα προστα-
σίας στις δύο χώρες. Δηλαδή επί της ου-
σίας το ΝΑΤΟ να κινηθεί συγκεκαλυμμένα
πίσω από την αποστολή αμερικανικών ο-
πλιτών στις δύο χώρες.  

Πάντως στο Μαξίμου είναι έτοιμοι για
παν ενδεχόμενο. Μάλιστα εκτιμούν ότι η
προκλητική ρητορική από την πλευρά της
Τουρκίας δεν πρόκειται να σταματήσει. Ο
Τούρκος πρόεδρος έχει να αντιμετωπίσει
και το εσωτερικό του μέτωπο. Θα χρειαστεί
να συσπειρώσει τους ψηφοφόρους του και
γι’ αυτό κινείται σε μια επικίνδυνη γραμ-
μή, συμπαρασύροντας και την αντιπολί-
τευση. 

ΧΡΥΣΟΓΟΝΟΣ: «Έωλοι και
αβάσιμοι οι τουρκικοί ισχυρισμοί
για τη συνθήκη της Λωζάννης»

Ως έωλα και αβάσιμα χαρακτήρισε ο καθηγητής Συνταγματικού Δι-
καίου στο Πανεπιστήμιο Θεσσαλονίκης Κώστας Χρυσόγονος τα
όσα αναφέρουν οι Τούρκοι για την αποστρατιωτικοποίηση των

νησιών του Αιγαίου. Ο πρώην ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ και νυν μέλος
του Πολιτικού Συμβουλίου του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ σε ραδιοφωνική του πα-
ρέμβαση εξήγησε ότι «η συνθήκη της Λωζάνης, δεν απαγορεύει την πα-
ρουσία κανενός οπλικού συστήματος και συνεπώς ουδόλως προβλέπει α-
ποστρατιωτικοποίηση όπως ισχυρίζονται οι Τούρκοι. Άρα οι τουρκικοί ι-
σχυρισμοί είναι εντελώς έωλοι».

Αναλυτικότερα ο καθηγητής σημειώνει ότι η Συνθήκη της Λωζάννης,
προβλέπει στο άρθρο 13 ότι τέσσερα ελληνικά νησιά, Σάμος, Ικαρία, Λέ-
σβος και Χίος δεν πρέπει να έχουν ναυτικές βάσεις ούτε στρατιωτικές ο-
χυρώσεις.

«Όταν λέει ναυτικές βάσεις, εννοεί ναύσταθμο. Ναύσταθμοι υπάρχουν
δύο στην Ελλάδα. Στην Σαλαμίνα
και στην Σούδα. Και όταν λένε
στρατιωτικές οχυρώσεις, εννο-
ούν τύπου «γραμμή Μαζινό» που
ήταν της μόδας την δεκαετία του
1920, αυτά τα τερατώδη οχυρά
που έχτιζαν οι Γάλλοι. Ούτε τέ-
τοιο πράγμα υπάρχει γιατί και ο
τρόπος διεξαγωγής του πολέμου
έχει αλλάξει» περιέγραψε ο κ.
Χρυσόγονος. 

Ρητά το άρθρο 13 της Συν-
θήκης της Λωζάννης, επιτρέπει
την παρουσία κανονικής στρα-
τιωτικής δύναμης, χωρίς να δι-
ευκρινίζει ούτε καν περί οπλι-
σμού, προσέθεσε ο καθηγητής
Συνταγματικού Δικαίου. 

«Δηλαδή δεν απαγορεύει την
παρουσία κανενός οπλικού συστήματος και συνεπώς ουδόλως προβλέπει α-
ποστρατιωτικοποίηση όπως ισχυρίζονται οι Τούρκοι. Άρα οι τουρκικοί ι-
σχυρισμοί είναι εντελώς έωλοι».

Σύμφωνα με τον καθηγητή, στο ίδιο άρθρο της Συνθήκης της Λωζάν-
νης, προβλέπεται ρητά ότι «απαγορεύονται οι υπερπτήσεις ελληνικών μεν
αεροσκαφών πάνω από το έδαφος της Μ. Ασίας, τουρκικών δε αεροσκα-
φών πάνω από το έδαφος των νησιών. Επίσης, το άρθρο 14 της ίδιας Συν-
θήκης προβλέπει για την Ίμβρο, ότι οφείλει να αυτοδιοικείται με εκλογές α-
πό τον τοπικό μη μουσουλμανικό πληθυσμό- διότι το 1923 που υπεγράφη η
Συνθήκη, η Ίμβρος ήταν ένα αποκλειστικά ελληνικό νησί, δεν υπήρχε τουρ-
κικός πληθυσμός επάνω- και η αστυνομική δύναμη που θα υπάρχει στο
νησί να σχηματίζεται από τους ντόπιους. Η Τουρκία το έχει καταπατήσει
πλήρως, έχει εποικίσει την Ίμβρο με εποίκους που ήρθαν από τα βάθη της Α-
νατολίας, έχει στρατιωτική παρουσία, δεν υπάρχει αυτοδιοίκηση του μη
μουσουλμανικού πληθυσμού, γιατί πλέον ο μη μουσουλμανικός πληθυ-
σμός αποτελεί μειοψηφία, συνεπώς καταπατήθηκε εντελώς το άρθρο 14
για την Ίμβρο».

Για τα Δωδεκάνησα 
Στο άρθρο 15, προβλέπει για τα Δωδεκάνησα ότι αυτά παραχωρούνται ά-
νευ όρων από την Τουρκία στην Ιταλία. «Δεν υπάρχει όρος περί αποστρα-
τιωτικοποιήσεως των Δωδεκανήσων στην Συνθήκη της Λωζάννης. Το 1947
με την Συνθήκη των Παρισίων, η Ιταλία παραχώρησε τα νησιά στην Ελλάδα
και πράγματι σε αυτή την Συνθήκη υπάρχει ο όρος περί αποστρατιωτικο-
ποιήσεως, όμως ο όρος αυτός αφορά στην Ελλάδα και την Ιταλία, δεν αφο-
ρά στην Τουρκία. Σύμφωνα με το άρθρο 36 της Σύμβασης της Βιέννης του
1969 για το Δίκαιο των Συνθηκών, η οποία δεν θέτει νέους κανόνες, κατα-
γράφεται ο κανόνας ότι κάτι που έχει γίνει μεταξύ τρίτων, δεν ωφελεί ούτε
βλάπτει άλλους που δεν συμμετείχαν σε μια συγκεκριμένη Συνθήκη. Η Τουρ-
κία δεν είναι συμβαλλόμενο μέρος στην Συνθήκη των Παρισίων, άρα δεν
μπορεί να έχει δικαιώματα παρά μόνο αν αυτή έθιγε τα δικαιώματά της από
άλλες Συνθήκες στις οποίες συμμετείχε, δηλαδή από την Συνθήκη της Λω-
ζάννης, στην οποία όμως οι Τούρκοι δεν είχαν επιφυλαχθεί», σημείωσε α-
κόμη ο κ. Χρυσόγονος.

Πάντως κάποιες πηγές
ισχυρίζονται πως δεν

αποκλείεται εκ μέρους των
αμερικανών να υπάρξει νέα
σκληρή γραμμή προς τον
Ερντογάν. Και αυτό εάν
τελικά ο Τούρκος πρόεδρος
δεν κάνει πίσω στο βέτο για
Φιλανδία και Σουηδία να
αναλάβουν οι ΗΠΑ να
προσφέρουν ασπίδα
προστασίας στις δύο χώρες. 

Και νέα άσχημα μαντάτα για τον Τούρκο πρόεδρο, αυτή τη φορά από την Κύ-
προ. Το νησί της Αφροδίτης επισκέφθηκε ο Κόμης του Έσεξ, πρίγκιπας Εδου-
άρδος με τη σύζυγο του. Ο Κόμης -εκπροσωπώντας την βασίλισσα- συναντή-
θηκε με τον Νίκο Αναστασιάδη, όμως αρνήθηκε την πρόσκληση από του Τουρ-
κοκύπριο ηγέτη Ερσίν Τατάρ. Μάλιστα σε ανακοίνωση του ψευδοκράτος προ-
αναγγέλλει αντιδράσεις, καθώς επισημαίνεται ότι «δεν αναγνωρίζεται ως ίση η
άλλη κοινότητα του νησιού». Φυσικά με αυτή του την κίνηση ο εκπρόσωπος
του βρετανικού στέμματος απέδειξε εν τοις πράγμασι ότι είναι απέναντι στο
τουρκικό σχέδιο για δύο κράτη. Ο Κόμης και η Κόμισσα επίσης συναντήθηκαν
και με Βρετανούς στρατιώτες που μετέχουν στην ειρηνευτική δύναμη του ΟΗΕ,
την UNFICYP, καθώς και με μέλη των βρετανικών δυνάμεων που υπηρετούν
στις Βρετανικές Βάσεις της Κύπρου. 

«Όχι» στον Τατάρ από εκπρόσωπο
του βρετανικού στέμματος



Λεπέν-Μελανσόν πανηγυρίζουν
επειδή η Γαλλία μπορεί να μείνει
ακυβέρνητη. Πάρε το αβγό και
κούρευτο. 

ΓΡΑΦΕΙ Ο

Κίτσος 
ο κοριός

Αναταραχή για τη στήριξη
Κυριάκου στους δημάρχους
Προ ολίγων ημερών ο πρωθυπουργός είχε συνάντηση στο Μαξίμου με
τους δημάρχους από 42 μικρά νησιά της χώρας, προκειμένου να συζητή-
σουν για τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν, αλλά και τις ευκαιρίες που υ-
πάρχουν μέσω του Ταμείου Ανάκαμψης, αλλά και του ΕΣΠΑ. Η συζήτηση,
όπως ανακοίνωσε και το Μαξίμου εξελίχθηκε μία χαρά και όλοι δήλωσαν
ικανοποιημένοι. Και οι συνεργάτες του πρωθυπουργού και οι δήμαρχοι. Η
σύσκεψη θα είχε περάσει στα ψηλά, όμως ο Κυριάκος Μητσοτάκης φρό-
ντισε να βγάλει την είδηση. Κι αυτό διότι ανακοίνωσε πως «θα στηρίξουμε
τον κάθε δήμαρχο, την κάθε δήμαρχο, που θα τολμήσει να βγει μπροστά και να
καινοτομήσει». Μάλιστα συνεργάτες του πρωθυπουργού φρόντισαν να ε-
ξηγήσουν ότι δεν αναφερόταν μόνο στους «γαλάζιους» δημάρχους, αλλά
και σε άλλους που προέρχονται από άλλα κόμματα. «Εάν είναι καινοτόμοι και
τους θέλουν οι τοπικές κοινωνίες, τότε εμείς θα τους στηρίξουμε», έλεγαν συ-
νεργάτες του Πρωθυπουργού. Όμως προκλήθηκε αναταραχή. Και από
τους «γαλάζιους» που περιμένουν το χρίσμα από την Πειραιώς, αλλά και α-
πό τους εν ενεργεία δημάρχους που προέρχονται από άλλα κόμματα και
ξέρουν πως εάν τύχουν της υποστήριξης του κυβερνώντος κόμματος αυ-
ξάνουν τις πιθανότητες επανεκλογής τους.

Η
γουρουνοπούλα

και ο Νίκας 
Κατά την επίσκεψη του Κυριά-
κου Μητσοτάκη στην Καλαμά-
τα προ ολίγων ημερών έγινε έ-
να σκηνικό που θεωρήθηκε α-
πό διαφόρους κύκλους, ως ένα
μήνυμα. Τι έγινε; Όταν ολοκλη-
ρώθηκαν οι συναντήσεις, ο
συνήθως fit και στην διατρο-
φή του πρωθυπουρ-
γός, έκανε την έκπλη-
ξη και ζήτησε από τον
–Μεσσήνιο– περιφε-
ρειάρχη Πελοποννή-
σου Παναγιώτη Νίκα να
πάνε να φάνε γουρου-
νοπούλα. Έτσι κι έγινε.
Επί μία ώρα περίπου ο πρωθυ-
πουργός απόλαυσε το συγκε-
κριμένο έδεσμα, που στην Μεσ-
σηνία το βρίσκεις παντού. Στην
παρέα εκτός του κ. Νίκα ήταν ο
συνεργάτης του Θανάσης Νέζης,
οι τρεις βουλευτές Μίλτος Χρυσο-
μάλλης, Περικλής Μαντάς, Γιάν-
νης Λαμπρόπουλος, αλλά και οι
τρεις δήμαρχοι Καλαμάτας, Μεσ-
σήνης και Οιχαλίας. Τώρα εάν η
ψητή γουρουνοπούλα αφορά και
σιγοψήσιμο του περιφερειάρχη
δεν έχει διευκρινιστεί…

Οι αυτοφοράκηδες
της Δούρου

Πανηγύριζαν στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ για την αθώωση της

Δούρου σχετικά με τις ευ-
θύνες της πρώην Περιφε-
ρειάρχου στην τραγωδία

στην Μάνδρα, όπου οι
χείμαρροι

παρέσυραν
και οδήγη-
σαν στο θά-
νατο 28 συ-

νάνθρω-
πους μας.

Το ίδιο έκα-
νε η ίδια. Το γεγονός ότι
κρίθηκαν ένοχοι δύο α-
ντιπεριφερειάρχες της

δεν σημαίνει τίποτα; Δη-
λαδή το αφεντικό τη γλί-
τωσε και την πλήρωσαν
οι «αυτοφωράκηδες» της

περιφέρειας; 

Αλλαγή φρουράς
στο προξενείο 

Τον Αύγουστο θα γίνει η
αλλαγή στο ελληνικό

προξενείο στη νέα Υόρκη.
Ο Κωνσταντίνος Κωνστα-
ντίνου θα πάρει τη θέση
του Κωνσταντίνου Κού-
τρα. Ο τελευταίος, όπως
αναφέρουν πηγές του υ-
πουργείου Εξωτερικών,

θα επιστρέψει σχετικά κο-
ντά στην Ελλάδα, πηγαί-

νοντας
στην Κων-
σταντινού-
πολη. Του-
ναντίον θα
παραμείνει
τουλάχι-

στον για έ-
να χρόνο ακόμη στην Ου-
άσιγκτον η πρέσβης Αλε-
ξάνδρα Παπαδοπούλου.

Στο στόχαστρο τρεις πρώην
υπουργοί του ΠΑΣΟΚ
Το μήνυμα που έστειλε ο Κυριάκος Μητσοτάκης στην
τελευταία συνέντευξη του στην ΕΡΤ ήταν ξεκάθαρο. Ο
πρωθυπουργός είπε πως ο στόχος της Νέας Δημοκρατίας
είναι να κερδίσει την αυτοδυναμία. Όμως όπως παρατή-

ρησε «αυτό δεν
σημαίνει κατ’ ανά-
γκη ότι η κυβέρ-
νηση θα αποτελεί-
ται αποκλειστικά
από στελέχη της
Νέας Δημοκρα-
τίας». Και όπως
ήταν λογικό άρ-
χισαν τα σενά-
ρια για νέες με-

ταγραφές της Νέας Δημοκρατίας από το εκσυγχρονιστικό
ΠΑΣΟΚ. Ήδη άρχισαν οι αναφορές σε τρεις πρώην υ-
πουργούς του ΠΑΣΟΚ. Μάλιστα και οι τρεις δεν πήγαν
στο Συνέδριο του ΠΑΣΟΚ. Ποιοι δεν πήγαν; Ο ένας ήταν ο
Γιάννης Μανιάτης, ο οποίος μάλιστα είχε κληθεί από τον
ίδιο το Νίκο Ανδρουλάκη, αλλά δείχνει αποστασιοποι-
ούμενος παρά το γεγονός πως μετείχε στο προσυνέδριο
του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ στην Κοζάνη. Ο δεύτερος είναι ο
Γιώργος Φλωρίδης, ο οποίος μέσω των social media έχει
εξελιχθεί σε μέγα πολέμιο του ΣΥΡΙΖΑ. Το τρίτο στέλεχος
είναι γυναίκα. Ο λόγος για την Εύη Χριστοφιλοπούλου,
η οποία στην κυβέρνηση Σαμαρά-Βενιζέλου είχε αγαστή
συνεργασία με τον Κυριάκο Μητσοτάκη στο υπουργείο
Διοικητικής Μεταρρύθμισης.
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Τρελάθηκαν στην Χαρ. Τρικούπη
με τη μισή αλήθεια του Τσίπρα
Δεν ήταν λίγοι που αναρωτήθηκαν για ποιο λόγο αντέδρασε τόσο έντονα το ΠΑΣΟΚ μέσω
του εκπροσώπου Τύπου, Δημήτρη Μάντζου, σε κάτι που είπε ο Αλέξης Τσίπρας στον ηθοποιό
και σεναριογράφο Γιώργο Καπουτζίδη τον οποίο συνάντησε στο Athens Pride στο Σύνταγμα.
Στο φεστιβάλ βρέθηκαν πολιτικοί από όλα τα κόμματα, το δε ΠΑΣΟΚ είχε φτιάξει και περί-
πτερο χρωματίζοντας τον «πράσινο ήλιο» με τα χρώματα της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας. Αναμφί-
βολα όλοι οι πολιτικοί πήγαν εκεί προκειμένου να κερδίσουν τις ψήφους από αυτούς τους αν-
θρώπους που ζητούν να έχουν τα ίδια δικαι-
ώματα, δίχως να αποτελούν κριτήριο οι σε-
ξουαλικές τους κατευθύνσεις. Ο Αλέξης Τσί-
πρας, όμως για μία ακόμη φορά ξέχασε την
μισή αλήθεια μιλώντας στον Καπουτζίδη. Και
ποια ήταν αυτή, ότι το 2015 που έφερε το νο-
μοσχέδιο για το Σύμφωνο Συμβίωσης, αλλά
και το 2017 με την Ταυτότητα Φύλλου, η κυ-
βέρνηση του κινδύνευσε να πέσει, καθώς ο
συνέταιρος του Πάνος Καμμένος χρειάστη-
κε πολύ μασάζ για να μην ρίξει την κυβέρνη-
ση. Οι δε βουλευτές των ΑΝΕΛ δεν ψήφισαν
τους συγκεκριμένους νόμους; Και πέρασαν στην Βουλή χάρη στις ψήφους των βουλευτών
του ΠΑΣΟΚ-Δημοκρατική Συμπαράταξη και του Ποταμιού. Αυτή είναι η αλήθεια και ακού-
γοντας στην Χαριλάου Τρικούπη μέσω των δελτίων ειδήσεων τι είπε ο κ. Τσίπρας τα πήραν
στο κρανίο και γι’ αυτό το λόγο δόθηκε η εντολή να προχωρήσει στην οργισμένη ανάρτηση-
δήλωση ο Δημήτρης Μάντζος. Όσο για ποιο λόγο δεν ανταπάντησαν στον Ηλιόπουλο, ήταν
στο πλαίσιο του πολιτικού πολιτισμού. Μάλιστα προς ώρας κυκλοφόρησε ως σκέψη να εκ-
δοθεί ανακοίνωση με τα ονόματα των νυν βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ (πρώην ΑΝΕΛ) που δεν εί-
χαν ψηφίσει τα δύο νομοσχέδια με το ερώτημα «εάν τώρα θα ψηφίσουν το σχέδιο νόμου που
κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ για την ισότητα στον γάμο». Όμως επικράτησαν δεύτερες σκέψεις του
στυλ ότι «δεν πρέπει να κάνουμε τα ίδια, δηλαδή να κρεμάμε ανθρώπους στα μανταλάκια». Ό-
μως το συμπεράσματα που εξάγεται είναι ότι μέχρι τις εκλογές ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ θα φάνε τα
μουστάκια τους.

Αδύναμος κρίκος ο Ραγκούσης
για να βολευτεί ο Τζανακό
Τον ύπνο του έχει χάσει τις τελευταίες μέρες ο Γιάννης Ρα-
γκούσης, καθώς η θέση του ως κοινοβουλευτικού εκπροσώ-
που είναι εξαιρετικά επισφαλής. Το δυ-
νητικό δράμα του πρώην γραμματέα του
ΠΑΣΟΚ ξεκινά από την πραγματική πο-
λιτική ανάγκη του Αλέξη Τσίπρα να «τα-
κτοποιήσει» κάπου τον Δημήτρη Τζανα-
κόπουλο, που ως γνωστόν έχει βρεθεί
«στον αέρα» μετά την αντικατάστασή
του από τη θέση του γραμματέα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Το να μείνει ο Τζανακόπουλος χω-
ρίς πόστο είναι πράγμα αδύνατο –τουλάχιστον όσο είναι πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ ο Αλέξης Τσίπρας. Όμως, οι περισσότερες
εκ των θέσεων έχουν πλέον μοιραστεί και δεν είναι εύκολο να
εξευρεθεί ένα πόστο που να μη σηματοδοτεί την υποβάθμιση
του Τζανακόπουλου. Ταυτοχρόνως, ο ΣΥΡΙΖΑ, λόγω αριθμού
βουλευτών, δεν δικαιούται περισσότερους από τρεις κοινο-
βουλευτικούς εκπροσώπους. Κατά συνέπεια κάποιος από τους
Ευκλείδη Τσακαλώτο, Πάνο Σκουρλέτη και Γιάννη Ραγκού-
ση θα μας αδειάσει τη γωνιά. Και ο αδύναμος κρίκος στις ε-
σωκομματικές ισορροπίες είναι ο πρώην ΠΑΣΟΚος.

Ο «μουσαφίρης» αποφάσισε 
να κάτσει στα αβγά του
Έχει προκαλέσει πολλά ερωτηματικά η απόφαση του Γιώρ-
γου Γεραπετρίτη να μην κατέλθει στις εκλογές ως υποψή-
φιος σε κάποια περιφέρεια, καθώς είναι σχεδόν βέβαιο, ότι
δεν θα περιληφθεί στο ψηφοδέλτιο Επικρατείας. Πάντως
πολλοί εντός της Κοινοβουλευτικής Ο-
μάδας της Νέας Δημοκρατίας γελού-
σαν χαιρέκακα, μόλις έμαθαν ότι τελι-
κά δεν θα είναι υποψήφιος στην Α’ Πει-
ραιά ο υπουργός Επικρατείας. Σας το
έχω ξαναγράψει, πως ο κ. Γεραπετρί-
της μπορεί να είναι ο εμπνευστής του
«Επιτελικού κράτους», μπορεί να θεω-
ρείται από τους πιο στενούς συνεργά-
τες του πρωθυπουργού, μπορεί όλο το νομοθετικό έργο της
κυβέρνησης να περνάει από το γραφείο του, όμως περισ-
σότερες είναι οι αντιπάθειες από τις συμπάθειες που έχει
καις την Κ.Ο. καις το κόμμα. Συν τοις άλλοις ότι δεν είναι
στη ψυχοσύνθεση του να περιτριγυρίζει σε καφέ και λαϊκές
αγορές. Οπότε ο «μουσαφίρης», όπως είναι το παρατσούκλι
του, αποφάσισε να κάτσει στα αβγά του. Εκτός και εάν υ-
πάρξει κάποια δραματική αλλαγή. Που για την ώρα δεν τη
βλέπω να έρχεται…

Μετά το 2059 τελειώνει η εποπτεία σύμφωνα με τους Γερμανούς
Μπορεί μετά την απόφαση του Eurogroup να τελείωσε η περίοδος της «ενισχυμένης εποπτείας» για την Ελλάδα
και την απαγκίστρωση της από την περίοδο των μνημονίων, δώδεκα χρόνια από το πρώτο μνημόνιο, όμως η
γερμανική «Handelsblatt» έσπευσε να μας προσγειώσει στην πραγματικότητα αναδεικνύοντας σε άρθρο της
τις αδυναμίες της ελληνικής οικονομίας. Σύμφωνα με την γερμανική οικονομική εφημερίδα,  που έχει έδρα το
Ντίσελντορφ, οι πέντε κύριες ελληνικές αδυναμίες είναι: «Το υψηλό δημόσιο χρέος που φτάνει στο 193% του ΑΕΠ.
Οι επισφάλειες του ελληνικού τραπεζικού συστήματος αφού δεν υπάρχει ισχυρή κεφαλαιακή επάρκεια. Το έλλειμμα στο
ισοζύγιο πληρωμών διευρύνεται, παρά την εντυπωσιακή ώθηση του τουρισμού. Το υψηλό ακόμη ποσοστό ανεργίας,
παρά τη γενναία μείωση του. Και τέλος η συρρίκνωση του πληθυσμού επιδεινώνει τις μεσοπρόθεσμες προβλέψεις για την
ανάπτυξη και προκαλεί μεγαλύτερη επιβάρυνση στο συνταξιοδοτικό σύστημα». Και βέβαια στο τέλος οι γερμανοί συ-
νάδελφοι που κατά την διάρκεια της υπουργίας Σόιμπλε είχαν άριστη πληροφόρηση καταλήγουν στο ότι «η Ελ-
λάδα παραμένει υπό παρακολούθηση, όπως συμβαίνει και με τις άλλες χώρες των προγραμμάτων (διάσωσης), την Ιρ-
λανδία, την Ισπανία, την Κύπρο και την Πορτογαλία. Η εποπτεία εκ του μακρόθεν θα συνεχιστεί, εωσότου οι χώρες αυτές
αποπληρώσουν το 75% των δανείων τους. Στην περίπτωση της Ελλάδας αυτό θα συμβεί το 2059, σύμφωνα με τον σημε-
ρινό σχεδιασμό». Πως το έλεγε μία παλιά ελληνική ταινία «τα πράτα σαράντα χρόνια είναι τα δύσκολα».

Αυξάνονται οι αποχωρήσεις στο ΜέΡΑ 25
Η ελληνική παροιμία «ήταν στραβό το κλήμα, το φάγε και ο γάιδαρος» ταιριάζει γάντι στο
κόμμα Βαρουφάκη. Στο ΜέΡΑ 25 πιο πολλοί είναι αυτοί που φεύγουν, παρά αυτοί
που έρχονται. Τελευταία αποχώρηση μέχρι νεωτέρας καταγράφεται του δημοσιογράφου
Νίκου Καραμπάση, ο οποίος παλαιότερα κινείτο στον χώρο του ΠΑΣΟΚ, βοήθησε
πολύ οργανωτικά και επικοινωνιακά το ΜέΡΑ25, ωστόσο ήρθε σε προσωπική σύ-
γκρουση με τον κ. Βαρουφάκη και αποχώρησε, φροντίζοντας μάλιστα να ενταχθεί σε
μία από τις οικολογικές κινήσεις που αναμένεται να κατέβουν στις επόμενες εκλογές.
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Μετά την Standard & Poor’s, την DBRS Morningstar και την SCOPE Ratings, η ιαπωνική R&I
ήρθε να συμπληρώσει την τετράδα των οίκων αξιολόγησης που με τις πρόσφατες «βαθμο-
λογήσεις» τους δείχνουν να εμπιστεύονται ως ευοίωνο το μέλλον της ελληνικής οικονομίας. Οι
Ιάπωνες της R&I αναβάθμισαν το ελληνικό αξιόχρεο κατά μια βαθμίδα, σε ΒΒ+ –δηλαδή μόλις
μία βαθμίδα πριν από την επενδυτική– με σταθερό outlook, με τον οίκο να εκφράζει την εκτί-
μηση ότι παρά τις πληθωριστικές πιέσεις η ελληνική οικονομία θα παραμείνει σε θετικό μονο-
πάτι. Σύμφωνα, πάντα, με την R&I, οι αναπτυξιακές προοπτικές της Ελλάδας αναμένεται να ε-
νισχυθούν σε μεσοπρόθεσμη βάση, ενώ εκτιμάται ότι η χώρα μας θα παραμείνει σε τροχιά
σταθερής ανάπτυξης από το 2023 και μετά. Αξίζει να σημειωθεί ότι πρόκειται για την 11η α-
ναβάθμιση της ελληνικής οικονομίας την τελευταία τριετία.

Σ
ε εποχές ενεργειακής κρίσης και ακρί-
βειας όπου η κλιματική αλλαγή αλλά
και ο πόλεμος στην Ουκρανία έχουν α-
ναζωπυρώσει τη συζήτηση περί ανα-

ζήτησης καθαρών μορφών ενέργειας, στην
MYTILINEOS βγάζουν από την προϊοντική φα-
ρέτρα τους υπηρεσίες, προγράμματα και ερ-
γαλεία πιο φιλικά και «πράσινα», ειδικά σχε-
διασμένα για τον καταναλωτή του σήμερα. Με
βραχίονα την Protergia, τον τομέα ηλεκτρικής
ενέργειας και φυσικού αερίου της
MYTILINEOS, η μεγαλύτερη ιδιωτική εταιρεία
ενέργειας στην Ελλάδα λανσάρει εδώ και με-
ρικές ημέρες την καινούργια υπηρεσία
Protergia Sun Save. Στόχος του Protergia Sun
Save είναι αυτό που περιγράφει η ονομασία
του. Δηλαδή η αξιοποίηση του ήλιου και η «α-
ποταμίευση» της ενέργειάς του ώστε ο χρή-
στης να μπορεί να απολαμβάνει μεγαλύτερη
ενεργειακή αυτονομία χωρίς να αδειάζει το
πορτοφόλι του.

Από την παραγωγή στην αποθήκευση
και τη διαχείριση της ενέργειας
Όπως εξηγούν οι άνθρωποι της Protergia, το
πρώτο βήμα, αυτό της παραγωγής ενέργειας
από τον ήλιο, ξεκινά με την εγκατάσταση ενός
φωτοβολταϊκού συστήματος, απόλυτα προ-
σαρμοσμένου στις ανάγκες κάθε σπιτιού ή μι-

κρής επιχείρησης. Εν συνεχεία, ο χρήστης της
υπηρεσίας Protergia Sun Save μπορεί να απο-
θηκεύσει την περισσευούμενη παραγόμενη ε-
νέργεια και να τη χρησιμοποιήσει σε περιόδους
αιχμής, αποφεύγοντας τη χρήση του δικτύου
ηλεκτροδότησης. Αυτό πρακτικά σημαίνει πε-
ρισσότερη οικονομία αλλά και κάτι ακόμη: η-
λεκτροδοτική επάρκεια του νοικοκυριού ή της
επιχείρησης ακόμη και στις περιπτώσεις διακο-
πής της παροχής ρεύματος είτε αυτή είναι προ-
γραμματισμένη είτε έκτακτα προκαλούμενη α-
πό καιρικά φαινόμενα. Έτσι ο καταναλωτής
που έχει επιλέξει το Protergia Sun Save θα εί-
ναι σε θέση να τροφοδοτήσει τις βασικές ενερ-
γειακές ανάγκες του για αρκετές ώρες.
Τελευταίο αλλά όχι έλασσον «προνόμιο» του
Protergia Sun Save είναι ότι μέσω των συστη-
μάτων παραγωγής και αποθήκευσης ηλιακής
ενέργειας οι καταναλωτές μπορούν να μετα-
τρέψουν την κατοικία τους σε μία «έξυπνη» και
πιο ενεργειακά αυτόνομη μονάδα. Συγκεκρι-
μένα, με μία ειδική εφαρμογή στο κινητό ή
στον ηλεκτρονικό υπολογιστή, ο χρήστης του
Protergia Sun Save ελέγχει την ενέργεια που
παράγεται, βλέπει πως εξοικονομεί χρήματα
στο λογαριασμό του και παράλληλα, μειώνει
σημαντικά το περιβαλλοντικό αποτύπωμα του
ακινήτου του αφού η «πράσινη» ενέργεια που
αποθηκεύεται αξιοποιείται στο σύνολό της.

«Αποταμίευση»… ήλιου με 
το Protergia Sun Save

Candia Bank: Η νέα τράπεζα
που «χτίζει» ο Σάλλας
και την προετοιμάζει 
για το Χρηματιστήριο 
Είδηση έβγαλε το τελευταίο επιχειρηματικό δείπνο
που παρέθεσε η διοίκηση της Παγκρήτιας Τράπεζας
με φόντο την επικείμενη αύξηση μετοχικού κεφαλαίου
της και ενόψει της συγχώνευσής της με τη Συνεταιρι-
στική Τράπεζα Χανίων καθώς και την απορρόφηση
των εργασιών της HSBC στην Ελλάδα. Η είδηση δεν
είναι άλλη από την προαναγγελία της εισόδου στο
Χρηματιστήριο της Candia Bank το καλοκαίρι του
2023. Η Candia Bank είναι η καινούργια τράπεζα που
θα δημιουργηθεί μετά την απορρόφηση της Τράπεζας
Χανίων από την Παγκρήτια. Τα… μαντάτα ανακοίνωσε
ο πρόεδρος της Lyktos Group και στρατηγικός επεν-
δυτής της Παγκρήτιας Τράπεζας, Μιχάλης Σάλλας,
τονίζοντας ότι «σε μια περίοδο που το τραπεζικό σύ-
στημα συρρικνωνόταν στον απόηχο της οικονομικής
κρίσης της περασμένης δεκαετίας, εμείς επενδύουμε»
και πως ξεκινάει μια νέα προσπάθεια στον εγχώριο
χρηματοπιστωτικό σύστημα που στόχο που απαντά
στις καινούριες ανάγκες και τα νέα δεδομένα. Σύμφω-
να με τον πολύπειρο Ηρακλειώτη banker η Candia
Bank, σωστά κεφαλαιοποιημένη μετά την αύξηση των
€100.000.000 που θα υλοποιηθεί, με 110.000 με-
τόχους κατόπιν της συγχώνευσης με τη Συνεταιριστική
Τράπεζα Χανίων, με ανθρώπινο δυναμικό που διαθέ-
τει δυνατή τεχνογνωσία μετά και την απορρόφηση των
εργασιών της HSBC Ελλάδος και με ένα ικανό δίκτυο
100 καταστημάτων, θα είναι έτοιμη να επιτελέσει ένα
καινοτόμο έργο. Στόχος του νέου Ομίλου; Η (επα-
να)τοποθέτηση των παραδοσιακών τραπεζικών υπη-
ρεσιών σε ένα καινούριο πλαίσιο, που θα εξυπηρετεί
στην πράξη και όχι μόνον στα λόγια την μικρομεσαία
επιχείρηση που θέλει να αναπτυχθεί, που θέλει να ε-
ξάγει, που θέλει να καινοτομήσει.

Στο παρά ένα της επενδυτικής
βαθμίδας η Ελλάδα 
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Σε ένα δισέλιδο ρεπορτάζ
που φιλοξένησε την
προηγούμενη εβδομάδα η
«Α» για την αλλαγή του
τοπίου στα εργασιακά μο-
ντέλα, υπήρχε εκτενής α-
ναφορά στο φαινόμενο
της «Μεγάλης Παραίτη-
σης» και στις αιτίες που το
προκαλούν. 

Ό
πως υπογραμμίζα-
με τότε ο τουρισμός
είναι ο κλάδος που
τουλάχιστον στην
Ελλάδα «ευδοκι-

μεί» η τάση με την πλευρά των ερ-
γαζόμενων να δείχνουν ως… έ-
νοχο τις κακές συνθήκες εργα-
σίας, με ό,τι αυτό συνεπάγεται σε
επίπεδο αμοιβών αλλά και συ-
μπεριφορών.

Η επιλογή του ρεπορτάζ μάς
δικαίωσε καθώς το πρόβλημα εί-
ναι υπαρκτό και μόνο μικρό δεν
είναι, όταν εκτιμάται ότι 50.000
ως 60.000 θέσεις εργασίας στον
ξενοδοχειακό κλάδο παραμένουν
κενές την ώρα που η τουριστική
σεζόν έχει ξεκινήσει και μάλιστα
πολύ δυναμικά. Ούτε, βεβαίως,
είναι τυχαίο ότι το ζήτημα του
«Great Resignation» απασχόλησε
τις εργασίες της 30ης Γενικής Συ-
νέλευσης του Συνδέσμου Ελληνι-

κών Τουριστικών Επιχειρήσεων. 
Από το φυσικό βήμα της συνέ-

λευσης ο πρόεδρος του ΣΕΤΕ,
Γιάννης Ρέτσος, αναφέρθηκε
στην κριτική που ασκείται για ζη-
τήματα που αφορούν κυρίως θέ-
ματα εργασιακών συνθηκών και

αμοιβών επισημαίνοντας ότι η θέ-
ση του Συνδέσμου «επάνω σε ένα
τόσο σοβαρό ζήτημα είναι διαχρονι-
κή». Ποια είναι αυτή; Ότι ουδεμία
παρέκκλιση από την κείμενη νο-
μοθεσία δικαιολογείται και καμία
παραβίαση εργασιακών κανόνων

δεν μπορεί να γίνει ανεκτή. Σύμ-
φωνα με τον επικεφαλής του ΣΕ-
ΤΕ –που αξίζει να σημειωθεί ότι
μέσω των 14 πανελληνίων κλαδι-
κών ενώσεων τουριστικών επι-
χειρήσεων που αποτελούν τακτι-
κά μέλη του, εκπροσωπεί εμμέ-
σως περισσότερες από 51.000 ε-
πιχειρήσεις/επαγγελματίες– ο μό-
νος δρόμος να προστατευτεί το ελ-
ληνικό τουριστικό προϊόν είναι η
υιοθέτηση του δόγματος της μηδε-
νικής ανοχής απέναντι σε κάθε
αυθαιρεσία. 

«Ποιοτικός τουρισμός με εργαζό-
μενους σε γκρίζες συνθήκες δεν μπο-
ρεί να υπάρξει» είπε χαρακτηρι-
στικά ο κ. Ρέτσος, περιγράφο-
ντας αδρά ένα διττό σχέδιο δρά-
σης που προϋποθέτει αφενός
την επαγρύπνηση των ελεγκτι-
κών μηχανισμών του κράτους για
τον εντοπισμό και την παραδειγ-
ματική τιμωρία τω παραβατών α-
φετέρου την «αυτενέργεια» των ε-

παγγελματιών του κλάδου ώστε
να αποβληθούν οι τυχοδιώκτες
της αγοράς που θεωρούν τον του-
ρισμό ως εύκολη πηγή πλουτι-
σμού. 

Παρέμβαση για το θέμα έκανε,
εξάλλου, και ο πρωθυπουργός
Κυριάκος Μητσοτάκης ο οποίος
σε βιντεοσκοπημένη παρέμβασή
του στη Γ.Σ. του ΣΕΤΕ προέτρεψε
ούτε λίγο ούτε πολύ τους εργοδό-
τες του κλάδου να δώσουν «καλύ-
τερους μισθούς και όρους εργα-
σίας», καθώς όπως είπε «ο τουρι-
σμός πρέπει να είναι ελκυστικός όχι
μόνο στους επισκέπτες αλλά και σε
όσους εργάζονται σε αυτόν».

Σε κάθε περίπτωση, από τους
ανθρώπους του ΣΕΤΕ εκφράζεται
η διάθεση συμμετοχής σε έναν α-
νοιχτό και χωρίς προκαταλήψεις
διάλογο προκειμένου να χαρα-
χτεί μία καινούρια στρατηγική για
την εργασία στον τουρισμό.

Ν.ΤΣ.

Μέχρι το Μαξίμου έφτασε 
η «Μεγάλη Παραίτηση»



Μαέστρος στο να διαψεύδει
εκτιμήσεις αλλά και δεκα-
θλητής σε επίπεδο αντοχών
αναδεικνύεται ο κορωνοϊ-
ός, που παρά το γεγονός ότι
συμπληρώθηκαν σχεδόν
δυόμιση χρόνια από την «α-
πόβασή» του στην Ελλάδα
παρίσταται και… χαιρετίζει
ειρωνικά κάθε προσπάθεια
πλήρους επαναφοράς στην
κανονικότητα. 

Του Νίκου Τσαγκατάκη

Μ
πορεί στο περί-
φημο κινηματο-
γραφικό νεο-
νουάρ θρίλερ
ο… ταχυδρόμος

να χτυπάει πάντα δύο φορές, αλ-
λά δυστυχώς στην περίπτωση της
πανδημίας ο κορωνοϊός έχει χτυ-
πήσει ήδη πέντε φορές τον πλη-
θυσμό με τις διάφορες παραλλα-
γές του και συνεχίζει ακάθεκτος
το επόμενο –έκτο κατά σειρά–
«χτύπημά» του. Απόδειξη ότι ενώ
δεν έχει συμπληρωθεί ούτε μή-
νας από την 1η Ιουνίου οπότε η
κυβέρνηση έκανε αποδεκτή τη
σχετική εισήγηση της Επιτροπής
Εμπειρογνωμόνων και κατάργη-
σε την υποχρεωτικότητα χρήσης
των μασκών προστασίας στους ε-
σωτερικούς χώρους και σε διά-
στημα 25 ημερών οι επιδημιολο-
γικοί δείκτες τραβούν ξανά την α-
νηφόρα. Ενδεικτικό της κατάστα-
σης είναι το γεγονός ότι από τα
σχεδόν 5.000 νέα κρούσματα με
τα οποία άνοιξε η εβδομάδα, μία
ημέρα μετά –την Τρίτη 21/6– το
κοντέρ «έγραψε» περισσότερα α-
πό 12.500 καινούργιες λοιμώ-
ξεις καθώς και 134 εισαγωγές νέ-
ων ασθενών COVID-19 στα νο-
σοκομεία της επικράτειας, νούμε-
ρο αυξημένο κατά σχεδόν 5% συ-
γκριτικά με το αμέσως προηγού-
μενο 24ωρο. Μία από τα ίδια εί-
χαμε και χθες Παρασκευή με τα
νέα κρούσματα να ανέρχονται σε
11.972 και τις εισαγωγές νέων α-
σθενών στα νοσοκομεία της επι-
κράτειας να ανεβαίνουν στους
219 (σ.σ. στο +14,06% η ημερή-
σια μεταβολή).

Όλα τα παραπάνω συνθέτουν
για τους ειδικούς ένα σκηνικό α-
νησυχίας, δεδομένου ότι οι νο-
σηλείες έχουν αυξηθεί αλματω-
δώς κατά 40% μέσα σε μία εβδο-
μάδα δίχως μάλιστα να διαφαίνε-
ται στον ορίζοντα αναστροφή της
αυξητικής τάσης ελέω και της κα-
λοκαιρινής χαλάρωση που γενι-
κώς επικρατεί.

Οι υποπαραλλαγές 
που κάνουν τη ζημιά
Η παρούσα πανδημική εικόνα
των νοσοκομείων στην επικρά-
τεια καταγράφει περίπου 900-

1.000 ασθενείς με Covid-19, εκ
των οποίων περισσότεροι από
700 νοσηλεύονται σε απλές κλί-
νες κορωνοϊού και ακόμη 250 α-
σθενείς σε κλίνες ΜΕΘ/ ΜΑΦ,

με 86 από τους τελευταίους να έ-
χουν διασωληνωθεί, τουλάχιστον
μέχρι χθες Παρασκευή. «Ένοχες»
αυτής της επιδημιολογικής επι-
βάρυνσης είναι η παρουσία –και

στην Ελλάδα– των υποπαραλλα-
γών του κορωνοϊού «Όμικρον 4»
(ΒΑ.4) και «Όμικρον 5» (ΒΑ.5).
Οι δύο συγκεκριμένες υποπαραλ-
λαγές της «Όμικρον» αποδεικνύο-

νται εξαιρετικά μεταδοτικές και
σύμφωνα με τα στοιχεία του Εθνι-
κού Οργανισμού Δημόσιας Υγεί-
ας (ΕΟΔΥ) το τελευταίο δεκαήμε-
ρο καταγράφηκε αύξηση κατά
145% στη διάγνωση των ΒΑ.4
και ΒΑ.5 επί του αριθμού των ε-
πιβεβαιωμένων κρουσμάτων.

Σε αυτό που μοιάζει να καταλή-
γουν οι επιστήμονες βάσει των
στοιχείων που έχουν στη διάθεσή
τους είναι οι δύο τελευταίες υπο-
παραλλαγές του κορωνοϊού μετα-
δίδονται πιο εύκολα από τις
προηγούμενες και ενδέχεται να
προκαλούν πιο βαριά συμπτώμα-
τα, όπως υψηλός πυρετός 39οC-
40οC αλλά και πολυήμερη κακου-
χία. Δεν θα πρέπει, τέλος, να α-
γνοείται ότι οι δύο νέες υποπα-
ραλλαγές φαίνεται να διαφεύγουν
σημαντικά των εμβολίων, με απο-
τέλεσμα η πιθανότητα επαναμό-
λυνσης να αυξάνεται σημαντικά
για τον γενικό πληθυσμό. Δεν τυ-
χαίο ότι από την αρχή της πανδη-
μίας SARS-CoV-2 ο συνολικός α-
ριθμός των πιθανών νέων επανα-
λοιμώξεων εκτιμάται σε περισσό-
τερες από 156.500 περιπτώσεις
που μεταφράζεται σε ποσοστό
4,2% επί του συνολικού αριθμού
των θετικών αποτελεσμάτων.

Θα χειροτερέψουν 
τα νούμερα 
Όπως και στις αρχές της πανδη-
μίας το 2020, αυτό που βάζει σε
σκέψεις την επιστημονική κοινό-
τητα και συνεκδοχικά και την κυ-
βέρνηση είναι η υποκαταγραφή
των κρουσμάτων, δεδομένου ότι
οι πολίτες έχουν μειώσει κατά πο-
λύ τη διενέργεια διαγνωστικών τε-
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Ο… ταχυδρόμος 
(της πανδημίας) 
χτυπάει 6 φορές 
(…και βλέπουμε) 

«Παρτάρει» ο κορωνοϊός σε
Μύκονο, Μήλο, Σαντορίνη,
αλλά και στην Αττική
Φορτσάτη ξεκίνησε η καλοκαιρινή περίοδος στους περισσότερους ελληνικούς
τουριστικούς προορισμούς που όμως έχουν να ανησυχούν και για την ανεπι-
θύμητη «άφιξη» της πανδημίας που όπως φαίνεται δεν σκοπεύει να κάνει διακοπές. Σύμφωνα με την κατά τόπους επιδημιολογική εικόνα που
δίνει ο ΕΟΔΥ την εβδομάδα 13-19 Ιουνίου 2022 το ποσοστό θετικότητας είχε σκαρφαλώσει στο 8,77% επί συνόλου 601.239 εργαστηριακών
ελέγχων, όταν για τον έλεγχο μίας επιδημίας είναι αναγκαίο ο δείκτης θετικότητας να μην ξεπερνά το 4%. Φυσικά το 8,77% της θετικότητας
είναι… μαθητικό πταίσμα μπροστά στο 50,9% που «χτύπησε» στα μέσα της εβδομάδας o δείκτης Rt στη Μύκονο –ένα στα 2 τεστ ανίχνευσης
κορωνοϊού βγαίνει θετικό– ή συγκριτικά με το 33,51% της Σαντορίνης και το 32,31% της Μύλου. Η Κάρπαθος είναι, επίσης, ένα νησί και μά-
λιστα όχι από τα πολύ «μοδάτα» όπου η θετικότητα βρέθηκε μεσοβδόμαδα στο 21,37% ενώ και η Αττική δεν πάει πολύ πίσω, καθώς στο σύ-
νολό της ξεπερνάει τον εθνικό μέσο όρο του δείκτη Rt. Συγκεκριμένα, η θετικότητα στη δυτική Αττική είναι στο 21,51% στην ανατολική Ατ-
τική στο 16,56%, στον κεντρικό τομέα της Αθήνας στο 13,66% και στον βόρειο τομέα της πρωτεύουσας στο 10,81%. Σημειωτέον ότι μόνο
χθες Παρασκευή η Αττική «έγραψε» μόνη της τα περισσότερα –7.344– νέα κρούσματα κορωνοϊού. Μένει να φανεί τις επόμενες ημέρες αν η
τάση θα συνεχιστεί ή αν θα αποκλιμακωθεί, ενώ ενδιαφέρον θα έχει το αν η επιδεινωμένη επιδημιολογική εικόνα θα οδηγήσει και σε ακυ-
ρώσεις τουριστικών κρατήσεων, δεδομένου ότι ο δείκτης θετικότητας είχε ξεπεράσει την Τετάρτη το 10% σε 27 περιοχές.

• Οι υποπαραλλαγές της μετάλλαξης «Όμικρον» του κορωνοϊού βάζουν 
δύσκολα στις υγειονομικές αρχές που αναζητούν τρόπους ανακοπής του νέου
κύματος  • Κοχλάζουν από κρούσματα βασικοί τουριστικοί προορισμοί 
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στ. Ο φόβος είναι ότι στην πραγ-
ματικότητα τα κρούσματα είναι πο-
λύ περισσότερα από όσα ανακοι-
νώνει κάθε μέρα ο ΕΟΔΥ, γεγονός
που σε συνδυασμό με την μη τή-
ρηση ούτε του βασικού μέτρου
προστασίας που είναι η χρήση μά-
σκας οδηγεί σε μεγάλη διασπορά
του ιού στην κοινότητα.

Για να υπάρχει μια τάξη μεγέ-
θους του προβλήματος, οι εκτι-
μήσεις των Ελλήνων επιστημό-
νων είναι ότι τα κρούσματα ξε-
περνούν σε πραγματικούς αριθ-
μούς τα 15.000-20.000, ενώ δεν
αποκλείεται να άγγιζαν και τις
25.000 αν τα διαγνωστικά τεστ
γίνονταν με τους υψηλούς ρυθ-
μούς που είχαμε το τρίμηνο Φε-
βρουαρίου-Μαρτίου-Απριλίου.

Η αίσθηση ότι θα δούμε περαι-
τέρω αύξηση των λοιμώξεων από
Covid-19 εντείνεται και από την
«ακτινογραφία» που κάνουν οι ε-
πιστήμονες στα αστικά λύματα.
Σύμφωνα με αναφορές του καθη-
γητή Αναλυτικής Χημείας του ΕΚ-
ΠΑ, Νίκος Θωμαΐδης, στη δη-
μόσια τηλεόραση εδώ και δέκα η-
μέρες καταγράφεται αύξηση της
τάξης του 45% στο ιικό φορτίο

δεν επαγρυπνούν. Αυτό που προ-
κύπτει ως συμπέρασμα από τις
τοποθετήσεις του αρμόδιου υ-
πουργού Θάνου Πλέυρη είναι
ότι η αύξηση των κρουσμάτων εί-
ναι απολύτως ελεγχόμενη κι ότι
όπου παρατηρήθηκε θερινό παν-
δημικό κύμα αυτό ήταν κατά βά-
ση πιο ήπιο και δεν είχε βαριές
νοσηλείες. Από τα στοιχεία που
επεξεργάζονται οι υγειονομικές
αρχές αποδεικνύεται ότι επί σχε-
δόν ένα έτος τώρα ο αριθμός των
νοσούντων από κορωνοϊό οι ο-
ποίοι χρίζουν διασωλήνωσης εί-
ναι διψήφιος. Αυτό σημαίνει ότι
το ΕΣΥ δεν πιέζεται από την παν-
δημία, χωρίς μάλιστα να αναμέ-
νεται ότι θα συμβεί το αντίθετο
τουλάχιστον μέχρι να «βγει» το
καλοκαίρι.

Η 30 μηνών «συμβίωση», πά-
ντως, με την πανδημία διδάσκει
ότι ασφαλείς προβλέψεις με την ε-
ξέλιξη του κορωνοϊού ουδείς μπο-
ρεί να κάνει και το τελευταίο πράγ-
μα που θα ήθελαν στην οδό Αρι-
στοτέλους αλλά και στο Μαξίμου
είναι να μπει ο Σεπτέμβρης και τα
κρεβάτια στις ΜΕΘ να έχουν…
κρατήσεις 250 ασθενών.

Πανευρωπαϊκό φαινόμενο 
η εκτόξευση των μολύνσεων 
Εμπρός στον πανδημικό… δρόμο που χάραξε η Ελλάδα βαδίζουν και αρκετές ευρωπαϊκές χώρες
βλέποντας τα νέα κρούσματα κορωνοϊού να αυξάνονται σημαντικά. 

Στην Πορτογαλία ο μέσος εβδομαδιαίος όρος νέων λοιμώξεων ανά εκατομμύριο κατοίκων έ-
χει ξεπεράσει τα 2.000 περιστατικά. Θυμίζεται ότι η Πορτογαλία αντιμετώπισε και τον Μάιο α-
ξιοσημείωτη αύξηση των νέων κρουσμάτων που κορυφώθηκε στις αρχές Ιουνίου με σχεδόν
30.000 διαγνώσεις κορωνοϊού κάθε μέρα. 

Άλλο παράδειγμα η Ιρλανδία όπου ο αριθμός των νοσηλευόμενων με Covid-19 στα νοσοκομεία
της χώρας έχει αυξηθεί κατά 33,77% σε διάστημα μίας εβδομάδας με αποτέλεσμα το ιρλανδικό
σύστημα υγείας να αρχίζει να… λαχανιάζει. Μία από τα ίδια και στη Γαλλία όπου ο αντίστοιχος ο
μέσος εβδομαδιαίος όρος νέων λοιμώξεων ανά εκατομμύριο κατοίκων αυξήθηκε από 224 κρού-
σματα στις 13 Ιουνίου στα 920 μέσα σε μία εβδομάδα, με τις εκτιμήσεις να λένε ότι μεσοπρόθεσμα
τα γαλλικά νοσοκομεία θα βρεθούν αντιμέτωπα με μεγάλη πίεση.

Στην Ιταλία, τέλος, το περασμένο Σαββατοκύριακο οι υγειονομικές αρχές της γειτονικής χώρας
κατέγραψαν 30.526 νέα κρούσματα σε ένα 24ωρο, νούμερο που μεταφράζεται σε εβδομαδιαίο
ποσοστό αύξησης άνω του 63%.

(μικρο)αλαλούμ με 
την 4η δόση του εμβολίου 

των λυμάτων της Αττικής (άρα ε-
πιβεβαιώνεται ό τι τα κρούσματα
είναι πολλαπλάσια όσων δηλώνο-
νται). Ο καθηγητής συμπλήρωσε
ότι το πρώτο δεκαήμερο του Ιου-
λίου αναμένεται να κορυφωθεί η
αύξηση των κρουσμάτων, ενώ τον
Αύγουστο δεν θα είναι καλύτερη
η κατάσταση, καθώς τον τελευταίο
μήνα του καλοκαιριού αναμένεται
δεύτερη κλιμάκωση της πανδημι-
κής διασποράς.

Δεν ανησυχούν (ακόμη) 
στην κυβέρνηση 
Στην οδό Αριστοτέλους και στο υ-
πουργείο Υγείας εμφανίζονται κα-
θησυχαστικοί στις δηλώσεις τους
χωρίς όμως αυτό να σημαίνει ότι

Η 30 μΗνΩν
«συμβΙΩσΗ», πΑ-

ντΩσ, με τΗν πΑνδΗ-
μΙΑ δΙδΑσκεΙ ΟτΙ Α-
σφΑλεΙσ πρΟβλεψεΙσ
με τΗν εξελΙξΗ τΟυ
κΟρΩνΟϊΟυ ΟυδεΙσ 
μπΟρεΙ νΑ κΑνεΙ 

Ηαναζωπύρωση της πανδημίας γέννησε πολλές συ-
ζητήσεις για την επαναφορά κάποιων μέτρων ανα-
κοπής του έκτου πανδημικού κύματος στη χώρα μας

καθώς και της εμβολιαστικής στρατηγικής που πρέπει να
ακολουθηθεί στην παρούσα φάση. Ξεκινώντας από το τε-
λευταίο, προχθές Πέμπτη συνεδρίασε η Εθνική Επιτροπή
Εμβολιασμών με αντικείμενο την αναγκαιότητα ή όχι να
εμβολιαστεί ο πληθυσμός με τέταρτη δόση ακόμα και μέσα
στο καλοκαίρι. Τα ενδεχόμενα που έπεσαν στο τραπέζι α-
φορούσαν το αν η σύσταση –και όχι η υποχρέωση– για εμ-
βολιασμό θα απευθυνθεί στου πολίτες ηλικίας άνω των
50 ετών ή θα είναι καθολική για τους άνω των 18 ενήλι-
κες. Τελικά προέκυψε η μεσοβέζικη  λύση να δοθεί η δυ-
νατότητα για 4η εμβολιαστική δόση στους πολίτες άνω
των 30 ετών με ταυτόχρονη ισχυρή σύσταση για τους άνω
των 60. Η Επιτροπή αιτιολόγησε την απόφασή της λέγο-
ντας ότι ναι μεν τα εμβόλια δεν «πιάνουν» τις μεταλλάξεις
της Όμικρον, αλλά προστατεύουν από τη βαριά νόσηση με
κορωνοϊό, αφήνοντας ωστόσο μετέωρους τους πολίτες
για το τι πρέπει πραγματικά να κάνουν. Είναι χαρακτηρι-
στικό ότι ο καθηγητής Πολιτικής της Υγείας του LSE, Η-
λίας Μόσιαλος, εξέφρασε δημόσια την αντίθεσή του με τη
χορήγηση της τέταρτης δόσης του εμβολίου επικαλούμε-
νος το γεγονός ότι η «εισήγηση της Εθνικής Επιτροπής Εμ-
βολιασμών δεν συνοδεύεται από την αναγκαία επιστημο-
νική τεκμηρίωση». Επιπρόσθετα, η ίδια η αναπληρώτρια
υπουργός Υγείας, Μίνα Γκάγκα, επεσήμανε σε τηλεοπτική
εμφάνισή της ότι δεν συστήνει να κάνει κάποιος νέος σε η-
λικία την 4η δόση, «εκτός και αν φοβάται πολύ».

Σε κάθε περίπτωση αυτό που οι επιστήμονες συστήνουν
στους πολίτες είναι η τήρηση των βασικών  κανόνων υγειο-
νομικής ασφάλειας με τους οποίους θεωρητικά έχουν εξοι-
κειωθεί οι πολίτες τα τελευταία  2,5 πανδημικά χρόνια. Ό-
πως χαρακτηριστικά σταχυολόγησε προ ημερών η καθηγή-
τρια Πνευμονολογίας και Εντατικής Θεραπείας στην Ιατρική
Σχολή του ΕΚΠΑ και διευθύντρια ΜΕΘ του νοσοκομείου
Ευαγγελισμός, Αναστασία Κοτανίδου, κρίνεται αναγκαία: 

1] Η αποφυγή του συνωστισμού και η χρήση της
μάσκας προστασίας καθώς έτσι μειώνονται οι πιθανό-
τητες να κολλήσουμε κορωνοϊό. 

2] Το συχνό testing καθώς η γρήγορη διάγνωση της
Covid-19 προλαμβάνει τo ενδεχόμενο βαρύτερης νόση-
σης. Αξίζει να σημειωθεί ότι αναφορικά με τους διαγνω-
στικούς ελέγχους οι επιστήμονες τονίζουν ότι καλό θα ή-
ταν όσοι βρίσκονται θετικοί στο self test να το επιβεβαιώ-
νουν και με τη διενέργεια rapid ή μοριακού τεστ, καθώς
έτσι οι θεράποντες ιατροί θα μπορούν να συνταγογρα-
φούν τις νέες θεραπείες αντιμετώπισης του κορωνοϊού
(ενδοφλέβια αντιικά φάρμακα αλλά και φάρμακα και-
νούργιας τεχνολογίας από το στόμα) τα οποία  μειώνουν
σε μεγάλο βαθμό τον κίνδυνο σοβαρής νόσησης.

3] Την με κάθε τρόπο προστασία των ανοσοκα-
τασταλμένων με αποφυγή του συνωστισμού αλλά και
με σχολαστική τήρηση της ατομικής υγιεινής, δεδομένου
ότι  λόγω σοβαρών υποκείμενων παθήσεων (βλ. χρόνια
πνευμονοπάθεια, διαβήτης, χρόνια νεφρική νόσος, καρκί-
νος) αλλά και λόγω ηλικίας για τους γηραιότερους εξ αυ-
τών (άνω των 70 ετών) διατρέχουν μεγαλύτερο κίνδυνο
για σοβαρές επιπλοκές της  Covid-19.
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«Στράβωσαν» οι Γεωργιανοί με τη…
μισή πρόσκληση ένταξης της Κομισιόν 
Με τον πόλεμο στα βορειοανατολικά της Ευρώπης να μαίνεται για 100 και πλέον η-
μέρες, η Κομισιόν δημοσιοποίησε την περασμένη Παρασκευή τη σύστασή της να
δοθεί καθεστώς υποψήφιας προς ένταξη χώρας στην Ουκρανία, τη Μολδαβία αλ-
λά και τη Γεωργία. Ωστόσο ο αστερίσκος που έβαλε η πρόεδρος της Ε.Ε. Ούρσουλα
Φον ντε Λάινεν στην Τυφλίδα ότι αν θέλει να διαβεί τις ανοιχτές θύρες της Ένωσης θα πρέπει να «τρέξει» το μεταρρυθ-
μιστικό έργο της, έβγαλε στους δρόμους σχεδόν 60.000 Γεωργιανούς. Είναι χαρακτηριστικό ότι στην αρχή της εβδομάδας
οι δρόμοι της πρωτεύουσας γέμισαν με διαδηλωτές, οι οποίοι συγκεντρώθηκαν έξω από το κοινοβούλιο και ανεμίζοντας
σημαίες της χώρας τους αλλά και την ευρωπαϊκή αστερόεσσα επεδίωξαν να στείλουν το μήνυμα ότι ασπάζονται τις δυ-
τικές αξίες. «Η Ευρώπη είναι μια ιστορική επιλογή και μια φιλοδοξία για τους Γεωργιανούς, για τις οποίες όλες οι γενιές έ-
καναν θυσίες», υπογράμμισαν οι διοργανωτές σε σχετική ανακοίνωση. Σε καθαρά πολιτικό επίπεδο, στο κυβερνών κόμ-
μα «Γεωργιανό Όνειρο» δηλώνουν ικανοποιημένοι μεν που η χώρα έλαβε «έναν συγκεκριμένο οδικό χάρτη» δυσαρε-
στημένοι δε που η Κομισιόν δεν στήριξε ήδη από τώρα την παροχή καθεστώτος υποψήφιας χώρας στη Γεωργία. Πάντως,
ο Γεωργιανός πρωθυπουργός Ιρακλί Γκαριμπασβίλι είπε ότι η κυβέρνησή του θα συνεργαστεί με τις Βρυξέλλες προκει-
μένου να υλοποιηθούν όλες οι μεταρρυθμίσεις και να… φέξει το «πράσινο φως» της ευρωπαϊκή υποψηφιότητας.

ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ΝΙΚΟΣ ΤΣΑΓΚΑΤΑΚΗΣ

ΣΤΙΣ ΓΕΙΤΟΝΙΕΣ

ΤΟΥ ΚΟΣΜΟΥ 

Μ
ήνας δεν έχει συμπληρωθεί καλά-
καλά από το τελευταίο πακέτο κυρώ-
σεων που επέβαλε η Ευρωπαϊκή Έ-
νωση στη Ρωσία ως τιμωρία για την

εισβολή της Μόσχας στην Ουκρανία –το έκτο α-
πό την αρχή του πολέμου στις 24 Φεβρουαρί-
ου– και αρχίζουν να πληθαίνουν οι φωνές που
θέλουν την επιβολή νέων κυρώσεων στην «κόκ-
κινη αρκούδα». Μάλιστα, ό,τι λεγόταν τις προη-
γούμενες ημέρες εν είδη φήμης, παίρνει βρε-
τανική σάρκα και οστά αφού δια χειλέων της υ-
πουργού Εξωτερικών του Μπόρις Τζόνσον,
Λιζ Τρας, το Λονδίνο είναι αποφασισμένο να
παράσχει «περισσότερα όπλα», να επιβάλει «περισσότερες κυ-
ρώσεις» και να στηρίξει την Ουκρανία «στο να αποκλείσει τη
Ρωσία από το έδαφός της».

«Θα συνεχίσουμε να επιβάλλουμε κυρώσεις, θα συνεχί-
σουμε να σταματάμε την εισαγωγή προϊόντων από τη Ρωσία
έως ότου δούμε τη Ρωσία να αποσύρεται από την Ουκρα-
νία», συμπλήρωσε η επικεφαλής της βρετανικής διπλωμα-
τίας η οποία ταξιδέψε στην Τουρκία την Τετάρτη για να συζη-
τήσει εναλλακτικές (σ.σ. υποστηρίζει ότι είναι θέμα εβδομά-
δων για να βρεθεί λύση) προκειμένου να μεταφερθούν σι-
τηρά από την Οδησσό. Θυμίζεται ότι η Βρετανία, οι ΗΠΑ και
η Ευρωπαϊκή Ένωση έχουν συντονιστεί στην επιβολή μαζι-
κών κυρώσεων σε βάρος της Μόσχας, με το Λονδίνο να έχει
βάλει στο στόχαστρό του Ρώσους πολιτικούς, θρησκευτικούς
ηγέτες, καθώς και επιχειρήσεις και επιχειρηματίες.

Της συνέχισης του ανένδοτου κατά της Ρωσίας που επι-
βεβαίωσε επισήμως την Τρίτη η Μεγάλη Βρετανία είχε προη-
γηθεί μία αποκάλυψη του διεθνούς πρακτορείου Reuters
σύμφωνα με την οποία σχεδόν το ένα τρίτο από τα 27 κράτη-
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης κάνουν στενό μαρκάρισμα
στην Κομισιόν να ξεκινήσει τις προπαρασκευαστικές διαδι-
κασίες υιοθέτησης ενός νέου –του 7ου στη σειρά– πακέτο
κυρώσεων κατά της Ρωσίας και της Λευκορωσίας για την ει-
σβολή στην Ουκρανία, δεσμευόμενες ταυτόχρονα να παρά-
σχουν περισσότερη στρατιωτική υποστήριξη στο Κίεβο. Εν-

δεικτικό της παραπάνω τάσης είναι το γεγονός ότι
από το προσχέδιο ακόμη με τα συμπεράσματα της
Συνόδου Κορυφής που πραγματοποιήθηκε την Πέ-
μπτη και την Παρασκευή καταγραφόταν η σθεναρή
προσήλωση της Ε.Ε. «στην παροχή περαιτέρω στρα-
τιωτικής υποστήριξης για να βοηθήσει την Ουκρανία να
ασκήσει το εγγενές της δικαίωμα αυτοάμυνας έναντι της
ρωσικής επιθετικότητας».

Η Σουηδία και η Πολωνία ηγούνται μιας ομάδας
σκανδιναβικών και ανατολικών χωρών που ζητούν
άμεση εκταμίευση πρόσθετων κεφαλαίων στην Ου-
κρανία. Η ΕΕ έχει ήδη διαθέσει 2 δισ. ευρώ (2,1
δισ. δολάρια) σε στρατιωτική υποστήριξη στο Κίεβο
από τη λεγόμενη Ευρωπαϊκή Διευκόλυνση Ειρήνης.
Το ανώτατο όριο του προϋπολογισμού για αυτή τη
διευκόλυνση είναι 5,6 δισ. ευρώ έως το 2027, αλλά
με την εγκεκριμένη χρηματοδότηση στο Κίεβο και
τα σχέδια για περισσότερα, οι μισοί από τους πό-
ρους του θα έχουν εξαντληθεί, δήλωσαν αξιωμα-
τούχοι. Σε κάθε περίπτωση δεν πρέπει να ξεχνάμε
ότι από την απόφαση για κυρώσεις μέχρι την ορι-
στικοποίησης της υιοθέτησής τους στους κόλπους
της Ε.Ε. μεσολαβεί πάντα μία μακρόσυρτη περίοδος
διαβουλεύσεων που μοιάζει με λατινοαμερικανική
σαπουνόπερα εκατοντάδων επεισοδίων.

Σαπουνόπερα πολλών 
επεισοδίων οι (νέες;) 
κυρώσεις κατά της Ρωσίας

ΙΣΡΑΗΛ: Για πέμπτη φορά
εκλογές σε 3,5 χρόνια 
Πέντε προσφυγές στη λαϊκή ετυμηγορία σε διάστημα
3,5 ετών δεν τις λες και υπόδειγμα πολιτικής σταθε-
ρότητας, αλλά αυτές είναι οι βουλές των δύο κυβερ-
νητικών εταίρων στο Ισραήλ. Συγκεκριμένα ο νυν
πρωθυπουργός και πρόεδρος του κόμματος της ρι-
ζοσπαστικής δεξιάς Γιαμίνα, Ναφτάλι Μπένετ, συμ-
φώνησε με τον υπουργό Εξωτερικών του Ισραήλ
και ηγέτη του κόμματος Yesh Atid («Υπάρχει Μέλ-
λον»), Γιαΐρ Λαπίντ, να διαλύσουν το Κοινοβούλιο
και να προκηρύξουν πρόωρες εκλογές. «Αφού εξά-
ντλησαν όλες τις προσπάθειες σταθεροποίησης του
συνασπισμού, ο πρωθυπουργός Ναφτάλι Μπένετ
και (…) ο Γιαΐρ Λαπίντ αποφάσισαν να θέσουν σε
ψηφοφορία τον νόμο (διάλυσης του κοινοβουλίου)
στην Κνεσέτ την επόμενη εβδομάδα» ανέφεραν στην
ανακοίνωσή τους.Η σχετική ψηφοφορία θα διεξα-
χθεί στο Κοινοβούλιο την επόμενη εβδομάδα και
μέχρι την διεξαγωγή των εκλογών που προγραμμα-
τίζονται για τον Οκτώβριο καθήκοντα υπηρεσιακού
πρωθυπουργού θα αναλάβει ο Λαπίντ. Η Jerusalem
Post επικαλείται πηγές κοντά στον πρωθυπουργό
που λένε ότι ο ίδιος και ο Λαπίντ ήθελαν να προκα-
λέσουν εκλογές με τους δικούς τους όρους και όχι υ-
πό την πίεση του αρχηγού της αντιπολίτευσης και
πρώην πρωθυπουργού Μπέντζαμιν Νετανιάχου.
Τον Ιούνιο του 2021 οι δύο πολιτικοί συμφώνησαν
να σχηματίσουν κυβέρνηση συνασπισμού, έπειτα
από δύο χρόνια πολιτικού αδιεξόδου στη χώρα,
τερματίζοντας με αυτόν τον τρόπο την πολυετή δια-
κυβέρνηση του Ισραήλ από τον Νετανιάχου. Η κυ-
βέρνηση στην οποία μετείχαν συνολικά 8 κόμματα –
δεξιά, φιλελεύθερα ως και ένα αραβικό– είχε μία
εύθραυστη κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Εξίσου
πολλές ήταν και οι διαφωνίες για σειρά πολιτικών,
θρησκευτικών και άλλων κορυφαίων ζητημάτων,
όπως το παλαιστινιακό, γεγονός που οδήγησε σε
διαλυτικά φαινόμενα με φυγή βουλευτών και τελικά
σε απώλεια της κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας. Η
συμφωνία του Μπένετ με τον Λαπίντ προέβλεπε
ότι οι δυο τους θα εναλλάσσονταν κάθε δύο χρόνια
στην πρωθυπουργία και ότι ο Λαπίντ θα αναλάμ-
βανε πρωθυπουργός στην περίπτωση που διαλυό-
ταν νωρίτερα η Κνεσέτ.
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από πουλέν 
σε πουλέν 
η μαρίν λεπέν 

Όσοι στην Γαλλία πίστευαν ότι με
την ήττα της μαρίν λεπέν στις
προεδρικές εκλογές του περα-
σμένου απριλίου ξεμπέρδεψαν
με την γαλλική ακροδεξιά, μάλ-
λον θα πρέπει να το ξανασκε-
φτούν βλέποντας τα… γεννητού-
ρια της βουλευτικής κάλπης την
κυριακή της 19ης ιουνίου.

Του νίκου τσαγκατάκη

Έ
χοντας καταταγεί τρίτος αλλά ό-
χι… καταϊδρωμένος στις προτι-
μήσεις των Γάλλων ψηφοφό-
ρων, ο Εθνικός Συναγερμός
(RN) της Μαρίν Λεπέν κατα-

λαμβάνει 89 από τις συνολικά 577 έδρες
της Γαλλικής Εθνοσυνέλευσης κι αυτό χω-
ρίς να έχει «πριμοδοτηθεί» από εκλογικές
συμπράξεις όπως συνέβη με τον συνασπι-
σμό Ensemble! (Μαζί!) του Εμανουέλ
Μακρόν και με τον αριστερό συνασπισμό
NUPES του Ζαν Λικ Μελανσόν. 

Αυτή η εκλογική επίδοση επιτρέπει
στην κόρη του ιστορικού ηγέτη της γαλλι-
κής ακροδεξιάς Ζαν Μαρί Λεπέν να κά-
θεται αναπαυτικά στον καναπέ της και να
παρακολουθεί τον «δευτεραθλητή» Με-
λανσόν να κάνει μία αχρείαστη πρόταση
μομφής και τον Μακρόν να χάνει την α-
πόλυτη πλειοψηφία και να αναζητά πρό-
θυμους συμμάχους. Προφανώς η επιτυχία
της Λεπέν κάθεται στον… λαιμό κάθε δη-
μοκράτη πολίτη της Ευρώπης, ωστόσο το
θυμικό δεν αλλοιώνει την πολιτική πραγ-
ματικότητα. Κι αυτή είναι ότι η Λεπέν κα-
τάφερε να πενταπλασιάσει τον αριθμό των
βουλευτών της και να καταρρίψει με πάτα-
γο το όριο των 15 βουλευτών που δίνει το
δικαίωμα στον «Εθνικό Συναγερμό» να
σχηματίσει κοινοβουλευτική ομάδα, για
δεύτερη φορά στην ιστορία του κόμματος,
μετά από σχεδόν 40 χρόνια.

«Ο λαός αποφάσισε να στείλει μια ισχυρή
κοινοβουλευτική ομάδα του Εθνικού Συναγερ-
μού στην Εθνοσυνέλευση» είπε στις πρώτες
δηλώσεις της η 53χρονη από το Νεϊγί-
συρ-Σεν συμπληρώνοντας ότι «η ομάδα αυ-
τή θα είναι η μεγαλύτερη στην ιστορία του
κόμματός μας» και πως επετεύχθη ο στόχος
της να καταστεί ο Εμανουέλ Μακρόν
«πρόεδρος της μειοψηφίας, χωρίς έλεγχο της
εξουσίας».

Οι νεαροί 
«εκλεκτοί» της προέδρου 
Για να μην συντηρούνται ψευδαισθήσεις,
θα πρέπει να επισημανθεί ότι η άνοδος της
ακροδεξιάς στη Γαλλία δεν είναι ένα συ-
γκυριακό φαινόμενο που γεννήθηκε εξαι-
τίας π.χ. της ακρίβειας, της πολιτικής α-
σφάλειας ή έστω και της πολιτικής αλαζο-
νείας που καταλογίζουν στον Μακρόν οι
αντίπαλοί του.

Αρκεί μια ματιά σε όλες τις προηγηθεί-
σες εκλογικές αναμετρήσεις για να γίνει α-
ντιληπτό ότι η ακροδεξιά καταφέρνει τα
πολλά τελευταία χρόνια να αμπαλάρει-κα-
μουφλάρει το σκληρό αφήγημά της με σύγ-
χρονα και εν πολλοίς ελκυστικά «υλικά».

Καταρχάς άλλαξε… μαρκίζα στο κόμμα
και από το επιθετικό «Εθνικό Μέτωπο» η
Μαρίν Λεπέν επέλεξε σε πρώτο χρόνο το

περισσότερο ενωτικό στο άκουσμα όνομα
«Εθνική Συσπείρωση», το οποίο με τη σει-
ρά του έδωσε τη θέση του στο… ξεσηκωτι-
κό «Εθνικός Συναγερμός». Επιπρόσθετα η
Λεπέν μοίρασε πόστα και σοβαρές αρμο-
διότητες σε νεαρούς ομοϊδεάτες της. Από-
δειξη ότι στις προεδρικές εκλογές του Α-

πριλίου του 2017 που το κόμμα της Λεπέν
έσπαγε τα δημοσκοπικά κοντέρ και ερχό-
ταν πρώτο στις προτιμήσεις των ψηφοφό-
ρων, υπεύθυνος Στρατηγικής και Επικοι-
νωνίας του «Εθνικού Μετώπου» ήταν ο τό-
τε 35χρονος Φλοριάν Φιλιπό. Ο Φιλιπό
θεωρείτο για χρόνια το «δεξί χέρι» της Λε-

πέν και σε αυτόν αποδίδονταν τα εύσημα
της «αναβάθμισης» του «Εθνικού Μετώ-
που» από έναν περιθωριακό ακροδεξιό
μόρφωμα σε μία υπολογίσιμη πολιτική
δύναμη με πιο λιγότερο ακραίο αντισημι-
τικό ή νεοναζιστικό λόγο, υπό τις οδηγίες
πάντα της Λεπέν. Ήταν σύμφωνα με τα λό-
για της ίδιας της Λεπέν ένας «πνευματικός έ-
ρωτας με την πρώτη ματιά» αυτό που ένωσε
την αρχηγό με τον Φιλιπό.

Βέβαια, ο έρωτας δεν έμελε να κρατήσει
για πολύ, καθώς τον Σεπτέμβριο του 2017
ο Φιλιπό έστησε ανταρτικό και αποχώρη-
σε από το κόμμα της Λεπέν ιδρύοντας το
δικό του κόμμα, τους «Πατριώτες». Κι επει-
δή ως γνωστόν, ο έρωτας με έρωτα περνά-
ει, η Μαρίν Λεπέν είδε το 2017 στο πρό-
σωπο του 23χρονου τότε Ζορντάν Μπαρ-
ντελά το επόμενο πουλέν της. 

Επικαλούμενη την απόφασή της να α-
ναδείξει μία νέα γενιά ηγετών της γαλλικής
ακροδεξιάς, η Λεπέν έριξε στα βαθιά τον
Μπαρντελά θέτοντάς τον επικεφαλής της
λίστας του «Εθνικού Μετώπου» για τις ευ-
ρωεκλογές του 2019.

Γεννημένος στις 13 Σεπτεμβρίου του
1995 στην πόλη Ντρανσί της ομώνυμης
γαλλικής κοινότητας αλλά με γενεαλογικές
ρίζες από τη γειτονική Ιταλία, ο Μπαρντε-
λά είναι μέλος του «Εθνικού Μετώπου» α-
πό το 2012, έχοντας διατελέσει και επικε-
φαλής της Νεολαίας του κόμματος. Από το
2015 είναι περιφερειακός σύμβουλος της
διοικητικής περιφέρειας Ιλ-ντε-Φρανς. Με
σπουδές Οικονομικών και Κοινωνικών Ε-
πιστημών στο Πανεπιστήμιο του Παρισι-
ού ο Μπαρντελά αποτελεί τον πολιορκη-
τικό κριό της Λεπέν αναφορικά με τη δι-
είσδυση του «Εθνικού Συναγερμού» σε δε-
ξαμενές νέων ψηφοφόρων που διαβιούν
κυρίως στις αγροτικές περιοχές και στα
προάστια των μεγάλων αστικών ιστών της
Γαλλίας. Η «αναβάθμιση» του Μπαρντελά
ήρθε τον Σεπτέμβριο του 2021 όταν σε η-
λικία 26 ετών χρίστηκε από την Λεπέν ά-
τυπος προσωρινός πρόεδρος του «Εθνι-
κού Συναγερμού» προκειμένου η επικεφα-
λής να «τρέξει» την υποψηφιότητά της για
τις γαλλικές Προεδρικές Εκλογές του φετι-
νού Απριλίου.

Αυτό που τελικά δεν πέτυχε η Μαρίν
Λεπέν και τα κατά καιρούς πουλέν της κό-
ντρα στον Εμανουέλ Μακρόν από τον ο-
ποίο έχασε στις 24 Απριλίου, φαίνεται να
το καταφέρνει ετεροχρονισμένα μετά από
τις κάλπες της προηγούμενης Κυριακής.
Και δεν είναι μικρό το «επίτευγμα» αν ανα-
λογιστεί κάποιος ότι με κοινοβουλευτική
δύναμη 89 βουλευτών, η Λεπέν θα μπο-
ρεί πλέον να πετάει πολλές μπανανόφλου-
δες (βλ. μπλοκάρισμα νομοσχεδίων, μομ-
φές κλπ) στο κυβερνητικό μονοπάτι του α-
ποδυναμωμένου αντιπάλου της.

• Η επικεφαλής της γαλλικής ακροδεξιάς 
χτίζει με επιμέλεια εδώ και χρόνια ένα πιο 
«εξευγενισμένο» πολιτικό προφίλ, φέρνοντας
στο προσκήνιο τη νέα γενιά του κόμματός της

Η ανοδος τΗς
ακροδεξιας ςτΗ Γαλλια

δεν ειναι ενα ςυΓκυριακο
φαινομενο που ΓεννΗθΗκε
εξαιτιας π.χ. τΗς ακριβειας,
τΗς πολιτικΗς αςφαλειας 
ή εςτω και τΗς πολιτικΗς
αλαζονειας που
καταλοΓιζουν ςτον μακρον
οι αντιπαλοι του
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